
آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرد

 افزایش ۹۰۰ هزار بشکه ای تقاضای جهانی نفت 
در سال جاری میلادی

آژانس بین المللی انــرژی پیش بینی کرد تقاضای جهانــی برای نفت ۹۰۰ 
هزار بشــکه در روز در ســال جاری میلادی افزایش خواهد داشــت. آژانس 
بین المللی انرژی اعلام کرد تقاضای جهانــی برای نفت کمتر از حد انتظار در 
سال جاری میلادی رشد خواهد داشت که نتیجه ضعف تقاضا در چین است. 

تقاضا برای نفت از نظر این آژانس در دهه حاضر ثابت خواهد بود.
همچنین، این آژانس در گزارش ماهانه خود پیش بینی کرد تقاضای جهانی 
برای نفت ۹۰۰ هزار بشــکه در روز در ســال جاری میلادی افزایش خواهد 
داشت، این رقم ۷۰ هزار بشکه در روز معادل ۷.۲ درصد پایین تر از پیش بینی 
قبلی این آژانس اســت و ضعف تقاضا در چین و ســرعت انتقال به ســمت 
ســوخت های پاک تر از عوامل کاهش تقاضا برای نفت خواهد بود. ســازمان 
کشــورهای صادر کننده نفت )اوپک( هم پیش بینی خود از رشــد تقاضا در 
۲۰۲۴ را کاهش داده است.در گزارش آژانس بین المللی انرژی آمده است: »با 
توجه به کند شدن روند رشد تقاضای نفت در چین و همچنین افزایش ناچیز 
یا کاهش تقاضا در سایر کشورها، رشد تقاضای جهانی برای نفت تا پایان دهه 

حاضر ثابت خواهد بود«.
قیمت نفت به خاطر نگرانی در مــورد تقاضای جهانی کاهش یافته اســت. 
قیمت نفــت برنــت در این هفته تــا کمتــر از ۷۰ دلار در هر بشــکه یعنی 
پایین ترین ســطح از دســامبر ۲۰۲۱ کاهش یافت و حالا حدود ۷۲ دلار در 
هر بشکه معامله می شــود؛ همچنین، چین سال ها محرک رشد مصرف نفت 
در دنیا بود، اما ضعف رشــد اقتصاد این کشــور و همچنین انتقال به سمت 
خودروهای برقی، شرایط مصرف انرژی در دومین اقتصاد بزرگ دنیا را تغییر 

داده است.

 کارشــناس بــازار طلا گفــت:روز )جمعــه، ۲۳ 
شــهریور( قیمت هر قطعه ســکه طرح جدید در 
بازار تهران ۴۳ میلیــون و ۷۵۰ هزارتومان بود که 
نســبت به ابتدای هفتــه ۴۵۰ هزارتومان افزایش 
هفتگی را نشــان می دهد.»محمد کشتی آرای« 

درباره تحولات بازار طلا در دو روز گذشــته، افزود: 
تقریبا طی ۱۰ روز گذشته قیمت انس جهانی طلا 
در محدوده ۲ هــزار و ۴۹۵ دلار تــا ۲ هزارو ۵۲۲ 
دلار بوده که در واقع یک نوسان ۲۷ دلاری داشته 
و البته این نوســان ادامه دارد.کارشناس بازار طلا 

اظهارداشــت: دیروز و امروز نســبت ابتدای هفته 
افزایش قیمت متوسط ۲۳ دلاری در هر انس طلا را 
داشتیم.قیمت ارز نیز در بازار آزاد تغییرات نوسانی 
داشته که این باعث شده قیمت طلا و سکه نسبت 

به ابتدای هفته افزایش قیمت داشته باشد.

 شقاقی: دست به سیاست های شوک آور اقتصادی نزنید

تصمیم سخت برای بنـزین
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درخواست سهام داران از رییس جدید سازمان بورس
کدرترین دوران بورس چه زمانی بود؟

پزشکیان در دیدار با رئیس اتحادیه میهنی کردستان عراق:
 اقلیم کردستان عراق اهمیت ویژه ای 

برای ایران دارد

وزیر جهادکشاورزی:
 تنظیم گـری و تعادل در بازار بر عهده 

شرکت پشتیبانی امور دام است

  آینده؛ داغ یا سبز؟!
 بلندمرتبه ها؛ بازیگران ناترازی برق

 در سریال خاموشی
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سینمای دفاع مقدس؛ مرگ تدریجی یک ژانر محبوب
امید غیاثوند  روزگاری فیلم های دفاع مقدس گل ســر ســبد سینمایی ایران 
بودند و آثار تحســین برانگیزی مانند »عقابها« و »کانی مانگا« چه از نظر محتوا و 
چه در گیشــه رکوردها را جابجا کردند اما به نظر می رسد فیم های این ژانر طی 

۱۰ سال گذشته چه از نظر تعداد، محتوا و فروش رونق خود را از دست داده است.
بر اساس داده های سینماتیکت از سال ابتدای سال ۱۳۹۳ تا ۲۰ شهریور ۱۴۰۳، ۶۱۲ 
فیلم در سینماهای سراسر کشور اکران شده اند که فقط ۲۰ فیلم شامل »شیار ۱۴۳« 
نرگس آبیار، »چ« ابراهیم حاتمی کیا، »پنجاه قدم آخر« کیومرث پوراحمد، »زیباتر 
از زندگی« انسیه شاه حسینی، »تا آمدن احمد« صادق صادق  دقیقی، »اروند« پوریا 
آذربایجانی، »ایستاده در غبار« محمد حسن مهدویان، »ویلایی ها« منیره قیدی، 
»اشنوگل« علی سلیمانی سرندی، هادی حاجتمند، »تنگه ابوقریب« بهرام کاظمی، 
»سرو زیر آب« محمدعلی باشه آهنگر، »ماجرای نیم روز۲؛ رد خون« محمدحسین 
مهدویان، »۲۳ نفر« مهدی جعفری، »آبادان یازده ۶۰« مهرداد خوشــبخت، »تک 
تیرانداز« علی غفاری، »موقعیت مهدی« هادی حجازی فر، »غریب« محمدحسین 
لطیفی، »شماره ۱۰« حمید زرگرنژاد و »آســمان غرب« محمد عسگری و »روزی 

روزگاری آبادان« حمیدرضا آذرنگ در ژانر دفاع مقدس بوده اند!

یادداشت

مالیات کارمندان ۲ برابر مالیات مشاغل و اصناف
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انتخاب شایسته حضرتعالی را به عنوان رئیس شورای عالی استانهای کشور تبریک عرض نموده 
و توفیقات روز افزون شمارا از درگاه خداوند متعال مسألت می نماییم.

  جناب آقای موسی الرضاحاجی بگلو 

سمیه باقرزاده  سرپرست روزنامه خریدار درخراسان رضوی

 سیدمحمد میرزمانی شهردار گلستان

شهرداری گلستان در نظر دارد بر اساس مصوبات شورای شهر و آیین نامه مالی شهرداری ها و بودجه مصوب سال ۱۴۰۳ 
نسبت به برگزاری مناقصه عمومی با مشخصات ذیل اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا 
بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس: www.setadiran.ir انجام خواهد شد.

سپرده شرکت در مناقصهمبلغ اعتبارموضوععنوان

پیاده رو سازی محور شمالی بلوار آیت اله سعیدی مناقصه عمومی
1,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال۲۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریالمحدوده شهر گلستان

خدمات کارشناسی عمومی و کارگزاری در قالب دفتر مناقصه عمومی
1,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریال۲۰,۰۰۰,۰۰۰,۰۰۰ ریالتوسعه محله ای )دفتر تسهیلگری(

- تاریخ انتشار نوبت اول آگهی ۱۴۰۳/۰۶/۱7 و نوبت دوم ۱۴۰۳/۰۶/2۴ می باشد. 
متقاضیان در این بازه زمانی می توانند نسبت به دریافت اسناد مناقصه از سامانه ستاد اقدام نمایند. 

- کلیه پیشنهادات می بایست حداکثر تا پایان وقت اداری روز ۱۴۰۳/۰7/۰5 در سامانه بارگزاری گردد. ضمناً می بایست اصل 
ضمانتنامه تعهدات شرکت در مناقصه تا پایان وقت اداری ۱۴۰۳/۰7/۰5 تحویل دبیرخانه مرکزی شهرداری گلستان گردد.

- بازگشایی پاکت های پیشنهادی ساعت ۱۴:۰۰ روز ۱۴۰۳/۰7/۰7 و در محل سالن اجتماعات شهرداری انجام خواهد شد. 
نشانی: تهران - کیلومتر 25 جاده تهران، ساوه - شهرداری گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر با 

شماره ۰2۱-5۶۳۳۳55۰-5 تماس حاصل نمایند.
- کلیه هزینه های چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. 
شرکت کنندگان 5% مبلغ کل را بصورت ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب شماره ۱۰۰۸۱۰۳۶۳۱۹۱ نزد بانک شهر 
شــعبه اسلامشهر یا شماره حساب ۰۱۰۶۸۹722۰۰۰5 نزد بانک ملی شعبه شهرداری به عنوان سپرده شرکت در مناقصه 
ارائه نمایند. در صورت انصراف نفرات اول، دوم، سوم سپرده شرکت در مناقصه و مزایده ایشان به نفع شهرداری ضبط خواهد 
گردید. سایر موارد و شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است. هزینه خرید استاد ۱2/۰۰۰/۰۰۰ ریال 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۱7
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/2۴

آگهي مناقصه عموميآگهي مناقصه عمومي نوبت دوم

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجان شرقی 

 آگهی مناقصه عمومی آگهی مناقصه عمومی
اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجانشرقی )بنمایندگی از طرف سازمان ملی زمین و مسکن( در 
نظر دارد مناقصه عمومی پروژه نیرورسانی به پروژه میوه و تره بار صاحب الامر با مبلغ برآورد اولیه ۴۸/۹۱۶/۸۶2/۸۴۴ 
ریال بر اساس فهرست بهای راه و باند فرودگاه و زیر سازی راه آهن+ تاسیسات برقی و مکانیکی+ خطوط زمینی اتقال و 
فوق توزیع نیروی برق+ پست های انتقال فوق توزیع نیروی برق+ توزیع نیروی الکتریکی)برق( ، سال ۱۴۰۳ و با تعدیل 
را، از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید . کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا 
 ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( به آدرس

 WWW.SETADIRAN.IR   انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل 
ثبت در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .  

 پیمانکاران واجد شرایط و دارای صلاحیت و رتبه بندی در رشته نیرو از سازمان برنامه و بودجه به شرح فوق می توانند 
از تاریخ نشر نوبت دوم آگهی به مدت پنج روز جهت اخذ اسناد مناقصه و سپس ارائه پیشنهاد قیمت به سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس اینترنتی فوق الاشاره مراجعه فرمایند توضیح اینکه هزینه آگهی به عهده برنده مناقصه می 

باشد . 
مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه از سایت : به مدت پنج روز از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم 

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه پاکتهای الف : آدرس 
تبریز– سربالایی ولیعصر– دبیرخانه اداره کل راه و شهرسازی استان تلفن ۰۴۱۳۳۶۹۱۰5۱-55 

تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/2۱ تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۶/2۴

شناسه آگهی: 1784480

نوبت دوم

اداره کل راه و شهرسازی استان آذربایجانشرقی

 FTTH مدیریت مخابرات منطقه لرستان در نظر دارد اجرای کابلکشی خاکی طرح 
شهر ویسیان  را از طریق مناقصه عمومی واگذار نماید . متقاضیان شرکت در مناقصه 
می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر به آگهی مناقصه در سایتهای شرکت مخابرات 
  LO.TCI.IR آدرس   به  لرستان  منطقه  مخابرات  یا   www.tci.ir آدرس  به  ایران 

مراجعه و یا با شماره تلفن ۳۳۳2۱۰۰۴ ۰۶۶ تماس حاصل نمایند . 

 آگهي مناقصه
  شماره 403/17

 مخابرات منطقه لرستان

منطقه لرستان
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آنلاین

ح جدید در هفته ای که گذشت افزایش ۴۵۰ هزار تومانی سکه طر
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کمبود نقدینگی و عدم تأمین ارز موردنیاز یکی از موانع مهم و اساسی تولید

 زنگ خطر کاهش تولید لوازم خانگی 
به صدا در آمده است!



صدیقی در خطبه های نماز جمعه تهران:

فراجا و قوه قضائیه امنیت را برای سرمایه گذاران داخلی و خارجی ایجاد کنند

پزشکیان در دیدار با رئیس اتحادیه میهنی کردستان عراق:

اقلیم کردستان عراق اهمیت ویژه ای برای ایران دارد

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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تخت روانچی: 
مرزهای بین المللی تعرض ناپذیر است

معاون سیاســی وزیر امورخارجه اظار داشــت: در گفت وگو با همتای 
ارمنســتانی موضع اصولی خود را در موردتعرض ناپذیری مرزهای بین 
المللی بیان کردم.مجید تخت روانچی در پیامی که در حساب شخصی 
خود در فضای مجازی به اشــتراک گذاشــت، یاداور شد: به تازگی یک 
تماس تلفنی با واحان کســتانیان معاون وزیر امورخارجه ارمنســتان 
داشــتم و تبریک وی را دریافت کردم.معاون سیاســی وزیر خارجه در 
این زمینه افزود: بار دیگر بر تمایل شــدید خود بــرای تقویت روابط با 
همه همسایگان تاکید کردم.تخت روانچی خاطرنشان کرد: همچنین 
موضع اصولی خود را در مورد تعرض ناپذیری مرزهای بین المللی بیان 

کردم و با کمال میل دعوت او را برای بازدید از ایروان پذیرفتم.
واحان کستانیان معاون وزیر امور خارجه ارمنســتان نیز در پیامی که 
در حساب خود در فضای مجازی به اشتراک گذاشت، اظهار داشت: در 

تماس تلفنی به تخت روانچی انتصاب جدیدش را تبریک گفتم.
کســتانیان افزود: در این تمــاس از حمایت ایــران از تمامیت ارضی 
ارمنســتان قدردانی کردم و در مورد تحولات اخیر در این زمینه تبادل 

نظر شد.
 

سفارت ایران در سوریه:
ادعای رژیم صهیونیستی درباره اسارت 

متسشاران ایرانی در »مصیاف« کذب است
 سفارت ایران در ســوریه اعلام کرد: هیچ مستشار ایرانی در حمله رژیم 

صهیونیستی به مصیاف سوریه آسیب ندیده یا اسیر نشده است. 
 سفارت جمهوری اسلامی ایران در دمشــق پایتخت کشور سوریه در 
پیامی که در حساب رسمی خود در فضای مجازی به اشتراک گذاشت 
عنوان داشــت: رژیم صهونیســتی بعد از ۱۱ ماه ناکامی و شکست، به 
درجه ای از ناامیدی رسیده اســت که برای نجات خود راهی جز کشتن 
کودکان و انتشــار دروغ نمی بیند.در ادامه این پیام آمده است: ما ضمن 
محکوم کردن حمله جنایت آمیز رژیم اشــغالگر به مصیاف سوریه که 
در آن هیچ یک از مستشاران ایرانی آســیب ندیده، اعلام می کنیم که 
ادعایهای رژیم اسرائیل دروغ است.سفارت ایران در دمشق خاطرنشان 
کرد: تنها رسانه های ناشناسی که بلندگوی این رژیم هستند، این گونه 

دروغ ها را منتشر می کنند.
روز گذشته، رسانه های صهیونیستی مدعی اسارت دو ایرانی با استفاده 
از هلی برن نیروهــای رژیم صهیونیســتی در جریان حملــه اخیر به 

مصیاف شده اند.
 

درتماس های جداگانه با وزیر کشور و استاندار سیستان و بلوچستان
وریستی  عارف: تا مجازات عاملان جنایت تر

میرجاوه اقدامات انتظامی و امنیتی پیگیری شود
 معاون اول رئیس جمهور گفت: تا بازداشــت و مجازات عاملان جنایت 
تروریســتی میرجاوه پیگیری ها از سوی وزارت کشــور ادامه یابد و با 
هماهنگی با وزارت اطلاعات، قوه قضائیه و ســتاد کل نیروهای مسلح 
راه تکرار بر این جنایات کور و غیرانســانی بسته شود.   محمدرضا عارف 
در گفت وگوهای تلفنی جداگانه با اسکندر مومنی وزیر کشور و محمد 
کرمی  استاندار سیستان و بلوچستان، ضمن تسلیت به خانواده شهدای 
شــجاع و مخلص فراجا، وضعیت امنیت منطقه را جویا و بر بررسی همه 
جانبه ابعاد این حادثه تروریســتی تاکید کرد.وی همچنین بر ضرورت 
پیشــگیری از تکرار وقوع اینگونه حوادث تروریستی با تقویت مرزهای 
کشــور و ایجاد آرامش روانی در میان مردم شــریف استان سیستان و 
بلوچســتان تاکید کرد.معــاون اول رئیس جمهور همچنیــن بر لزوم 
رسیدگی به خانواده شــهدای مرزبان تاکید کرد و به وزیر کشور گفت با 
بسیج همه امکانات انتظامی و تامینی عوامل این حادثه هرچه سریعتر 
دستگیر و مجازات شوند.عارف تاکید کرد: تا بازداشت و مجازات عاملان 
این جنایت تروریستی پیگیری ها از ســوی وزارت کشور ادامه یابد و با 
هماهنگی با وزارت اطلاعات، قوه قضائیه و ستاد کل نیروهای مسلح راه 

تکرار بر این جنایات کور و غیرانسانی بسته شود.

همچنین اسکندر مومنی وزیر کشور و محمد کرمی  استاندار سیستان 
و بلوچستان در این گفت وگوهای تلفنی گزارشی از نحوه وقوع حادثه و 

چگونگی شهادت سه نیروی خدوم مرزبانی فراجا ارائه کردند.

 
سند همکاری های رسانه ای ایران و عراق در سفر 

رئیس جمهور به بغداد امضا شد
 سند ، در سفر دکتر مسعود پزشــکیان و هیات همراه به عراق به امضای 
وزرای امور خارجه دو کشــور رسید.ســند همکاری های مشــترک 
رســانه ای تهران و بغداد، پیش تر و در جریان ســفر فرشاد مهدی پور، 
معاون امور رسانه ای و تبلیغات وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به عراق 
و نشست مشترک با علی المؤید رئیس سازمان رسانه و ارتباطات عراق 

بررسی نهایی و مفاد آن مورد توافق دو طرف قرار گرفت.
بر اســاس این ســند دو طرف در زمینه همکاری  موسسات رسانه ای از 
طریق تشــکیل کارگروهی مشــترک، توســعه تولید محتوا، پوشش 
رسانه ای مراسم ســالانه اربعین حسینی علیه الســلام، تاسیس دفاتر 
نمایندگی رســانه ها در کشــور مقابل، بازدید هیات های رســانه ای، 
مطالعات و تبادلات رســانه ای و تولید محتوای مشترک در حمایت از 
مردم مظلوم فلسطین و احقاق حق تاریخی آن ها بر سرزمین فلسطین 
همکاری خواهند کرد.این سند در جریان سفر رئیس جمهور به عراق به 

امضای وزاری امور خارجه دو کشور رسید.
 

 آشفتگی در تل آویو؛ رئیس ستاد ارتش 
در آستانه استعفا

رسانه های عبری زبان از استعفای رئیس ستاد ارتش رژیم صهیونیستی 
از ســمت خود طی ماه دســامبر آتی خبر دادند. به نقــل از المیادین، 
رســانه های عبری زبان گزارش دادند که هرتزی هالیوی رئیس ســتاد 
ارتش رژیم صهیونیســتی به این نکته اشــاره کرده که قرار است پایان 
دسامبر آتی از سمت خود استعفا دهد.لازم به ذکر است سریال استعفای 
مقامات نظامــی و امنیتی رژیم صهیونیســتی همچنــان ادامه دارد به 
طوری که رســانه های صهیونیســتی امروز از تصمیم فرمانده نیروهای 
پلیس این رژیم در کرانه باختری برای اســتعفا خبر دادند.بر اساس این 
گزارش، عوزی لیوی به بازرس کل نیروهــای پلیس ابلاغ کرده که قصد 
دارد از منصب خود استعفا دهد.ســاعاتی قبل نیز رسانه های عبری زبان 
گزارش دادند که یوســی شــارییل فرمانده یگان جاسوسی موسوم به 
۸۲۰۰ که پیشــتر شــک و تردیدهایی در خصوص زنده بودن وی بعد از 

حمله گسترده حزب الله لبنان وجود داشت قصد دارد استعفا دهد.

تریبون

 فرمانده کل ســپاه پاســداران گفت: انقلاب اسلامی 
قاصم جباران و درهم شــکننده سیاســت متجاوزانی 
اســت که آمده بودند تا جهان را در سلطه خود بگیرند 

و انسان ها را از خداوند دور کنند.
سردار حســین ســلامی صبح جمعه در آئین »عهد 
ســربازی« در مســجد مقدس جمکــران اظهار کرد: 
توصیفات وجود شــریف و مقدس امــام عصر )عج( در 
فرازهای زیبا و معنوی دعای ندبه بــه خوبی جلوه گر 
ابعاد عظیم آن وجود نازنیــن و آن موهبت عظیم برای 

بشریت از جانب خداوند است.
فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی بیان کرد: 
حضرت ولــی عصر )عــج( می آید تا زمیــن را از عدل 
سرشــار کند، بعد از آنکه زمین توســط جنایتکاران از 
ظلم پر شده باشــد و او در هم شــکننده و فرو پاشنده 
شوکت متجاوزان اســت.وی ابراز کرد: امام زمان )عج( 
احیا کننده و مجدد سنن و فرائض و احکام الهی است و 
ایشان دعوت کننده بشریت به فضیلت ها و احیا کننده 
کرامت های انســانی اســت و حضرت بــرای حریت و 
رهایی انسان از اسارت برده داران در زمین قیام خواهد 
کرد.سرلشکر سلامی ادامه داد: حضرت ولی عصر )عج( 
وارث همه فضائل انبیــا و موعظ اولیا الهی، عزت بخش 

اولیا الهی، ذلیل کننده و خار کننده دشمنان 
خداوند، مظهر صراط مستقیم الهی است، نه 
اینکه معیارها را به بشــریت نشان دهد بلکه 
خود مظهــر و معیار صراط مســتقیم الهی 

است.
فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
تصریح کرد: امــام زمان )عــج( فرزند آیات 

بینات الهی، نشانه روشــن حاکمیت ارزش ها و فضائل 
الهی، فرزند طاهــا و محکمات و تجلی قرآن اســت و 
کســی اســت که می آید تا جهان را با صلح و آرامش و 
آسایش و با حاکمیت و تجلی ارزش های اخلاقی اسلام 

و اعتلای کرامت انسان همه کره زمین را سرشار کند.
سرلشــکر ســلامی عنوان کرد: انقلاب شــکوهمند 
اســلامی جلوه ای از این قیام نورانــی و دقیقاً آنچه در 
فرازهای دعای عمیق مشاهده می شود، است و انقلاب 
اســلامی قاصم جباران و درهم شــکننده سیاســت 
متجاوزان بود که آمده بودند تا جهان را در سلطه خود 

بگیرند، انسان ها را از خداوند دور کنند.
وی افــزود: انقلاب اســلامی آمده بود تا این شــوکت 
امپراطوری امروزین جهان را درهم بشکند و این کار را 
از نقطه ایران با درهم شکستن شکوه شیطانی شاهان و 

عقب راندن مستکبران و ایستادن در مقابل 
آنان و کرنش نکردن در مقابل فشارها و ثبات 

قدم در مقابل فتنه ها به زیبایی انجام داد.
فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی 
اذعان کــرد: انقلاب برای گشــودن مبدا در 
صراط مســتقیم الهی بود تا بنــدگان صالح 
خدا را حول این محــور و امتداد در خط الهی 
بسازد تا در هر ســرزمین اسلامی دشــمنان را عقب 

برانند و آنها را از سیطره بر مسلمان دور سازد.
سرلشکر ســلامی یادآور شــد: انقلاب اســلام آمد تا 
شوکت از دست رفته اسلام را احیا کند و مجد و عظمت 
غارت شــده را دوباره به مســلمان باز گرداند، وقتی به 
تمام حوادث و رویدادهای بزرگ انقلاب نگاه می کنیم، 
نشان می دهد که این انقلاب در مســیر ظهور در حال 

ایجاد زمینه سازی است.
وی ادامه داد: این انقلاب برای آن اســت که انسان ها به 
کرامت واقعی خود آشنا شــوند و زنجیر اسارت بردگی 

در فضای مدرن از دست آنان باز شود.
فرمانده کل ســپاه پاســداران انقلاب اسلامی گفت: 
اســلام در پرتو حاکمیت در هندســه قدرت جهانی 
ظهور و جلوه ای تام و قابل احتــرام ظهور کرد تا قدرت 

مسلمانان به رســمیت شناخته شــود و اعتبار قدرت 
در جهان درک شود.سرلشــکر ســلامی تصریح کرد: 
همه بدانند که نمی توان بر مؤمنان مســلط شد و غیر 
مســلمانان نمی تواند بر مســلمان حاکم شــود و این 
خلاف سنت الهی است و ما به دنبال وراث مستضعفان 
هســتیم تا زمانی که جهان ظرفیت و تحمل پذیرش 

قیام وسیع جهان و الهی بیابد.
وی اظهار کرد: این راه یک راه ادامه دار اســت و ما برای 
این مســیر شــهید داده ایم و این بیعت ما پا برجا است 
و آمدیم تا زمینه ظهور این امامــی را که پیوند دهنده 

آسمان و زمین است، فراهم کنیم.
فرمانده کل سپاه پاســداران انقلاب اسلامی بیان کرد: 
یکی از آثار و نشانه ظهور پیوند خوردن آسمان و زمین 
و بارش برکات الهی و برای حیات انســان شکل گیری 
حیات طیبه کلام و عمل صالح و وســعت یافتن حدود 
بر زمین و اقامه فرایض است که انقلاب ما در این مسیر 
قدم بر می دارد.سرلشکر ســلامی خاطرنشان کرد: ما 
دیگر از دشمنان نمی هراسیم چون معتقد هستیم که 
کبریایی از آن خداوند اســت و می دانیم که قدرت های 
شیطانی قدرت آفرینش یک مگس را ندارد و این تمام 

شوکت ظاهری این امپراتوری ها است.

سپاه

خریدار   خطیــب نماز جمعــه تهران از 
»فراجا« و قــوه قضاییه خواســت با ایجاد 
امنیت بــرای ســرمایه گــذاران داخلی و 
خارجی سبب حمایت از آنها شوند و افزود: 
ســرمایه ای که ســبب اشــتغال و ازدواج 
جوانان، بهبود معیشــت مــردم و آبادانی 
کشور می شود، دنیا ورزی نیست بلکه عین 

توجه به آخرت است.
 آیت الله کاظم صدیقــی در خطبه دوم نماز 
جمعه تهران که در دانشــگاه تهران برگزار 
شد با اشــاره به ۱۲ تا ۱۷ ماه ربیع الاول که 
هفته وحدت نامگذاری شــده است، گفت: 
وحدت مســئله ای اســت که قائم به حیات 
اســت به مانند جسم انســان، تا زمانی که 
روح در بدن است، به مانند یک کشور انجام 
وظیفه می کند. اما وقتــی روح از بدن جدا 
می شــود، اعضای بدن متلاشی می شوند. 
تفرقه نیز علامت مــرگ جامعه و وحدت به 

معنای زنده بودن جامعه است.
وی با اشاره به قرآن کریم که به امت واحده 
تاکید دارد، یادآور شــد: هویت امت در امور 
جمعــی، اتحــادی و ارتباطی اســت و این 
موضوع با وجــود رهبر و راهنمــای واحد 
محقق می شود و هر عاقلی می داند که همه 
از اختلاف ضــرر می کنند و نــزاع کار عقل 

نیست بلکه کار شیطان و نفس اماره است.

حریم ها حفظ شود و برای هم پرونده 
درست نکنیم

خطیب موقت نماز جمعه تهران با اشاره به 
اهمیت اتحاد، بیان کرد: همگان باید حریم 
یکدیگر را حفظ کنند و نباید برای یکدیگر 
پرونده درست کرده و دل یکدیگر را نسبت 
به هم چرکین کنیم. بلکــه باید با محبت و 
مهر نســبت به یکدیگر رفتار کــرد. حتی 
خداونــد توابین را می بخشــد و به گناهکار 
بعد از توبه می گوید که چشــم به راه اوست. 
چرا که همه خلق خداییم و همه آیات الهی 

است و باید همه به هم عشق بورزیم.
آیت الله صدیقــی تاکید کــرد: برای حفظ 

کیان امت اســلامی در جهــان و افزودن بر 
اقتدار امت اسلامی، باید وحدت در اولویت 
جهان اســلام قــرار بگیرد. چرا که ســلاح 
اســتکبار از ابتدا تفرقه بین مسلمانان بوده 
و این روباه پیر انگلیس و جرثومه فســاد، از 
ابتدا سیاست تفرقه افکنی را پیگیری کرده 

است.
وی افزود: امروز دشــمن با اســاس اسلام 
مقابله می کند و قرآن می سوزاند و مساجد 
را مورد حمله قــرار می دهد و همانطور که با 
شیعه بد است، با اهل ســنت هم عناد دارد 
و به دنبال این اســت که همه زیرساخت ها 
و مراکز فرهنگی مســلمانان را از بین برده 
و حتی به کــودکان هم رحــم نمی کند. به 
عبارتی فرعــون زمان ما آمریکای فاســد و 
ایــادی آن رژیم صهیونیســتی جعلی و بی 
هویت اســت که به کودکان، زنان و مردان 

رحم نمی کند.
خطیب موقت نماز جمعه تهران تاکید کرد: 
در این شرایط باید چشــم ها را باز کنیم که 
چه خطری ما را تهدید می کنــد و بهترین 

راهکار اتحاد مسلمانان است.
آیت الله صدیقــی با بیان اینکه دشــمنان 
بدون توجه به شیعه و ســنی بودن، از بین 
مــردم مســلمانان را پیگیــری می کنند، 
تصریح کرد: اما ما حافظ مظلومان هستیم 
و دین ما دین ســتم ســوز و طاغوت گریز 
است و باید در این مســیر، موانع وحدت را 
از میان برداشت و دلســوزان و نخبگان نیز 

همکاری کنند.

دولت اولویت های مهم را فوری 
پیگیری کند

وی در ادامه خطبه دوم خود با اشاره به سفر 
دکتر مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور 
به عراق اظهار دکرد: عراق با ما مشــترکات 
بســیاری دارد و عــلاوه بر اینکــه هم مرز 
هستیم، ایران و عراق زیر بارگاه امام حسین 
)ع( و امام علی)ع( دل به یک نقطه مرکزی 

دادند و یکی هستند.

خطیب موقت نماز جمعه تهران با اشاره به 
دیــدار اعضای هیأت دولت بــا رهبر معظم 
انقلاب، گفت: ایشان در این دیدار ۱۳ نکته 
راهبــردی را بیان فرمودند کــه همه مردم 
توقع دارنــد دولت محترم این نــکات را در 
دســتور کار خود قرار دهند که یکی از این 

نکات توجه فوری به اولویت ها است.
آیت الله صدیقی افــزود: افزایش ارزش پول 
ملی، بهبود معیشــت مردم، بهبود شرایط 
اشــتغال و ازدواج جوانان، جذب ســرمایه 
گذاری هــای داخلی و خارجــی، فرهنگ 
ســازی در جهت اینکه برخــی از نیروهای 
مرئی و نامرئی با تولید کننــدگان برخورد 
مناسبی ارائه دهند، از جمله این اولویت ها 

است.
وی با بیان اینکه برخی از ســرمایه داران 
از ســرمایه گذاری در کشور هراس دارند، 
یادآور شد: ســرمایه ای که سبب اشتغال، 
بهبود معیشت مردم، تسهیل روند ازدواج 
جوانان و آبادانی کشــور می شــود، دنیا 
ورزی نیســت بلکه عین توجه به آخرت 
است. برهمین اســاس باید قوه قضائیه و 
نیروی انتظامی در ایــن باره دقت کنند تا 
افرادی که قدرت مالی دارند، آنها را تحت 
امنیت برای سرمایه گذاری در کشور قرار 

دهند.
خطیب نماز جمعــه تهران با بیــان اینکه 
کســری بودجه شایســته نظام اســلامی 
نیســت، اظهار کرد: بایــد در بودجه ریزی 
به نحــوی برنامه ریزی کرد کــه درآمدها و 

هزینه ها با هم تطبیق داشته باشد.
آیت الله صدیقی درباره دیگر خواسته هایی 
که از رئیس جمهور دولت چهاردهم انتظار 
می رود، خاطرنشــان کــرد: عملی کردن 
وعده هــا، مردمی بــودن، درد مــردم را از 
نزدیک لمس کردن، عادل بودن، توســعه 
فرهنگ امید، مبارزه با فســاد، بهبود روابط 
با کشــورهای مختلف و در نهایت پیروی از 
رهنمودهــای حکیــم دوران حضرت آیت 
الله امام خامنه ای از جمله انتظارت مردم از 

دولت چهاردهم است.
آیت الله کاظــم صدیقی در خطبــه اول، با 
بیان اینکه خداوند متعــال در قرآن کریم، 
امت اســلامی را مکلف کرده اســت که در 
برابر دشــمنان قوی باشــند، گفت: چرا که 
اگر مسلمانان ضعیف شــوند، دشمنان که 
گرگ، خشن، خودخواه، مستکبر و طاغوتی 
هستند، به شما آسیب می زنند و برای اینکه 
زیر پا له نشــوید باید تجهیزات کافی داشت 

تا آنها از شما بترسند.
وی افزود: تجهیزات کافی مسلمانان سبب 
خواهد شد جلوی دشــمنان بیرونی گرفته 
شود. اما در برابر دشمنان داخلی باید زبان، 
چشــم، نفس امــاره و اراده را کنترل کرد و 
در برابر افزون طلبی، قــدرت طلبی و هوا و 
هوس در حد توان تقوا داشت و یاد خدا، یاد 
مرگ، یاد بهشــت و جهنم را به خاطر سپرد 
تا از آلوده شــدن به رذائل اخلاقی محفوظ 

بمانیم.
خطیب موقــت نماز جمعه تهران با اشــاره 
اهمیت غدیر، اظهارکرد: غدیر بیمه کردن 
آخرین ذخیره زندگی بشر و مدل حکمرانی 
و ســبک زندگی اســت. اما غدیر در قبل از 
انقلاب زنده نشــد ولی امــام)ره( با انقلاب 
اســلامی قطره ای از غدیر را زنــده کردند و 

سبب شد زندگی مردم ایران اسلامی، الهی 
و تابع ولایت فقیه شود.

صدیقی تاکید کرد: غدیر یک آغاز اســت و 
همه امیدها از ۱۲۴ هــزار پیامبر و اوصیای 
آنها و خداپرســتان عالم، چشــم در ظهور 
حضــرت مهدی)عــج( دارنــد. چــرا که 
مســئولیت و هدایت همه خلق و آدمیان و 
جهانیان به وجود مبارک امــام عصر)عج( 

واگذار شده است.
وی افــزود: برقــراری عدالت در سراســر 
عالم بشــریت، رفع ظلم، گناه و نفاق هدف 
منجی اســت و این سیاســت بــرای همه 
افراد، خانواده ها، گروه ها، از نظر اقتصادی، 
اجتماعــی، فرهنگی و بیــن المللی محقق 
خواهد شــد. همچنیــن در زمــان ظهور، 
مردم ظلم ستیز می شــوند و هیچ بزرگی به 

کوچکی ظلم نخواهد کرد.
خطیب نماز جمعــه تهران با بیــان اینکه 
برقراری عدالــت، تنها هدف ولی عصر)عج( 
نیست، تاکید کرد: ایشــان در زمان ظهور 
عشق را توســعه خواهند داد و معارف بلند 
توحیدی کــه تا آن روز هیچ ســالکی به آن 
نرسیده بسط خواهد داد، دلها را عرش خدا 
می کند و نفوس و ارواح بشر را مملو از عشق 

خدا خواهد کرد.

انقلاب اسلامی قاصم جباران و درهم شکننده سیاست متجاوزان است

خریدار  رئیس جمهــور گفت: جمهوری 
اسلامی ایران به واسطه موقعیت همسایگی 
ممتاز و اشــتراکات فراوان بــرای منطقه 
ســلیمانیه و به طور کلی اقلیم کردســتان 

عراق اهمیت ویژه ای قائل است.
مسعود پزشــکیان در ادامه برنامه های سفر 
به شــهر ســلیمانیه، در دیدار آقای »بافل 
طالبانی« رئیس و جمعــی دیگر از اعضای 
اتحادیه میهنی کردستان عراق، ضمن قدر 
نهادن به تلاش ها و مبارزات آزادی خواهانه 
مرحوم جــلال طالبانی تصریــح کرد: نگاه 
مرحوم طالبانــی بــه آزادی را می توان به 

عنوان یک نماد و الگو ارج نهاد.
رئیــس جمهور با اشــاره بــه تحمیل یک 
جنگ بزرگ به ملت ایران از سوی استکبار 
جهانی در سال های ابتدایی پیروزی انقلاب 
اسلامی و نیز ترور جمعی از ارزشمندترین 
انقلابیون که باعث اخلال در مســیر تحقق 
اهداف انقلاب اســلامی شــد، افزود: نظام 
اســتکبار و در رأس آن آمریــکا تمایلی به 
پیشرفت کشــورهای مســتقل و اسلامی 
ندارند.پزشکیان در بخش بعدی سخنانش 
نسل کشــی و جنایات رژیم صهیونیســتی 
را جدی ترین مشــکل امروز بشر دانست و 
اظهار داشت: سیره رســول خدا در رعایت 
عدالت و عدم تبعیض میان اقوام و نژادهای 
مختلف باید الگوی عمل همه ما باشــد، چرا 

که این نــگاه باعث تقویت، تثبیت، رشــد و 
بزرگ شــدن امت اسلامی شــد؛ اما امروز 
متأســفانه شــاهدیم که ذره ای شرافت و 
انســانیت در عملکرد رژیم صهیونیســتی 
دیده نمی شود و باید این مشکل را با وحدت 

و انسجام امت اسلامی رفع کنیم.
رئیس جمهــور در ادامه با اشــاره به اینکه 

جمهوری اسلامی ایران به واسطه موقعیت 
همســایگی ممتــاز و اشــتراکات فراوان 
برای منطقه ســلیمانیه و به طور کلی اقلیم 
کردستان عراق اهمیت ویژه ای قائل است، 
گفت: امــروز در کنار مــراودات اقتصادی 
گسترده با اقلیم کردستان، به لحاظ سیاسی 
نیز درک مشترک و مطلوبی میان دو طرف 

وجود دارد. در سال های اخیر برخی عناصر 
کوشیدند با سوءاستفاده از جغرافیای اقلیم 
کردستان مشــکلات امنیتی برای منطقه 
ایجاد کنند که خوشــبختانه بــا توافقنامه 
امنیتی که میان ایران و عراق امضا شــد، راه 

برای رفع این مسئله فراهم شده است.
پزشکیان با بیان اینکه مرز میان ما باید مرز 

صلح و آشــتی باشد، خاطرنشــان کرد: هر 
مرزی که تبادلات تجاری در آن رونق داشته 
باشــد، محل تردد و فعالیت تروریســت ها 
نمی شــود.بافل طالبانی نیــز در این دیدار 
با ابراز خوشــحالی از اینکه اقلیم کردستان 
عراق بــرای نخســتین بار میزبــان رئیس 
جمهوری اسلامی ایران است، ایران را حامی 
همیشگی مردم کردســتان عراق دانست و 
از حمایت های رهبر معظم انقلاب اسلامی 
و همه مســئولان ایرانی از مردم مظلوم کرد 
قدردانی کرد و گفت: باور ما این اســت که 
اگر هزار ســال هم تلاش کنیم نمی توانیم 
پاســخگوی محبت هــا و حمایت هــای 

جمهوری اسلامی ایران باشیم.
رئیس اتحادیه میهنی کردســتان عراق با 
بیان اینکه ما خودمان را جزئی از ملت ایران 
می دانیم، اظهار داشت: آنچه را در توافقنامه 
امنیتی ذکر شــده اســت، به طور کامل و 
دقیق اجــرا خواهیم کرد و حتــی آمادگی 
عمل به هر آنچه را که فراتر از این توافقنامه 
باعث تقویــت و تثبیت امنیــت در مرزها و 

منطقه می شود، داریم.
طالبانی با ابــراز علاقمندی بــرای تقویت 
روابط همه جانبه با جمهوری اسلامی ایران 
تصریح کرد: ســفر جنابعالی در این مقطع 
تأثیــری باورنکردنــی در بهبــود و ارتقای 

روابط فیمابین خواهد داشت.
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زنگ خطر کاهش تولید لوازم خانگی به صدا در آمده است!
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مدیر سامانه اصناف کشور:
۶۰ درصد مجوزهای صنفی از درگاه ملی مجوزها 

صادر شد
مدیر ســامانه اصناف کشــور گفت: از یک میلیون و ۵۸ هــزار و ۷۴۳ 
درخواســت که متقاضیان صدور مجوز از طریــق درگاه ملی مجوزها 

داشته اند، سامانه نوین اصناف ۶۰ درصد مجوزها را صادر کرده است.
حســین میرزایی مدیر ســامانه اصناف کشــور با بیان اینکه از بیستم 
اسفند ۱۴۰۱ ســامانه نوین اصناف به درگاه ملی مجوزها متصل و کار 
صدور مجوزهای صنفی از طریق این درگاه آغاز شد، گفت: تاکنون یک 
میلیون و ۵۸ هزار و ۷۴۳ درخواســت از درگاه ملی مجوزها به ســامانه 
نوین اصناف ارسال شــده که در نهایت بیش از ۶۰۵ هزار مجوز صنفی 
صادر و حدود ۴۰۰ هزار درخواســت مجوز رد شده اســت که به دلیل 
نداشتن شــرایط مطرح در درگاه ملی مجوزها از جمله مدارکی مانند 

اجاره نامه، این درخواست ها رد شده است.
وی با تاکید بر اینکه تنها مسیر اخذ مجوز، درگاه ملی مجوزها به نشانی 
» mojavez.ir« است، افزود: متقاضیان مجوزهای صنفی هیچ مبلغی 
را نباید به صورت حضوری در اتحادیه ها یا به هر شکل دیگری خارج از 

درگاه ملی مجوزها و سامانه نوین اصناف پرداخت کنند.
مدیر ســامانه اصناف کشــور تاکید کرد: بنا به تبصره دو ماده ۲۰ مکرر 
اصلاح قانون نظام صنفی که مرداد امســال ابلاغ شــد، بــه هیچ وجه 
مبالغی که منتج به صدور پروانه می شــود نباید بــه صورت حضوری و 
خارج از ســامانه نوین اصناف که متصل به درگاه ملی مجوزهاســت یا 
ســامانه مدیریت مطالبات صنفی اتاق اصناف ایران پرداخت شود و اگر 
کســبه در کارتخوان های اتحادیه یا در درگاه های پرداخت اینترنتی یا 
به کارتی واریز وجهی انجام دادند، پرداخت این هزینه، وجاهت قانونی 

ندارد.
میرزایی خطاب به کســبه تصریح کرد: پرداخت هزینه خارج از درگاه 
ملی مجوزها و ســامانه نوین اصناف قانونی نیست و اگر کاسبی بخواهد 
به اتحادیه مبلغی پرداخت کند، فقط باید در سامانه نوین اصناف انجام 
شــود و پرداخت هزینه به صــورت حضوری غیر قانونی اســت و برای 
پرداخت حق عضویت مصوب ســالیانه نیز فقط باید از همین مســیر 

صورت گیرد.

وزیر جهادکشاورزی:
تنظیم گری و تعادل در بازار بر عهده شرکت 

پشتیبانی امور دام است
وزیر جهادکشاورزی تنظیم گری در بازار را ماموریت شرکت پشتیبانی 
امور دام اعلام کرد و ورود این شــرکت به بازار رقابتی بخش خصوصی 

با مسئولیت حاکمیتی آن برای متعادل سازی بازار ناسازگار دانست.
 

غلامرضا نوری وزیر جهاد کشاورزی، گفت: تنظیم گری در بازار وظیفه 
اصلی این شــرکت اســت و نباید هیچ باری خارج از تــوان و مأموریت 
شرکت به ارکان آن تحمیل شود و به دلیل نقش حاکمیتی و مدیریتی 
شرکت پشــتیبانی امور دام نباید از آن توقع ورود به بازار رقابتی بخش 
خصوصی را داشــت و این امر به نوعــی با ایفای وظیفــه تنظیم گری 

مجموعه ناسازگار است.
وزیر جهاد کشاورزی، تنظیم مناسب بازار را نشانه عملکرد صحیح این 
شرکت در مدیریت تقاضا ارزیابی کرد و ورود بی مورد این شرکت در هر 
مشکلی را باعث هدر رفت توان و اختلال در ســازوکار تعادل بخشی به 

بازار عنوان کرد.
نوری در بخش دیگری از سخنانش با اشــاره به حفظ روحیه جهادی، 
ادامه مسیر جهاد سازندگی را در ســوگیری همه فعالیت ها و اقدامات 
جهاد کشاورزی برای حفظ حرمت کلمه مقدس جهاد ضروری دانست 
و ابــراز امیدواری کرد با خدمــت جهادی در همه ســطوح مدیریتی و 

کاری، عنوان جهاد کماکان زیبنده نام وزارت جهاد کشاورزی باشد.
وی گفت: اگر رفتارهای ما نشــان جهاد را داشــته باشد این خدمت در 

شأن نظام جمهوری اسلامی و در تراز ارزش های نظام خواهد بود.
نوری اعتماد مردم را ســرمایه بزرگ دولت و حاکمیــت خواند و نقش 
این سرمایه را در پیشــرفت و توسعه وزارت جهاد کشــاورزی به دلیل 
مشــارکت بیش از ۹۵ درصدی مردم، کشــاورزان و بهره برداران برای 

رسیدن به امنیت غذایی، پراهمیت عنوان کرد.

مالیات کارمندان ۲ برابر مالیات مشاغل و اصناف
 تحلیل درآمدهای مالیاتی در پنج ماه امســال نشان می دهد که سهم 
مالیات کارکنان بخش عمومی و خصوصی ۱۲ درصد و ســهم مالیات 

مشاغل و اصناف ۶ درصد از کل مالیات وصولی است.
 کل درآمدهــای وصولی ســازمان امــور مالیاتی در پنج ماه امســال 
۴۰۶ هزار میلیارد تومان گزارش شــده اســت که این آمار نســبت به 
مدت مشابه سال گذشــته رشد ۴۴ درصدی و نســبت به رقم مصوب 
قانون بودجه ۸۰ درصد محقق شــده اســت. از این مبلغ سهم مالیات 
بر درآمدها در همین مــدت، ۷۷ هزار و ۵۹۴ میلیارد تومان اســت که 
حدود ۱۶ هزار و ۱۱ میلیارد تومان سهم مالیات حقوق کارکنان بخش 
عمومی و حدود ۳۲ هــزار و ۸۲۵ میلیارد تومان ســهم مالیات بخش 
خصوصی اســت.در واقع ســهم مالیات حقوق کارکنان بخش عمومی 
۴ درصد و سهم مالیات حقوق کارکنان بخش خصوصی ۸ درصد از کل 
مالیات وصولی است در مجموع سهم مالیات کارکنان ۱۲ درصد از کل 

مالیات دریافتی است.
مالیات مشاغل در پنج ماه امســال ۳۲ هزار میلیارد تومان وصول شده 
است که ۶ درصد از کل مالیات را به خود اختصاص داده است در مقایسه 
مشخص می شــود که کارکنان بخش دولتی و خصوصی ۲ برابر اصناف 
در کشور مالیات پرداخت می کنند.هر چند ســهم اصناف از پرداخت 
مالیات تنها ۶ درصد است اما سهم این قشر در اقتصاد کشور ۳۰ درصد 
گزارش شده که سهم قابل توجهی است.بر اساس گزارش های سازمان 
امور مالیاتی کشــور در حوزه اصناف و مشــاغل حدود هشت میلیون 
مودی فعال هســتند که نیمی از این قشر مالیاتشــان صفر است و نیم 

دیگر مالیاتی ۶ درصدی را از کل مالیات پرداخت می کنند.
طبق این گزارش، ۲۰ درصد از اصناف مالیاتی بین صفر تا پنج میلیون 
تومان پرداخت مــی کنند و حــدود ۱۰ درصد دیگر بیــن پنج تا ۱۰ 
میلیون تومان و ۱۲ درصد بین ۱۰ تا ۳۰ میلیون تومان مالیات در سال 
پرداخت می کننــد و تنها ۸ درصد از اصناف ۳۰ میلیــون تومان به بالا 
مالیات سهم مالیاتشان اســت.اصناف مختلف بر اساس نوع مشاغل و 
درآمدی که کسب می کنند مالیات های مختلفی پرداخت می کنند به 
عنوان مثال سازمان امور مالیاتی کشور در سال ۱۴۰۱ گزارشی از سرانه 
مالیات هر صنف در ســه سال را منتشــر کرد که بر اساس آن مشاغلی 
از جمله پزشکان و دندانپزشکان، نمایشــگاه داران خودرو، دفترداران 
اسناد رســمی، بنگاهداران املاک، رســتوران داران و طلافروشان در 

سال مالیاتی بین ۹ تا ۳۵ میلیون تومان پرداخت می کنند.

بازار

ســمیه رســولی  صنعت لوازم خانگی 
با مشــکلاتی از جمله عدم تأمیــن مالی و 
تخصیص ارز، تورم، کاهــش قدرت خرید 
مصرف کننده، محدودیت تأمین مواد اولیه 

و سرمایه در گردش مواجه شده است.
 بــازار لــوازم خانگــی در کشــور از جمله 
بازارهایی است که در سال های اخیر با رشد 
قابل توجهی هم به لحاظ تولید و هم از نقطه 
نظر صادرات مواجه بوده به طوری که تولید 
لوازم خانگی با رشد ۳ میلیون دستگاه از ۱۶ 
میلیون و ۵۰۰ هزار دستگاه در سال ۱۴۰۱ 
به ۱۹ میلیون و ۵۰۰ هزار دســتگاه در سال 
گذشته رسیده است و برای سال جاری نیز 
دستیابی به رشــدی همانند سال گذشته و 
رسیدن تولید آن به ۲۲ میلیون و ۵۰۰ هزار 

دستگاه هدف گذاری شده است.
در حوزه صادرات نیز طی ســه ســال اخیر 
میزان صــادرات لــوازم خانگــی از ۳۸۰ 
میلیــون دلار تا ۴۴۰ میلیــون دلار متغیر 
بوده اســت. اما این تنها یــک روی واقعیت 
است و چندی است با وجود برخورداری این 
صنعت از این میزان رشــد، زنگ خطر برای 
آن به دلیــل وجود موانعی بر ســر راه تولید 
به صدا درآمده و باعث شــده دنیای تجارت 
آن روی دیگرش را هم به اهالی این صنعت 

نشان دهد.
یکی از موانع مهــم و اساســی تولید لوازم 
خانگی، کمبــود نقدینگی و عــدم تأمین 
ارز موردنیاز در این صنعت اســت. در حال 
حاضر ارزش بازار لوازم خانگی کشــورمان 
بیش از ۶ میلیــارد دلار )یــک درصد بازار 
جهانی( اســت و ایــن بازار ســالانه به یک 
میلیارد و ۲۰۰ میلیون دلار ارز نیاز دارد. به 
گفته دست اندرکاران شرکت های تولیدی 
لوازم خانگی در کشــور عــدم تخصیص به 
موقع ارز به این صنعت باعث شــده است تا 
مواد اولیه موردنیاز ایــن بخش در گمرک 
در انتظار ترخیص باقی مانــده و تولید این 
صنایع با کمبود شــدید مــواد اولیه مواجه 
شــود. در شــرایط کمبود نقدینگی و عدم 
تأمیــن ارز، واحدهــای تولیــدی ناچارند 
مواد اولیه خــود را از بــازار آزاد تهیه کنند 
که همین امر موجب افزایــش قیمت تمام 
شده محصول نهایی شده و منجر به کاهش 
رقابت پذیری محصول در بازارهای داخلی 
و حوزه صادرات می شــود. همچنین عدم 
تأمین مالی و تخصیــص ارز برای واحدهای 
تولیدی مشکلاتی را نیز برای ثبت سفارش 
جهت واردات ماشین آلات به همراه داشته 

است.
مســئله اساســی دیگر که بازار تولید لوازم 

خانگی در کشــور را با چالش جدی مواجه 
کرده اســت تورم در قیمت مواد اولیه لوازم 
خانگی اســت که میزان آن بیــش از تورم 
عمومی در کشــور برآورد می شود. در حالی 
که تورم عمومی در کشور سالانه بین ۴۰ تا 
۵۰ درصد گزارش می شــود، تورم در بخش 
مواد اولیه تولید لــوازم خانگی بین ۳۰۰ تا 
۷۰۰ درصد ارزیابی شده است. کارشناسان 
دلایل عمده این تورم سرسام آور را ناشی از 
رشد قیمت ارز و همچنین وجود انحصار در 
عرضه مواد اولیــه و اجبار تولیدکنندگان به 

تأمین آن از بازار آزاد می دانند.
امید فاضلی نیا، دبیر انجمن تولیدکنندگان 
لــوازم خانگی دربــاره محدودیــت تأمین 
مواد اولیه و تــورم آن به مهــر گفت: علاوه 
بر اینکه قیمت ارز در ســال های اخیر رشد 
قابل توجهی داشته، قیمت مواد اولیه مورد 
نیــاز صنعت لــوازم خانگی هــم در بورس 
کالا با قیمت های جهانی تعیین می شــود 
که عملًا با نرخ ارز رشــد قابل توجهی پیدا 
کرده اســت. از طــرف دیگر بایــد در نظر 
داشــت که تولیدکنندگان لــوازم خانگی 
نمی توانند تمام مواد اولیه موردنیاز خود را 
از بورس تهیه کنند، زیــرا عرضه مواد اولیه 
بسیار کمتر از تقاضاســت. به همین دلیل 
تولیدکنندگان مجبور هســتند بخشی از 
مواد اولیه خود را از بــازار آزاد دریافت کنند 

که با نرخ های بالایی عرضه می شود.
محصولات پلیمری یکی از مواد اولیه اصلی 
مورد نیاز تولید لوازم خانگی در کشــور به 
حســاب می آید. اما از آنجا که انحصار تولید 

این محصولات در دســت دو شرکت است 
و از آنجا که این دو شــرکت نیز عمدتاً روی 
صــادرات محصــولات خود تمرکــز کرده 
و بازارهای داخلــی را تا حــدودی نادیده 
گرفته اند در حــال حاضر عرضه محصولات 
پلیمری در بــورس کالا به شــدت کاهش 
یافته و تولیدکنندگان را وادار کرده است تا 
مواد اولیه موردنیاز را از بازار آزاد تهیه کنند.

اما موضوع فقــط به تــورم و محدودیت در 
تأمین مواد و قطعات ختم نمی شود. کاهش 
قدرت خرید مصرف کننــده نهایی چالش 
عمده دیگری اســت که بازار لوازم خانگی را 
به رکود عمیقی فرو برده اســت. این رکود 
که در ســال های اخیر بر بازار حاکم شده و 
همچنان ادامه دارد هم حاصل عدم کشش 
بازار و توان پایین خرید توســط مردم است 
و هم ردپای تورم در آن به چشــم می خورد. 
افزایش نــرخ ارز به ویژه دلار در ســال های 
اخیر موجب شده تولیدکننده نیز به صورت 
محدود و قطره چکانی محصولاتش را روانه 
بــازار کند ضمــن اینکه ارائــه قیمت های 
دســتوری و مداخلــه در بــازار از جانــب 
نهادهایــی همچــون ســازمان حمایت از 
مصرف کنندگان نیز بر این آشــفتگی دامن 
زده و اصطلاحاً برای تولیدکننده شــرایط 

قوز بالاقوز ایجاد کرده است.
ســرمایه در گــردش نیــز ایــن روزهــا 
حلقــه مفقــوده زنجیره تولید محســوب 
می شــود. تأمین ســرمایه در گردش یکی 
از اساســی ترین نیازهای تولید در کشــور 
است. سرمایه در گردش، دارایی جاری یک 

کسب وکار است که قابلیت نقدشوندگی را 
در کوتاه مدت داشــته و هزینه ها و نیازهای 
روزمره یک شــرکت را تأمیــن می کند. با 
وجــود نام گذاری ســال های اخیــر مبنی 
بر حمایت همــه جانبه از تولیــد اما به نظر 
می رسد بانک ها به زعم خود چندان متعهد 
به تحقق این شــعار نبوده و بر اساس اعلام 
بانک مرکزی، تسهیلات کافی از سوی این 
نهادها به بخش هــای تولیدی تعلق نگرفته 
است. هر چند به باور بسیاری از کارشناسان 
اقتصادی بانک هــا وظیفه کنترل نقدینگی 
و جلوگیری از رشــد تورم را بر عهده دارند 
اما طمع کسب سود بیشــتر برای آنها باعث 
شــده تا نه تنها نقدینگی کافــی به بخش 
تولید تزریق نکنند بلکه بیشتر سرمایه شان 
را متوجــه کســب وکارهای غیــر مولــد، 

سفته بازی و سوداگری نمایند.
در این راســتا بانک مرکزی نیز طی اقدامی 
انتشــار گواهی ســپرده با نرخ ســود ۳۰ 
درصدی با هدف تأمین ســرمایه در گردش 
واحدهای تولیدی را به شــبکه بانکی کشور 
ابلاغ کرد کــه این اقدام نیز عمــلًا امتیازی 
بــرای تولیدکننده به شــمار نرفته چرا که 
بسیاری از آنها اصولاً توان بازپرداخت چنین 

سودهایی را به شبکه بانکی کشور ندارند.
به همه موارد فــوق ناترازی انــرژی را نیز 
بایــد اضافه کرد کــه این روزها ســایه اش 
بر ســر واحدهای تولیدی بیش از هر زمان 
دیگری سنگینی می کند. در سال های اخیر 
تقاضای برق در مقایسه با ظرفیت تولید آن 
رشد بی سابقه ای را تجربه کرده و به همین 

دلیــل قطعی های مکــرر برق بســیاری از 
صنایع را با چالش تعطیلی های گســترده و 
ضرر و زیان ناشی از آن مواجه ساخته است. 
کارشناســان بر این باورنــد کاهش میزان 
تولید و عرضه محصولات لــوازم خانگی در 
کنار دیگر عوامل همچون مشــکلات ناشی 
از تأمین مواد اولیه و قطعات، ثبت سفارش، 
تورم و نقدینگی می تواند به افزایش ســطح 
عمومی قیمت ها منجر شده و این صنعت را 
گرفتار در دور باطــل افزایش قیمت و رکود 

ناشی از آن نماید.
بایــد یــادآور شــد عــدم  پایــان  در 
سیاســت گذاری اصولی و رشــد فزاینده 
تولیدکننــدگان خرد و ضعیــف به جای 
حمایــت از برندهــای ملــی و تقویــت 
زنجیره های ارزش، دیگر آســیبی اســت 
که دامن گیر این صنعت شــده است. رشد 
بی ضابطه و قارچ گونــه واحدهای تولیدی 
خرده پا هیچ کمکی بــه صنعت تولید لوازم 
خانگــی در کشــور نمی کند و بــا مصرف 
منابع و مــواد اولیه حتی باعث می شــوند 
تولیدکننده های معتبر نیز به مرور از مدار 
تولید خارج شوند. مشــکل دیگر این است 
که ایــن برندهای کوچک و خــرد معمولاً 
جایی در بازارهــای جهانی نیــز ندارند و 

توفیقی برای صادرات به دست نمی آورند.
بعد از رفتن نشان های خارجی که هم نوایی 
با تحریم های ظالمانه غرب بود، حالا دوباره 
ایجاد نشــان ملی در صنعت لــوازم خانگی 
کشور بر سر زبان مســئولان وزارت صمت 
افتاده و هدف از آن توســعه صادرات عنوان 
می شــود. موضوعی که می بایســت خیلی 
پیشــتر مورد توجه قرار می گرفت. در این 
رابطه معاون طــرح و برنامه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت می گویــد: باید برندهایی را 
با اجتماع واحدهــای کوچک تر ایجاد کنیم 
تا بحث ادغام و همکاری صنایع کوچک تر با 

صنایع بزرگ تر شکل بگیرد.
مجموع مســائلی که پیش تر به آن اشــاره 
شد حال ناخوش این روزهای صنعت لوازم 
خانگی کشــور را رقــم زده اســت و انتظار 
می رود مســئولان و متولیــان حمایت از 
صنایع لوازم خانگی در کشور به عنوان و در 
صدر آن وزارت صمت چشم خود را به روی 
پیشرفت این صنعت که در حال جان گرفتن 
بود و حمایت از آن نبندند و با اخذ تمهیدات 
لازم به منظــور کاهش موانــع پیش روی 
این صنعت رو به رشــد که یکی از بازارهای 
پایین دستی صنعت فولاد محسوب می شود 
مانع از خاموشی چراغ پرفروغ آن در کشور 

شوند.

درخواست سهام داران از رییس جدید سازمان بورس

کدرترین دوران بورس چه زمانی بود؟
خریدار  کارشناسان بازار ســرمایه تاکید دارند رییس 
ســازمان بورس وکیل مدافع ســهام داران خرد است نه 
وکیل مدافع بازیگر بزرگ بازار که دولت باشــد. بزرگان 
بازار خودشــان حــق صحبــت و لابی دارنــد، رییس و 
هیات مدیره بورس مبتنــی بر ماده ۷ قانــون بازار باید 

صیانت کننده از حقوق سهام داران خرد باشند.
بازار سهام پس از گذراندن چند روز پرحاشیه و در نهایت 
استعفای رییس سازمان بورس، بالاخره وارد فاز جدیدی 
از روز سه شــنبه شــد؛ این که با تصمیم شــورای عالی 
بورس، حجت اله صیدی به جانشــینی مجید عشقی در 

سازمان بورس در آمد.
آخرین گزارش ها از وضعیت بازار ســهام داران نشــان 
می دهد در ابتدای هفته اخیر خروج ســرمایه حقیقی از 
بازار سهام تداوم داشــت، اما در ۳ روز پایانی هفته شاهد 

ورود پول به بازار بودیم.
بنا به این گزارش، در اولیــن روز هفته ۹۶ میلیارد تومان 
پول حقیقی از بورس خارج شــد. روز یک شنبه نیز ۲۰۳ 

میلیارد تومان سرمایه خارج شد.
اما روز دوشــنبه شــاهد ورود ۳۱۳ میلیارد تومان پول 
حقیقی به بازار بودیم و روز سه شــنبه ۲۱ میلیارد تومان 
وارد شــد.  روز چهارشــنبه نیز پول حقیقی وارد شــد و 
ارزش تغییــر مالکیت حقوقــی به حقیقی بــازار ۱۵۸ 
میلیارد تومــان بود.در مجموع کل هفتــه ۱۹۳ میلیارد 
تومان پول حقیقی به بورس وارد شــد و میانگین روزانه 

ورود پول حقیقی ۳۹ میلیارد تومان بود.  
حال در این شــرایط پیچیده و ســخت بازار ســرمایه، 
تحلیلگران بــازار ســهام می گویند از رییس ســازمان 
بورس جدید انتظار مــی رود از ایــن دوره که کدرترین 
دوران بورس بود، پند بگیرند و نقاط ضعف را به جدیت و 
اهتمام قاطع پوشش دهند.به اعتقاد آنها، رئیس سازمان 
بورس وکیل مدافع سهام داران خرد است نه وکیل مدافع 
بازیگر بزرگ بازار که دولت باشد. بزرگان بازار خودشان 
حق صحبت و لابی دارند، رییــس و هیات مدیره بورس 
مبتنی بر ماده ۷ قانون بــازار باید صیانت کننده از حقوق 

سهام داران خرد باشند.

این تصمیمات پرحاشیه بازار را بهم ریخت
در همین رابطه بهنام صمدی، کارشــناس حوزه بورس 
درباره حواشــی اخیر بورس و رییس سابق این سازمان، 
گفت: آقای عشــقی در ســودآوری نتواســت رضایت 
ســهام داران را کســب کنــد؛ هرچند مثبــت و منفی 
کردن سودها وظیفه رئیس ســازمان بورس نیست، اما 

برخی اظهارنظرها باعث ایجاد گارد بین بازار ســرمایه و 
ایشان شــد.صمدی مهمترین اقدام عشقی که منجر به 
بی اعتمادی بازار سرمایه شــد را موضع گیری ایشان در 
اردیبهشت ۱۴۰۲ عنوان کرد و در این خصوص توضیح 
داد: در شــرایطی که بازار منفی شد، ایشــان در تریبون 
رسمی آن را به شناسایی ســود ربط دادند، در حالی که 
۳ ماه بعد در پی انتشار نامه ای مشــخص شد موضوعی 
در دولت مبتنی بر نرخ خوراک پتروشــیمی ها در حال 

بررسی بوده است.
این کارشــناس اقتصادی عنوان کرد: واقعیت این است 
آقای عشقی به توســعه ارزی بازار فکر می کرد، و تعداد 
زیادی صندوق های ســهامی و صندوق های درامد ثابت 
را پذیره نویســی کرد و بعضا نامه نگاری هایی نیز با دولت 
در خصوص بخشنامه ها و مصوباتی که به نفع بازار باشد، 
انجام داد، اما عملا ســهامدار خرد اثرات این مصوبه ها را 
در تابلو ندید و کل سه سالی که ایشــان در سازمان بود، 
زیان بورس بیشتر شــد، به همین دلیل کف بازار چندان 

دل خوشی از اقای عشقی ندارد.
وی در خصوص علت خرســندی نهادهای مالی در دوره 
ریاســت ایشــان گفت: صادر کردن تعداد قابل توجهی 
مجوز چه برای صندوق های ســهامی و ســبدگردانی، 
چــه صندوق هــای اهرامی حتــی خود شــرکت های 
ســبدگردانی ســبب این ابراز رضایت بود، ضمن اینکه 

ایشان به صورت ارزی بازار را توسعه داد.
این کارشــناس بازار ســرمایه در ادامه به تصمیمات پر 
حاشیه عشقی نیز اشــاره کرد و گفت: بالا و پایین کردن 
دامنه نوســان، نارضایتی های زیادی بیــن اهالی بازار 
یعنی همان سهامداران خرد و بخش حقیقی بازار ایجاد 
کرد، وگرنه بخش نهادهای مالــی را با صدور مجوزهای 
متعــدد راضی نگه داشــتند.صمدی ادامه داد: ایشــان 
تلاش می کرد از طریق لابی با مجلس و دولت بخشــی از 
مشکلات بازار را حل کند، ولی ناموفق بود و همانطور که 

اشاره شد اثراتش را ندیدیم.
این کارشناس بازار بورس در رابطه با تیر آخری که تیتراژ 
پایانی ریاست عشقی را منتشر کرد نیز عنوان کرد:  بحث 
حواشی مربوط به وام منجر شد ایشان به استعفا کشیده 
شود و چون کف بازار ایشــان را قبول نداشت، تمکینی از 

تصمیمات ایشان صورت نمی گرفت.
وی ادامــه داد: این مجموعــه دلایل مســبب دریافت 
اعتراض مداوم توسط ایشان بود و هر اقدام ایشان انتقاد 
بازار را به همراه داشــت، چه کم و زیاد کردن اعتبارات، 

چه بالا یا پایین کردن دامنه نوسان و ...

صمدی با اشــاره به دفعاتی که ریاست این سازمان اقدام 
به استعفا کرد بیان کرد: بازار هم همسو با ایشان خواهان 
اســتعفا بود و ادامه فعالیت ایشــان چندان به نفع نبود و 

بازار را به حاشیه می برد.
وی تاکید کرد: اینکــه وام قانونی بوده یــا خیر چندان 
شفاف نیســت ولی در شــرایطی که بازار مساعد نبوده و 
سهام دار ضرر کرده و شاخص درجا زده، مشخص نیست 

چنین پاداشی در مقابل چه اقدامی صورت گرفته است.
این کارشناس ادامه داد: این تخصیص وام که صرفا با یک 
فقره چک تضمین شده و از منابع داخلی سازمان بورس 

هم تامین شده، جای دفاع ندارد.
در ادامه فردین آقابزرگی، دیگر کارشــناس بازار سرمایه 
عنوان کرد: عشــقی پای دولت را به بازار سرمایه  باز کرد؛ 
به ترتیبی که انواع و اقسام اوراق و انواع و اقسام تغییرات 
در نرخ بهره اوراق را در راستای تسلط دولت شاهد بودیم.

وی ادامه داد: حتی رییس سازمان برنامه و بودجه دولت 
قبل نه به دعوت ســازمان بورس بلکه مســتقل به خود 
اجــازه ورود و درخواســت خروج ۴۲۰۰ همــت از بازار 

سرمایه را داد، این چه معنا می دهد؟
این کارشناس بازار سرمایه، درخواست خود را از سکاندار 
بعدی این گونه مطرح کرد: از رییس سازمان بورس جدید 
انتظار داریم از این دوره کــه کدرترین دوران بورس بود، 
پند بگیرند و نقاط ضعــف را به جدیــت و اهتمام قاطع 
پوشش دهند.وی ادامه داد: رئیس سازمان بورس وکیل 
مدافع ســهام داران خرد اســت نه وکیل مدافع بازیگر 
بزرگ بازار که دولت باشــد. بزرگان بازار خودشان حق 
صحبت و لابــی دارند، رییــس و هیات مدیــره بورس 
مبتنی بر ماده ۷ قانون بــازار باید صیانت کننده از حقوق 

سهام داران خرد باشند.
اقابزرگی در رابطه با دریافت وام میلیاردی توسط مجید 

عشقی با ســود ۴ درصد نیز واکنش نشــان داد و گفت: 
ایشــان به غلط مطرح کردند فرایند این اقــدام قانونی  
است. این تســهیلات از منابعی برداشــت شده که هیچ 
ارتباطی به حوزه اختیارات شــورای عالی بورس نداشته 
است.تصمیمات دولت ســیزدهم چندان همسو با بازار 
سرمایه رقم نخورد.همایون دارابی، دیگر کارشناس بازار 
سرمایه هم در گفت وگو با خبرگزاری خبرآنلاین با تاکید 
بر رعایت انصاف برای ارزیابی عملکرد روسای سازمان ها 
اظهار داشت: جایگاه رئیس سازمان جایگاه حقوقی قوی 

نیست و اختیارات این مقام بسیار محدود است.
این کارشناس بورس ادامه داد: سازمان حتی دولتی هم 
نیست و یک نهاد خود انتظام اســت، و از این نظر رییس 
ســازمان شــانس کمی برای به کرسی نشــاندن حرف 
خودش دارد.او تاکید کرد: تصمیمات دولت ســیزدهم 

چندان همسو با بازار سرمایه رقم نخورد.
دارابی با اشاره به عرضه خودرو در بورس، نرخ بهره و نرخ 
ارز و... که تصمیمات دولتی تاثیرگذار بر روند بورس بود 
تشــریح کرد: رییس ســازمان کار زیادی نمی توانست 
بکند، هر چنــد در حــوزه نهادها و قوانیــن و مقررات و 

سامان دهی به شرکت ها عملکرد خوبی داشت.
این اقتصاددان پیش بینی کــرد: رییس آینده بورس هم 
با همین مشــکلات مواجه هســت، سیاست های کلان 
اقتصادی و جایگاه نه چندان قدرتمند ریاست سازمان به 

مقام سابق اجازه پیشبرد را نمی داد.
او در قبال حواشی اخیر وام ۱۰ میلیاردی بیان کرد: این 
سازمان این اختیار را داشــت که این اقدام را انجام دهد 

ولی زمان بندی و نحوه اعلام باعث این حواشی شد.
وی متذکر شــد: این وام ها غیر عادی نیستند و رقم آن 
هم آنقدر قابل ملاحظه نیست، و هیئت مدیره جدید اگر 

قصد اهدای وام هم ندارد جبران خدمات صورت بگیرد.



رئیس مرکز فعالیت های دینی شهرداری تهران تشریح کرد

ح آرمان ۴ همزمان با آغاز سال تحصیلی با هدف پیوند مسجد و مدرسه وع طر شر

 چرا نیاز همه رفع نمی شود؟

نمره مخاطبان به »ایران نوشت«

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 4
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rشنبه      24 شهریور 1403    شماره 1679

مدیرکل حمل و نقل عمومی شهرداری تهران اعلام کرد
 ممنوعیت تردد کامیون ها در معابر پایتخت

 تا ۱۵ مهر
مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران با اشــاره به ممنوعیت 
ورود ناوگان بار و کالا در معابر پایتخت در دو هفته ابتدایی مهرماه قبل 
از ســاعت ۱۰ صبح، از تهیه لایحه ای برای تغییر مصوبه شناورســازی 

ساعات کار ادارات در مهرماه خبر داد.
مهدی گلشنی، با اشــاره به برگزاری جلسه شــورای ترافیک تهران و 
مصوبات این جلســه در مورد اتخاذ تمهیدات کنتــرل ترافیک مهرماه 
و رایگان شــدن حمل و نقل عمومی در هفتــه اول مهرماه برای دانش 
آموزان و دانشــجویان، افزود: این تصمیم مصوبه شــورای شهر تهران 
را دارد، اما به دنبال افزایش این زمان بودیم که در این راســتا در شورای 
ترافیک تهران این پیشــنهاد که خطوط بی.آر.تی و مترو برای دو هفته 
برای دانش آموزان و دانشجویان رایگان باشد، مورد بررسی قرار گرفت 
و مقرر شد این لایحه به شورای شهر ارسال شــود؛ لذا باید این لایحه را 
آماده کنیم تا به شورای شهر تهران ارسال و در صورت تصویب، اجرایی 
شود.وی با بیان اینکه در این جلســه در مورد الزام اجرای مصوبه هیات 
دولت در مورد شناورسازی ســاعت کار ادارات نیز تأکید شد، گفت: در 
این جلسه همچنین بر شناورسازی ســاعت کار ادارات تاکید کردیم، 
چراکــه برخی از دســتگاه ها همچون اصنــاف و دانشــگاه ها و برخی 
از کارکنان از این مصوبــه تبعیت نکردند که این مهــم نظارت و دقت 
بیشتر را می طلبد و قرار شــد تا وزارت کشور نظارت بیشتری در اجرای 
این مهم داشــته باشــد.مدیرکل حمل و نقل عمومی شهرداری تهران  
گفت:  در این جلسه قرار شد جلســه فوری در هفته آینده تشکیل شود 
تا پیشنهاداتی در مورد شناورسازی ســاعات کار ادارات مطرح شود و 
لایحه آن برای بررســی به هیأت وزیران داده شــود که در حال انجام 
بررسی های کارشناسی هستیم و در صورت تصویب اطلاع رسانی لازم 

به شهروندان را خواهیم داشت.
گلشــنی بیان کرد: در مورد عدم برگزاری نمایشــگاه ها در مهرماه نیز 
تصمیم گیری شد، چرا که یکی از گرفتاری های ما برگزاری نمایشگاه 
در زمان مهرماه است که شــبکه ترافیکی را مختل می کند که البته این 

مهم نیازمند همکاری نمایشگاه بین المللی است.
وی گفت: همچنین در مورد بحث جلوگیری از ورود ناوگان بار و کالا در 
دو هفته ابتدایی مهرماه قبل از ســاعت ۱۰ صبح تصمیم گیری شد که 
تردد این کامیون ها تا قبل از ساعت ۱۰ صبح ممنوع اعلام شد تا توزیع 

جریان ترافیکی بهتر باشد.

مدیرکل حمل و نقل عمومی شــهرداری تهران  افزود: به مناسبت روز 
جهانی بدون خودرو برای ۳۱ شــهریور که میلاد حضرت رسول)ص( 
است مقرر شــد تا یک یا دو محور به صورت نمادین در ساعت خاص بر 
روی خودرو بسته شوند تا مردم از وسایل نقلیه پاک همچون دوچرخه، 

اسکوتر و.... استفاده کنند.
گلشنی با بیان اینکه پیشنهاد دیگری در جلسه شورای ترافیک تهران 
ارائه شد و مقرر شد کار کارشناسی بیشــتری برای این پیشنهاد انجام 
شود افزود: پیشــنهاد دادیم ۲۰ روز رایگان بودن تردد در فصل پاییز در 
طرح ترافیک برای مهرماه لغو شــود به عبارت دیگر این تردد رایگان به 
ماه آبان و آذر موکول شــود که البته تصویب نشــد و قرار شد گزارش 

توجبهی و کارشناسی بیشتر شود.

مدیر امور عشایر استان تهران اعلام کرد
تأمین ۳۰ درصد گوشت قرمز پایتخت نشینان 

توسط عشایر استان تهران
مدیر امور عشایر اســتان تهران گفت: حمایت از زندگی عشایری امری 
ضروری اســت چرا که این جامعه تولید کننده تأمین کننده بخشی از 

امنیت غذایی کشور هستند.
فرشید ذبیحی با اشاره به اینکه جامعه تولید کننده با کمترین امکانات 
مشــغول امر تولیدات محصولات لبنی و حتی باغی هستند، افزود: اگر 
تولیدات این عشایر تولید کننده نبود کشور در تأمین محصولات لبنی 

و دامی با مشکل مواجه بود.

وی ادامه داد: در اســتان تهران عشایر با داشــتن ۷۰۰ هزار رأس دام 
سبک تأمین کننده اصلی گوشــت قرمز هســتند و حدود ۳۰ درصد 
گوشــت قرمز پایتخت نشــینان را تأمین می کنند. اگــر از این جامعه 
حمایت بیشتری شود اســتان تهران و حتی کشــور از واردات گوشت 
بی نیاز می شــود چرا که هر یک نفر عشــایر به اندازه چندین خانواده 
شهرنشــین در امر تولید فعالیت می کنند.به گفته مدیر امور عشــایر 
اســتان تهران، با حمایت دولت چهاردهم می شــود در زمینه افزایش 
تولید با اعطای نهاده دامی مدت دار و توزیع تســهیلات مناسب از این 

جامعه تولید کننده، حمایت کرد.
ذبیحی در بخش دیگری از صحبت های خود به کوچ پاییزه عشایر اشاره 
کرد و گفت: عشایر استان تهران همراه عشایر استان های قم، مرکزی و 
سمنان حدود یکصد روز از ســال را در مناطق سردسیر شهرستان های 
شــمیرانات، فیروزکوه و دماوند در شمال این اســتان مشغول با تولید 
محصولات لبنی و دامی ســپری کردند.وی افزود:  کوچ پاییزه عشــایر 
اســتان به مدت ۲ ماه ادامه خواهد داشت و اســتقرار آنان در نیمه آبان 
ماه به طور کامل در مناطق گرمســیری استان پایان می یابد. یک هزار و 
۶۰۰ خانوار عشایری استان تهران به همراه عشایر مهمان از استان های 
همجوار اکنون به مناطق میان بند و قشــلاقی جنوب اســتان در حال 

عزیمت هستند.
مدیر امور عشایر استان تهران با اشــاره به خدمات ارائه شده به عشایر 
در مناطق سردسیر گفت: در ســال جاری به عشایر کوچنده در مناطق 
ییلاقی )سردسیر( خدماتی نظیر آبرسانی ســیار، توزیع سیلندر گاز، 
آرد و مرمت ایل  راه های عشــایری ارائه و هماهنگی هــای لازم نیز در 
بخش های بهداشت و درمان، راه و شهرســازی، منابع طبیعی، محیط 
زیســت و فرمانداری ها انجام شد. در سال جاری اســتقرار سامانه های 
اســتفاده از انــرژی خورشــیدی در تأمیــن روشــنایی و حمام های 

خورشیدی نیز در مناطق ییلاقی اجرا شد.

دیوار

معاون رئیس جمهور در امور زنــان و خانواده، با تاکید 
بر نقش زنان نوآور و کارآفرین، گفــت: زنان می توانند 
بازیگر اصلی و پیش برنده برای رســیدن به حکمرانی 
موفق و پایدار باشــند.زهرا بهــروزآذر، در مجمع زنان 
سازمان همکاری شــانگهای در شــهر چینگدائو که 
با موضوع توانمندســازی دیجتال و مشارکت زنان در 
اقتصاد توسط فدراســیون زنان چین در حال برگزاری 
است، افزود: عدالت، شفافیت و بهره گیری کامل از تمام 
ظرفیت ها، سه اصل اساســی حکمرانی موفق و پایدار 
برای حل چالش هاســت. امروز زنان بــه عنوان نیمی 
از ســرمایه فکری، تخصصی و انســانی جوامع نقش و 
اهمیت ویژه ای در شناســایی و رفع این چالش ها پیدا 
کرده اند. در ایــن میان، نقش زنان نــوآور و کارآفرین 

در همگانی شدن این باور حائز اهمیت است 
و زنان می توانند بازیگــر اصلی و پیش برنده 

برای رسیدن به این هدف باشند.
وی با بیان اینکه زنــان با تکیه بر توانایی های 
ذاتی شــان در همدلی، همیــاری و نوآوری، 
توانســته اند موانــع بســیاری را از پیش رو 
بردارند، اظهار داشــت: امروز، بــا اطمینان 

می توانیم بگوییم که ما زنان عاملان تغییر هســتیم و 
می توانیم با هم متعهد شــویم که با استفاده از تمامی 
ظرفیت هــای خود، به ویــژه در حوزه هــای فناوری، 
اقتصاد و سیاســت، بــه بهبود زندگی همه انســان ها 
کمک کنیم تا دنیایی عادلانه تر، دوســت داشتنی تر و 
پایدارتر داشــته باشــیم.معاون رئیس جمهور با بیان 

اینکه در عصر دیجیتــال، فناوری های نوین 
فرصت هــای بی نظیری را بــرای زنان خلق 
کرده اند، تصریح کرد: شبکه های اجتماعی، 
پلتفرم هــای آنلاین و ابزارهــای دیجیتال، 
به ما زنان اجازه می دهند تــا صدای خود را 
به گوش جهانیان برســانیم و از همه زنان و 
مردان، تصمیم گیران، رهبــران اقتصادی و 
کارآفرینان بخواهیم تا با ارزش مشــترک، ارزش های 
اقتصادی و اجتماعــی را ادغام و درهــم تنیده کنند و 
با این رویکرد کســب و کارهای خود را ایجاد و هدایت 
کنند.بهروزآذر با بیان اینکه اســاس همه اجتماعات، 
توافقــات و ســازمان هایی که اینچنین مــا را گردهم 
می آورد چیزی جز صلح نیســت، خاطرنشان کرد: هم 

اکنون که ما از توانمندســازی دیجیتال و مشــارکت 
اقتصادی زنان و صلح ســخن می گوئیم؛ از هزاران زن 
و مرد و کودک فلســطینی یاد می کنم که از هفت دهه 
پیش تا امروز قربانی بی سابقه ترین نقض حقوق بشر و 

حقوق بشردوستانه بین المللی هستند.
وی ادامه داد: هزاران انســان بی گناه با قســاوت رژیم 
صهیونیســتی در نزدیک به یکسال گذشــته در نوار 
غزه کشته شــده اند اما همچنان اراده بین المللی برای 
برقراری آتش بس و توقف این ماشــین کشــتار کافی 
نبوده اســت! و اگر ما در چنین اجتماعــی از ضرورت 
صلح جهانی ســخن نگوییم، نقض پیمــان کرده ایم. 
امروز هم افزایی ما در جهت آرمــان صلح جهانی قطعاً 

می تواند تأثیر مهمی در آینده بگذارد.

 مدیرکل دارو و مواد تحت کنترل سازمان 
غذا و دارو با اشــاره به دسترســی دشوار 
مقطعی واکســن پنتاولان)واکســن پنج 
گانه(، گفت: یک محموله از این واکســن 
طی روزهای اخیر تامین و در کشور توزیع 

شد.
به گزارش ســازمان غذا و دارو غلامحسین 

صادقیان اظهارکرد: به منظور تامین سریع 
واکســن پنتاولان اداره بین الملل سازمان 
غذا و دارو با همــکاری اداره کل بین الملل 
وزارت بهداشــت هماهنگی هــای لازم را 
برای تامین این واکســن حیاتی از مســیر 

یونیسف پیگیری کرد.
وی ادامــه داد: بــا پیگیری هــای صورت 

گرفتــه دو محموله ۵۰۰ هــزار عددی از 
واکسن پنتاولان تامین شد که یکی از این 
محموله ها طی روزهای گذشــته در کشور 

توزیع شده است.
مدیرکل داروی ســازمان غذا و دارو گفت: 
محمولــه بعــدی ایــن واکســن نیز طی 

هفته های آینده به کشور خواهد رسید.

واکســن پنتاوالان یــا واکســن پنج گانه 
یک واکســن ترکیبی اســت کــه در برابر 
پنج بیماری مهم بســیار موثر اســت. این 
واکسن شــامل پادتن هایی است که بدن 
کودک را در مقابــل بیماری های دیفتری، 
 ،B سیاه سرفه، هموفیلوس آنفلوآنزا تیپ

هپاتیت B و کزاز محافظت می کند.

زنان

واکسن

خریدار  نمایشــگاه »ایران نوشت« که در 
طــول دوران برگــزاری فرایندهایی چون 
تغییر مکان نمایشگاه، افزایش سهم کالای 
ایرانی و واحدهای تولیدی شــرکت کننده 
را پشت سر گذاشــته و پخته تر شده، هنوز 
در دهمین دوره نتوانسته شرایطی مهیا کند 
تا مخاطبانش نیاز خود را از این رویداد رفع 
کنند. دهمین نمایشــگاه »ایران نوشت« از 
۱۵ شــهریور ۱۴۰۳ در مصلــی امام تهران 
آغاز به کار کرد و تا ۳۱ شــهریور از ســاعت 
۱۵ تا ۲۲ در انتظار مخاطبانش در ســنین 
مختلف است. این نمایشگاه علاوه بر تهران 
در شــیراز، مشــهد، یزد، قم و تبریز هم در 

حال برگزاری است.
نمایشگاه »ایران نوشت« که در طول ۹ دوره 
برگزاری هر سال پخته تر از سال قبل شده 
و فرایندهایی چون تغییر مکان نمایشــگاه، 
افزایش ســهم کالای ایرانــی و واحدهای 
تولیدی شــرکت کننــده را در طول دوران 
برگزاری پشت سر گذاشــته با اینکه کالای 
ایرانی، بــا کیفیت قابل قبــول و ارزان تر از 
بــازار ارائه می کنــد، اما هنــوز در دهمین 
دوره نتوانسته شــرایطی مهیا کند تا تمام 
مخاطبانش تمام نیاز خــود را از این رویداد 
رفع کنند. برای عده ای از والدین قیمت ها 
خارج از توان خرید اســت و بــرای برخی از 
مخاطبان از جمله معلمــان تمام نیازها در 

نمایشگاه موجود نیست.

افزایش 4۵ درصدی سهم کالای 
ایرانی در »ایران نوشت«

به گفته محمدمهدی برادران معاون صنایع 
عمومــی وزارت صمت حــدود ۱۰۰ واحد 
تولیدی و حدود هــزار واحد صنفی تولیدی 
و ۱۸ هزار و ۵۰۰ واحد صنفــی توزیعی در 

حوزه نوشت افزار فعال هستند.
این نمایشــگاه در طول ۱۰ ســال توانست 
تعداد تولیدکنندگان نوشــت افزار ایرانی را 

افزایش دهد تا جایی که در ســال ۹۱ تا ۹۲ 
که شروع به کار کرد، سهم کالای ایرانی در 
بازار نوشت افزار کمتر از ۱۵ درصد بود و در 

سال ۱۴۰۳ به ۶۰ درصد رسیده است.
به گفته محمد یقینی عضــو هیات مدیره و 
مدیرعامل مجمع ایران نوشــت در دهمین 
دوره نمایشگاه بیش از ۱۰۰ مجموعه فعال 
در حوزه نوشت افزار در کنار یکدیگر حضور 
دارنــد و جدیدترین محصــولات خود را به 
مخاطبان عرضه می کننــد. محصولات در 
حوزه کاغذی مانند دفتر و دفتر یادداشــت، 
در حــوزه تحریر ماننــد مداد، خــودکار و 
پاکن، در حوزه ســراجی مانند کوله و کیف 
و در حوزه محصولات تلقی مانند کلاسور و 

پوشه دکمه دار ارائه می شود.
سال گذشته نمایشــگاه »ایران نوشت« در 
شــهرآفتاب برگزار  شــد، یقینی با تاکید بر 
اینکه این نمایشگاه با اســتقبال روزافزون 

مواجه است، توضیح داد: لازم بود در مکانی 
بزرگ تــر و ملی تر با زیرســاخت های بهتر 
حضور داشــته باشــیم. باید از حمایت ها و 
تلاش وزارت صمت که بخشــی ویژه در این 
وزارتخانه در حوزه نوشــت افزار ایجاد شده 
اســت و همچنین وزارت فرهنگ و ارشــاد 

اسلامی تشکر کنم.
به گفته وی برگزاری نمایشــگاه در مصلی 
امام خمینی)ره( دسترســی به تسهیلات 
شهری را برای مخاطبان آن ممکن می کند.

ناهمخوانی قیمت ها با توان خرید 
مشتریان

بیشتر مردم با استفاده از مترو به نمایشگاه 
آمدند. برای آن هــا بیش از هــر چیز توان 
خرید مهم اســت، زیرا بایــد بتوانند برای 
فرزندانشــان در ســال تحصیلــی جدید 

امکانات لازم را مهیا کنند.

برخــی ترجیــح می دهند جلــد دفترها و 
طراحی لوازم التحریر تنوع بیشتری داشت. 
برخی نسبت به شــلوغی مترو در این مسیر 
ناراضی هستند و برخی به سختی غرفه های 
مورد نظرشــان را پیدا کردندزنی که در یک 
دست چند دفتر دارد که به شکل بی نظمی 
هــر لحظه ممکن اســت به زمیــن ریخته 
شوند و در دست دیگر، بازوی پسر ۱۲ یا ۱۳ 
ساله اش را گرفته اســت، به سمت چرخی 
می رود که توسط مردی که دختری حدودا 
۵ ســاله را در آغوش گرفته اســت، هدایت 
می شود. او با اشــاره به قیمت بالای اجناس 
می گوید: از ســال بعــد دخترمــان هم به 
مدرسه می رود. نمی دانم در آن سال چگونه 

از پس هزینه های مدرسه بر می آییم!
کودکان از فضای نمایشــگاه لذت می برند، 
فضا پر از مداد رنگی، گــواش، خمیربازی، 
کاغذ و دفتر اســت. گاه مادرها و پدرها هم 

به همراه کودکانشــان در برخی از بازی ها 
کودک می شوند.

پدری همراه فرزندش مشــغول نقاشــی 
کشیدن و رنگ آمیزی است. او درباره چرایی 
حضورش در نمایشــگاه می گوید، حتی اگر 
نتوانیم با این قیمت ها همه وسائل مورد نیاز 
دخترم را تهیه کنیم، همیــن امروز برای او 
خاطره خوبی می ســازد. نمایشــگاه برای 
فعالیت کودکان مناسب سازی شده است و 

بزرگترها هم می توانند از آن استفاه کننند.
پیشــنهاد این پدر عرضه کالاهایی است که 
با جیب مشتریان و والدین سازگارتر است تا 
مخاطب نمایشــگاه که به سختی به مصلی 

آمده است دست خالی نرود.

»ایران نوشت« می تواند منظم تر 
برگزار شود

تعداد قابل توجهی بازدیدکننده در روزهای 
میانی نمایشــگاه در این رویداد شــرکت 
می کنند. خواســته ها متنوع است. برخی 
ترجیح می دهنــد جلد دفترهــا و طراحی 
لوازم التحریر تنوع بیشــتری داشت. برخی 
نسبت به شلوغی مترو در این مسیر ناراضی 
هستند و برخی به ســختی غرفه های مورد 

نظرشان را پیدا کردند.
به گفته یکی از مخاطبانِ این نمایشگاه که، 
معلم بود، این فروشگاه بزرگ لوازم التحریر 
می توانــد منظم تر برگزار شــود، زیرا هنوز 
بعد از ۹ دوره، نظمــی در جایگیری غرفه ها 
دیده نمی شود و همچنین فقط برای دانش 
آموزان و دانشــجویان طراحی شده است و 
معلم ها و اســاتید نمی توانند تمام نیاز خود 
را در این رویداد حل کنند.اما آنچه مســلم 
اســت این اســت که ارائه و فروش کالای 
ایرانی آن هم در شرایطی که کالای وارداتی 
قیمتی چندیــن برابر نمونه های ســاخت 
ایران را دارد می توانــد در روزهای نزدیک 

به آغاز مدارس کمک حال خانواده ها باشد.

خریدار  رئیس مرکــز فعالیت های دینی 
شهرداری تهران با تشریح برنامه های طرح 
آرمان در آینده بیان کرد: ان شــاءالله طرح 
آرمان ۴ را از سال تحصیلی پیش رو با هدف 
پیوند مسجد و مدرســه آغاز خواهیم کرد و 
همکاری خوبی بــا امور مســاجد داریم به 
گونه ای که مدیر طرح آرمان منطقه، بخشی 
از فراینــد تصمیم گیری امور مســاجد آن 

ناحیه است.
گردهمایی ستاد طرح شهید آرمان با حضور 
دکتر علیرضا زاکانی شــهردار تهران، دکتر 
امین توکلــی زاده معاونت امــور اجتماعی 
و فرهنگــی شــهرداری تهــران، حجــت 
الاسلام والمسلمین شــیر نژاد رئیس مرکز 
فعالیت های دینی شــهرداری تهــران و و 
اعضای ستاد طرح شــهید آرمان در مشهد 
مقدس برگزارشد که در ابتدا جلسه محمد 
امین توکلــی زاده معاون امــور اجتماعی 
و فرهنگــی شــهرداری تهران با تســلیت 
شهادت حضرت امام حســن عسکری)ع( 
و قدردانی از تلاش های فعــالان اجتماعی 
و فرهنگی شــهر تهران، برگزاری اردوهای 
دوره تابســتانی پویــش آرمانی شــو را از 
اقدامات ارزنده اجتماعی و فرهنگی ســتاد 
طرح  آرمان دانســت و افزود: ضرورت دارد 

با دســته بندی رویدادهــا و کارویژه های 
پیش بینی شده تا یک سال آینده نسبت به 
برنامه ریزی برای انجام اقداماتی که اهمیت 
وتاثیرگذاری بیشــتری در جامعــه دارند 

اقدام شود.
وی با تاکید بر اینکه برنامه ریزی وترســیم 
نقشــه راه یک ســال پیش رو از اهمیت به 
سزایی برخوردار اســت، ادامه داد: نشست 
هم اندیشــی شــورای معاونیــن معاونت 
اجتماعی فرهنگی شهرداری تهران با ستاد 
طرح شهید آرمان با این رویکرد برگزارشده 
است تا در آســتانه بازگشــایی مدارس به 
نگاهی مشــترک برای یافتــن راهی برای  
تحکیم بیشــتر ارتبــاط میان مــدارس و 
مســاجد و اینکه کدام موضوعــات در این 

مسیر بیشتر مورد توجه قرار گیرد برسیم.
معاون امور اجتماعی و فرهنگی شهرداری 
تهران با اشــاره بــه ظرفیت هــای محلی 
موجــود درمناطــق ۲۲ گانه بر اســتفاده 
از ایــن ظرفیت هــا در اجــرای برنامه های 
طرح شــهید آرمــان تاکید کــرد و افزود: 
درمناطــق و محله هــا ظرفیت هایی مانند 
بوستان ها وسراهای محله وجود دارد. باید 
از ظرفیت های موجود استفاده و با استقرار 
رابطین و شــبکه مربیان طرح آرمان در این 

مراکز اهداف طرح آرمــان در حوزه تعالی و 
رشد جوانان و نوجوانان دنبال شود.

معــاون شــهردار تهــران بــه طرح های 
کلان اجتماعــی و فرهنگــی متنــوع در 
دســت اجرای شــهرداری تهران اشــاره 
کرد و بر ضــرورت برنامه ریزی مشــخص 
و دســته بندی برنامه هــا برای بــه نتیجه 
رساندن پروژه ها تا پایان سال جاری تاکید 
کرد و گفت: در حوزه ورزشــی نیــز تا الان 
۱۵۰ مسجد شناسایی شــدند که ظرفیت 
راه اندازی باشــگاه تخصصی دارند، قریب 
۶۰۰ پایــگاه ورزش صبحگاهــی داریم که 
با کمک مربیان و فعالان مســجد این عدد 
را به ۱۰۰۰ عدد ارتقــاء می دهیم.در ادامه 

حجت الاسلام والمسلمین شیرنژاد رئیس 
مرکز فعالیت های دینی شــهرداری تهران 
با تشــریح برنامه های طرح آرمان در آینده 
بیان کرد: ان شاء الله طرح آرمان ۴ را از سال 
تحصیلی پیش رو  با هدف پیوند مســجد و 
مدرسه آغاز خواهیم کرد و همکاری خوبی 
با امور مســاجد داریم به گونــه ای که مدیر 
طرح آرمان منطقه بخشی از فرایند تصمیم 

گیری امور مساجد آن ناحیه است.
رئیس مرکز فعالیت های دینی شــهرداری 
تهران با تاکیــد بر آموزش ائمــه جماعت 
گفت: بــرای اولین بــار در شــهر تهران در 
طرح رشــد آرمان  دوره تربیت مربی و ائمه 
جماعات با همــکاری حوزه علمیه ها برگزار 
و هر مســجد به یک حوزه علمیه متصل شد 
و هدف از طرح رشــد آرمان احیای ســبک 

زندگی دینی در شهر تهران خواهد بود.
رئیس مرکز فعالیت های دینی با اشــاره به 
برنامه های ورزشــی ســتاد طرح آرمان در 
مساجد تشریح کرد: یکی از اهداف ما فعال 
کردن ظرفیت ورزشی مســاجد با رویکرد 

مربی محوری و معارف دینی است.
وی بــا تشــریح برنامه هــای جهــادی و 
کمک های مومنانه ستاد طرح شهید آرمان 
با کمک مســاجد اظهار کرد: با اســتفاده از 

ظرفیت مســاجد طرح آرمــان تهران قصد 
داریــم، ۳۰۰۰ جهیزیــه میــان زوج های 
جوان توزیع کنیم.بنا براعلام روابط عمومی 
شهرداری تهران، در ادامه این نشست دکتر 
زاکانی شــهردار تهران زاکانی با بیان اینکه 
طرح شــهید آرمان کار تاثیرگذاری اســت 
کــه در تهران آغاز شــده اســت گفت: این 
طرح می توانــد به عنوان یــک طرح موفق 
در سراسر کشــور به عنوان الگو قرار گرفته 
و در اســتان های مختلف تسریع پیدا کند و 
ما امروز به قله نزدیک هســتیم و باید برای 

رسیدن به قله برنامه ریزی کنیم.
شهردار تهران با اشاره به جایگاه مساجد در 
محلات تهران خاطرنشان کرد: مساجد باید 
مرجعیت پیدا کنند و مردم بتوانند خدمت 
بگیرند و این نهاد دینی به عنوان محور حل 

مشکلات مردم قرار گیرد.
شــهردار تهران یکی از رســالت های طرح 
آرمان را توجه به نقــش نوجوانان در فضای 
مجازی و سواد رسانه ای دانست و بیان کرد: 
امروز دشمن با سیاه نمایی در فضای مجازی 
قصد ناامیدی نوجوانان ایرانی را کرده است. 
ما باید توجــه ویژه ای به فضــای مجازی و 
تربیت رســانه نوجوانان جهت جلوگیری از 

آسیب در این فضا داشته باشیم.

وز آذر در مجمع زنان سازمان شانگهای تاکید کرد؛نقش زنان در حکمرانی موفق و پایدار بهر

و خبر داد؛ تسهیل دسترسی به واکسن پنتاولان در کشور و و مواد تحت کنترل سازمان غذا و دار مدیرکل دار
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 سینمای دفاع مقدس؛ مرگ تدریجی
 یک ژانر محبوب

امید غیاثوند  روزگاری فیلم های دفاع مقدس گل سر سبد سینمایی 
ایران بودند و آثار تحسین برانگیزی مانند »عقابها« و »کانی مانگا« چه 
از نظر محتوا و چه در گیشه رکوردها را جابجا کردند اما به نظر می رسد 
فیم های این ژانر طی ۱۰ سال گذشته چه از نظر تعداد، محتوا و فروش 

رونق خود را از دست داده است.
بر اســاس داده های سینماتیکت از ســال ابتدای ســال ۱۳۹۳ تا ۲۰ 
شــهریور ۱۴۰۳، ۶۱۲ فیلم در سینماهای سراسر کشــور اکران شده 
اند که فقط ۲۰ فیلم شــامل »شــیار ۱۴۳« نرگس آبیار، »چ« ابراهیم 
حاتمی کیا، »پنجاه قدم آخر« کیومــرث پوراحمد، »زیباتر از زندگی« 
انسیه شاه حســینی، »تا آمدن احمد« صادق صادق  دقیقی، »اروند« 
پوریا آذربایجانی، »ایستاده در غبار« محمد حسن مهدویان، »ویلایی 
ها« منیره قیدی، »اشنوگل« علی سلیمانی سرندی، هادی حاجتمند، 
»تنگه ابوقریــب« بهرام کاظمی، »ســرو زیر آب« محمدعلی باشــه 
آهنگر، »ماجرای نیم روز۲؛ رد خون« محمدحســین مهدویان، »۲۳ 
نفر« مهدی جعفری، »آبــادان یازده ۶۰« مهرداد خوشــبخت، »تک 
تیرانداز« علی غفاری، »موقعیت مهدی« هادی حجازی فر، »غریب« 
محمدحسین لطیفی، »شماره ۱۰« حمید زرگرنژاد و »آسمان غرب« 
محمد عســگری و »روزی روزگاری آبادان« حمیدرضا آذرنگ در ژانر 

دفاع مقدس بوده اند!
ســال ۱۳۹۳، ســال پر باری برای دفاع مقدس بوده و در مجموع چهار 
فیلم »شیار ۱۴۳«، »چ«، »پنجاه قدم آخر«، »زیباتر از زندگی« تولید 
و نیز ســال ۱۳۹۴، ۱۳۹۹، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ فقط یک فیلم ســاخته و 

اکران شده است.
به عبارتی ســال ۱۳۹۴ »تا آمدن احمــد«، ســال ۱۳۹۵ »اروند« و 
»ایســتاده در غبار«، ســال ۱۳۹۶ »ویلایی ها« و »اشنوگل«، ۱۳۹۷ 
»تنگه ابوقریب« و »ســرو زیــر آب«، ۱۳۹۸ »ماجرای نیــم روز۲؛ رد 
خون« و »۲۳ نفر«، ۱۳۹۹ »آبادان یازده ۶۰«، ۱۴۰۰ »تک تیرانداز«، 
۱۴۰۱ »موقعیت مهدی«، ۱۴۰۲ »غریب« و »شــماره ۱۰« و ۱۴۰۳ 

»آسمان غرب« و »روزی روزگاری آبادان« ساخته است.
محمد حسین مهدویان با دو فیلم »ایســتاده در غبار« و »ماجرای نیم 
روز۲؛ رد خون« پر کارترین کارگردان از سال ۱۳۹۳ تا شهریور ۱۴۰۳ 

در سینمای دفاع مقدس بوده است.
»موقعیت مهدی« به کارگردانی هادی حجازی فر با ۱۲ میلیارد و ۵۹۶ 
میلیون و ۲۹۱ هزار و ۷۵۰ تومان پروفــروش ترین و »تا آمدن احمد« 
ســاخته صادق صادق دقیقی یک میلیون و ۷۴ هزار تومان کم فروش 

ترین فیلم های دفاع مقدس طی ۱۰ سال گذشته هستند.
بر اثر آمار منتشر شده در ســینماتیکت، مجموع فروش ۲۰ فیلم دفاع 
مقدسی ساخته شده در ۱۰ سال گذشــته، ۵۸ میلیارد و ۵۸ میلیون و 

۷۱۸ هزار و ۶۰۰ تومان بوده است!
این درحالیســت که با افول تولید فیلم های دفاع مقدسی، تولید فیلم 
کمدی و طنــز رونق فراوانی یافتــه اند و فیلم های مانند »فســیل« با 
فروش ۳۲۴ میلیارد و »تگــزاس۳« با ۲۱۴ میلیــارد تومان فروش به 
تنهایی چندین برابر مجموع فروش ۲۰ فیلم دفاع مقدســی در ســال 

های گذشته بوده است!
به هر روی و بر اساس این آمار، ســهم ۲۰ فیلم دفاع مقدسی از ۱۳۹۳ 
تا ۱۴۰۳ نشــان می دهد، ژانر دفاع مقدس به تدریج جایگاه خود را در 

سینمایی ایران از دست داده است.
بی انگیزی مســولان ســینمایی، عــدم تمایــل تهیه کننــدگان و 
کارگردانان، هزینه بالای تولید، رواج فیلم هــای کمدی و اقبال مردم 
به فیلم های دفاع مقدس را می توان از جمله دلایل مرگ تدریجی این 

ژانر سینمایی برشمرد.

با اعلام تهیه کننده
خ گردون۲« تغییر کرد زمان پخش سریال »چر

تهیه کننده سریال تلویزیونی »چرخ گردون« شــبکه دو سیما ضمن 
اعلام تغییر زمان پخش این مجموعه تلویزیونی توضیحاتی را ارائه داد.

به نقل از روابط عمومی ســریال، فصل دوم »چرخ گردون« قرار بود از 
نیمه مهر به آنتن شبکه دو سیما برســد اما با توجه به آغاز هفته وحدت 
و میلاد حضرت رســول اکرم )ص(، این تصمیم گرفته شد تا پخش این 
مجموعه تلویزیونی که فضایی کمدی و طنز دارد به شــنبه سی و یکم 

شهریور موکول شود.
ســعید مرادی تهیه کننده ســریال »چرخ گردون« گفت: قرار بود این 
سریال از نیمه مهر پخش خود را آغاز کند اما به دلیل ایام هفته وحدت 
تصمیم گرفته شــد تا »چرخ گردون۲« را از شــنبه هفتــه آینده ۳۱ 
شهریور آغاز کنیم. کار پس تولید برای ما فشــرده تر می شود ولی از آن 
جایی که شــاید کنداکتور یکی از بهترین ایام سال نصیب مان شده، از 

این اتفاق بسیار خرسندیم.
سریال »چرخ گردون« به عنوان محصول مرکز سیمرغ سازمان صدا و 
سیما، قرار است از ۳۱ شهریور پخش خود را از شبکه دو سیما آغاز کند. 
سریالی که در ۳۰ قســمت ۳۵ دقیقه ای ماجراهایی را در دلِ پارک لاله 
تهران رقم می زند. فصل نخســت آن نیز در ایام دهه فجر سالِ گذشته 

روی آنتن رفت.
بازیگرانی همچون رابعه اســکویی، کاظم نوربخش، ســتاره حسینی، 
سیدحسین موسوی، مهرنوش طوسی، فریده دریامج و امیر تاجیک به 

جمع بازیگران سریال اضافه شده اند. 

یادداشت

قاب

خریدار  کارگردان نمایش »شــبیه شبیه 
آنتیگون« تأکید کرد هــدف از اجرای این 
نمایش نزدیک کردن نمایشنامه ای از یونان 
باستان به جامعه امروز ایران با بهره گیری از 

هنر آیینی تعزیه بوده است.
نمایــش »شــبیه شــبیه آنتیگــون« که 
توسط عنایت اله خادم بشــیری و بر اساس 
نمایشنامه »آنتیگونه« اثر سوفوکل نوشته 
شــده، این روزها با کارگردانی مشــترک 
نسیم ادبی و ندا شــاهرخی در سالن اصلی 
مرکز تئاتر مولوی در حال اجرا است. در این 
اثر مرتضی یونــس زاده، آناهید ادبی، وحید 
الهویی، راد پورجبار، مهنــاز افتاده نیا، علی 
سیبی، علیرضا فرد، صدف محسنی، رایحه 
پاشا، سارا بلوری، فرشته کرمی، تارا سالمی، 
ملیحه میری، کیمیا صبوری، حنا جعفری، 

صبا خراسانی، به ایفای نقش می پردازند.
تهیه کننــده: فانوس هنر پــارس، مجری 
طرح: حامــد مهربانی، طراح نــور و صحنه: 
رضا حیدری، طراح لباس: نعیمه شاهرخی، 
نــدا شــاهرخی، آهنگســاز: عنایت الــه 
خادم بشــیری، طــراح حرکــت: صــدف 
محســنی، مدیر روابط عمومی و تبلیغات: 
ســارا حدادی، دیگر عوامل این اثر نمایشی 

هستند.
به بهانه اجرای »شــبیه شــبیه آنتیگون« 
گفت وگویــی بــا نــدا شــاهرخی یکی از 
کارگردان های نمایشــی انجام شده که در 

ذیل آمده است:

 نمایش نامه »آنتیگونــه« بارها در 
ایران و جهان روی صحنه رفته است، 
»شبیه شــبیه آنتیگون« چه فرقی با 
اجراهای پیشــین از این نمایش نامه 

دارد؟
وقتی این نمایشنامه را انتخاب کردیم نظر 
و تلاش مان این بود که به انســان معاصر و 
تماشــاگری که امروز این اثــر را که تقریبا 
۲۵۰۰ ســال قبل نوشته شــده می بیند، 
نزدیکش کنیم و تلاش کردیم نمایشــنامه 
باشد.شــاهرخی:  درک  قابــل  برایــش 
همان طور که گفتید نمایشنامه  »آنتیگونه« 
یکی از شــاهکارهای ادبیات نمایشــی در 
جهان اســت و اجراهای متفاوتی از آن روی 
صحنه رفته اســت اما وقتی این نمایشنامه 
را انتخاب کردیم نظــر و تلاش مان این بود 
که به انســان معاصر و تماشاگری که امروز 
این اثر را که تقریبا ۲۵۰۰ سال قبل نوشته 
شــده می بینــد، نزدیکش کنیــم و تلاش 
کردیم نمایشــنامه برایش قابل درک باشد. 
از نظر من کاری که یک هنرمند و کارگردان 
باید انجام دهد این اســت نمایشــنامه ای 
را انتخــاب کند کــه شــرایط اجتماعی و 
سیاســی کشــور خــودش را در آن لحاظ 
کند و ارتباطات بیــن جهان معاصر خودش 
را با اثر پیدا کند و روی صحنــه ببرد، برای 
آن که تماشــاگر هم بتواند با اثر بهتر ارتباط 
بگیرد. بنابراین ما این نمایشــنامه را برای 
الهام گرفتن انتخاب کردیم و فرمی که برای 
اجرای آن در نظر داشتیم برداشتی از تعزیه 

بود. دلیل این برداشــت مفاهیم برجســته 
موجــود در نمایشــنامه »آنتیگونه« نظیر 
مقاومت، عدالــت، شــجاعت و آزادگی اثر 
ســوفوکل بود که در تعزیه هم این مفاهیم 
پررنگ اســت و در انواع تعزیه های ۷۲ تن و 
روز واقعه این مفاهیم مد نظر است؛ این فرم 
برای تماشــاگر ایرانی آشناست و ذهنیت و 
شناخت دارد. ترکیب فرم تعزیه با اثر یونانی 
سوفوکل نمایش »شبیه شبیه آنتیگون« را 
خلق کرده اســت، این مهم منجر به ارتباط 
بهتر تماشاگر با اثر شــد و این مفاهیم را به 
صورت معاصر به نمایش در آوردیم. این اثر 
به امروز جامعه مان متصل اســت و پیوندی 
با زندگی تماشــاگر معاصر ایران دارد. متن 
شاهکار »آنتیگونه« این قابلیت را داشت که 

در مکان و زمان معاصر ایران روایت شود.

 ترس از این نداشــتید که با توچه به 
ذهنیت تماشــاگر از تعزیه که هنری 
آئینی به شمار می رود، ارتباطی با قصه 
و متن »آنتیگونه« که حکایتی یونانی و 
برای چندهزارسال پیش است برقرار 

نشود؟
شــاهرخی: به هر حال در بســیاری از آثار 
تلفیقی متوجه این مســأله می شــویم که 
موضــوع در مکان و زمان دیگــری رخ داده 
و با تلفیق بــا اثر دیگری منجر بــه خلق اثر 
جدید شده اســت؛ به طور مثال آخرین اثر 
آرین منوشکین کارگردان و نویسنده مطرح 
فرانســوی که من خودم آن را دیده ام، اثری 
تلفیقــی از زندگی یک کارگــردان بود و از 
نظر فرمی به آثار هند نزدیک بود و از تلفیق 
حرکات موزون و حتی زبان هندی استفاده 
کرده بود. به هر حال مســاله  تلفیق همین 
اســت و ما در حوزه  هنرهای نمایشی متنی 
را از فرهنگ دیگر با فرهنگ معاصر کشــور 
خودمان تلفیــق می کنیم تا به نــگاه و اثر 

جدیدی برسیم. 
در »شبیه شــبیه آنتیگون« نیز به این فکر 
کردیم که این تلفیق با تعزیه اتفاق جدیدی 

اســت و ممکن است تماشــاگر را پس بزند 
چرا که این شــکل از کار انجام نشده است؛ 
نســیم ادبی همین اثر را پیش تر با زنده یاد 
پری صابــری به شــکل تعزیــه در پارک 
باستان شناسی کولوسئوم اجرا کرده بودند 
اما این اثر با آن نمایش تفاوت های بسیاری 
دارد. در آن نمایش بخش های آوازی وجود 
نداشــت و متن تبدیل به نسخه نشده بود و 
از فرم تعزیــه فقط برای ژســت ها و حضور 
اسب اســتفاده شــده بود. ولی ما در این اثر 
متن نمایش »آنتیگون« را به شــعر تبدیل 
کردیــم و این اثر با بخش هــای آوازی روی 
صحنه می رود. خیلــی از دیالوگ ها به نظم 
تبدیل شــده و متن اصلی سوفوکل را تغییر 
ندادیم و وفادارانه به متــن اجرا می رویم. بر 
این اساس این نسخه جدید را ایجاد کردیم 
و با شناختی که از تعزیه داشــتیم فرم را با 
اثر تلفیق کردیم و خوشــبختانه با استقبال 
تماشاگران و علی الخصوص افراد متخصص 
و استادان دانشــگاه در حوزه های نمایشی، 
علوم اجتماعــی، علوم سیاســی و ادبیات 

مواجهه شدیم. 
البته هر کار جدیدی ریســک و ترس دارد 
و ما به عنوان هنرمنــد باید با ترس های مان 
مقابله کنیــم و خطوط را بشــکنیم و اثری 

جدید خلق کنیم.

 نام یاسمن خواجه ای به عنوان طراح 
اولیه این نمایش در شناســنامه اثر 
آمده اســت. منظورتان از طرح اولیه 
چیســت؟ همین اجرای تعزیه گونه از 

»آنتیگونه« سوفوکل؟
شاهرخی: یاسمن خواجه ای عضو کمپانی 
فانوس اســت و ما با هم آثار زیــادی را روی 
صحنه برده ایم. زمانی کــه تصمیم گرفتیم 
این اثــر را برای جشــنواره ای در فرانســه 
بفرســتیم این اثــری مشــترک بین من، 
نسیم ادبی و یاســمن بود. خانم خواجه ای 
تخصصی روی تعزیــه پژوهش می کند و در 
عرصه  بین الملل بسیار شناخته شده است. 

در شــروع برنامه ریزی برای این اجرا مساله 
این بود کــه چطور تعزیــه را معاصر کنیم، 
چطور از المان های تئاتر معاصر در تلفیق با 
تعزیه استفاده کنیم. زمانی که من با ایشان 
در این باره صحبت کردم، ایده ای مطرح شد 
که مفاهیم مشــترک بین تعزیه و آنتیگون 
را در نظر بگیریــم. در اجرای فرانســه این 
مفاهیم نظیر مقاومت، شــجاعت، عدالت و 
آزادگی از متون »حر« در تعزیه و نمایشنامه 
»آنتیگونه« استخراج شد و ایشان پیشنهاد 
ســاخت ویدیو در اجرا را داد و ما در فرانسه 

اجرای مولتی مدیا با ویدیو داشتیم. 
بازیگران خــود نمایش در مــورد مفاهیم 
اثــر در زندگی شخصی شــان صحبت می 
کردند. بخــش معاصربودن ایــن مفاهیم 
را ایــن چنین به نمایش گذاشــتیم که این 
موضوعات متعلق به گذشته نیست بلکه در 
هر لحظه و در همه  زمــان و جغرافیا وجود 
دارد. علی الخصــوص در زندگی شــخصی 
افراد این مفاهیم پررنگ اســت و ما آن ها را 
زندگی می کنیم، این ویدیوها توســط ندا 
مقدم در ایران ساخته شد و من و نسیم ادبی 
بعد از تمرین کامل در ایران این اثر تلفیقی 
را در جشــنواره آیینت فرانسه اجرا کردیم. 
همچنین با پیگیری یاسمن خواجه ای این 
ویدیوها در موزه هنرهای معاصر بروکسل به 
نمایش گذاشته شد. بدین ترتیب طرح اولیه 
این اثر از یاســمن خواجه ای است که اشاره 
مســتقیم به تلفیق مفاهیم بود. در اجرای 
ایران به این علت که شــکل کار تغییر کرد، 
ما ویدیوهــا را حذف کردیــم و اثری جدید 

خلق شد.

 در این نمایــش تعداد زیــادی از 
هنرجوها و دانشــجوهای جوان  شما 
حضور دارند و تعدادی هم بازیگرانی 
هستند که تجربه های خوبی در تئاتر 
حرفه ای دارند، انتخاب بازیگران کار 

بر چه مبنایی بود؟
ما بخــش توصیف کننــده همســرایان را 

حذف کردیم و بــه آن ها عاملیــت دادیم. 
مردم معمولی مــا دچار تغییر می شــوند 
و از وضعیتی به وضعیت دیگر می رســند و 
مفاهیم معاصر نمایشــنامه را آن ها حمل و 
روایــت می کنندشــاهرخی: در آثار قبلی 
نیز ما همیشــه در تلاش بودیم با جوان ها و 
هنرجوهای تئاتر کار کنیم چراکه معتقدیم 
کار کردن برای جوان ها در این روزهای تئاتر 
بسیار سخت است؛ آرزویی که خودمان در 
جوانی داشتیم که با حرفه ای ترها کار کنیم 
و فکر کردیم ایــن را خودمان اجرایی کنیم. 
به این معنا کــه جوان ها را با فضای حرفه ای 
آشــنا کنیم تا نه صرفا یک اثر دانشــجویی 
که تجربــه ای کامل از حضــور در یک تئاتر 
حرفه ای داشته باشــند. دیدن روند خلق، 
پروســه  تولید حرفه ای، حضور کامل روی 
صحنه از مــواردی بود که ســعی کردیم با 
جوان هــا و هنرجوها پیش ببریم. »شــبیه 
شــبیه آنتیگون« هم که ۲ بخش دارد؛ در 
بخش تعزیه که آواز و فــرم دارد از بازیگران 
حرفه ای تئاتر اســتفاده کردیم و در بخش 
مردم معمولی تــلاش کردیــم از جوان ها 
اســتفاده کنیم. علاوه بر فرصــت دادن به 
جوان هــا می خواســتیم مــردم معمولی 

جوان ها و افراد معمولی باشند.

»آنتیگونه«  هم ســراهای  چــرا   
سوفکل در »شبیه  شــبیه آنتیگون« 
تبدیل به مردم معمولی شدند؟ مردم 

معمولی در این اجرا یعنی چه کسانی؟
شــاهرخی: همســرایان در تراژدی هــای 
یونان همواره نماینده  مــردم معمولی روی 
صحنه هســتند، در خصوص اتفاقات روی 
صحنه نظر می دهنــد و عمومــا عاملیتی 
ندارند. همسرایان دست به اقدامات خاصی 
نمی زنند بلکه روایتی را توصیف می کنند و 
همواره آواز هم می خواننــد. در این نمایش 
همســرایان ما همچون تراژدی های یونان 
نماینده مردم معمولی هستند، مردم کوچه 
و بازار و جامعه. امــا ما بخش توصیف کننده 
همســرایان را حــذف کردیم و بــه آن ها 

عاملیت دادیم. 
مردم معمولی مــا دچار تغییر می شــوند 
و از وضعیتی به وضعیت دیگر می رســند و 
مفاهیم معاصر نمایشــنامه را آن ها حمل و 
روایت می کنند. همســرایان در این اثر آواز 
نمی خوانند بلکه دیالوگ می گویند تا قابل 
فهم تر برای مخاطب باشد. حتی ادبیاتی که 
استفاده می کنند نسبت به ادبیات آنتیگون 
عامیانه تــر اســت. ما تــلاش کردیم مردم 
معمولی اجرا به مردم امروز ایران و تماشاگر 
نزدیک باشــند و مفاهیم در اثر را عمیق تر 
روایت کنند. همزمان با این روایت خودشان 
دچار تغییر می شوند. از شبیه شبیه کرئون 
بودن، شبیه شبیه ایســمنه بودن، از ترس 
گذر می کننــد و شــبیه شــبیه آنتیگون 
می شوند و به شــجاعت می رسند. کاری که 
از نظر ما زنان امروز جامعــه ایران و معاصر 
انجام می دهند، همه  مــا از این مراحل گذر 

کردیم.

سپیده آرمان برای بازی در فیلم »آهو« جایزه بهترین 
بازیگر نقش اول بیستمین جشــنواره بین المللی فیلم  

کازان روسیه را کسب کرد.
فیلــم »آهو« بــه کارگردانــی هوشــنگ گلمکانی و 
تهیه کنندگی جــواد نوروزبیگی به عنوان تنها نماینده 

ســینمای ایران در بخش مســابقه فیلم هــای بلند 
بیستمین جشــنواره کازان روســیه حضور داشت و 
توانست جایزه بهترین بازیگر زن این رویداد سینمایی 

را از آن خود کند.
فیلم »آهو« محصول ســال ۱۳۹۹ اســت. علی مصفا، 

حامد کمیلی، ســهیلا رضــوی، رضا یزدانــی و رضا 
کیانیان از دیگر بازیگران این فیلم هستند.

این فیلم پیش از این نیز در جشــنواره های بین المللی 
دیگری مانند جشنواره فیلم مسکو، جشنواره فیلم های 
آســیایی-اروپایی لندن )ECG(، جشنواره فیلم های 

ایرانی پراگ، جشــنواره فیلم هــای اول دهمین دوره 
جشنواره سریلانکا و همچنین بخش مسابقه سومین 
دوره جشــنواره ســینمایی جهان در کلکته هند نیز 
حضور داشــته است.موسســه »هنــر هفتم« پخش 

جهانی فیلم »آهو« را برعهده دارد.

چهره

وسیه شد سپیده آرمان بهترین بازیگر جشنواره فیلم کازان ر

آخرین حضور پری صابری در تالار وحدت
خریدار  پری صابری بــرای آخرین بار به 
تالار وحدت آمد و روی دســت علاقمندان 
و همکارانش به ســمت بهشــت زهرا )س( 

تشییع شد.
این هنرمند پیشکســوت تئاتر که بسیاری 
از نمایش هــای خــود را در تــالار وحدت 
روی صحنه برده بــود، صبح روز )جمعه ۲۳ 
شهریورماه( برای همیشه با تالار مورد علاقه 
خود خداحافظــی کرد تا در بهشــت زهرا 
)س( در کنار مزار همسرش، دکتر هوشنگ 

شیرینلو برای همیشه آرام بگیرد.
پیش از آغــار رســمی مراســم، قطعاتی 
موســیقی و آواز در فضای بــاز تالار وحدت 

پخش شد.
در آغاز این برنامه که بــا اجرای نیما کرمی 
برگزار شــد، ایرج راد، بازیگر پیشکســوت 
تئاتــر و رئیس هیــات مدیره خانــه تئاتر 
بــا تســلیت گویی به همــه هنرمنــدان و 
دوســتداران هنــر از صابــری بــه عنوان 
هنرمندی شــاخص یاد کرد کــه از دوران 
جوانی با ادیبان و بزرگان اهل قلم آشــنایی 

داشت .
او اضافــه کــرد: خانــم صابری عــلاوه بر 
تحصیلاتش، در زمینه تجربی هم تجربیات 
بســیاری بــه دســت آورد و در دو فیلــم 

ارزشمند سینمای کشورمان حضور داشت.
راد با اشاره به اجرای نمایشنامه های ایرانی 
و خارجی با کارگردانــی صابری اضافه کرد: 
ایشان هم آثار با ارزشــی را که خود ترجمه 
می کرد، بــه صحنــه آورد و هم آثــاری را 
بــا بهره گیری از شــعر شــاعرانی که فخر 
کشــورمان و جزو بزرگان ادب این مملکت 
به شــمار می آیند ، به صحنه آورد، کسانی 
که کشــورمان به نام آنان در جهان شناخته 
می شود.او با اشاره به دیگر اقدامات صابری 
در تئاتر ایران افزود: عــلاوه بر ترجمه های 
فــراوان، نمایشــنامه های متعــددی هم 
نوشــت و در کنار اینها با راه انــدازی تالار 
مولوی، فضایی برای کار دانشجویان فراهم 
کرد. خوشــبختانه این اواخر درباره ایشان، 
کتاب »بانوی رند« توســط نشــر ثالث و به 
همت آقای شــکرریز منتشــر و فیلمی هم 
درباره او ســاخته شده اســت ولی هنوز جا 
دارد که بیشــتر درباره او بنویسیم چرا که از 
دوران نوجوانی کوشــید و بدون سر و صدا و 
تبلیغات فقط به هنر کشورمان خدمت کرد 
و قطعا نامش در فرهنگ و هنــر ما ماندگار 

خواهد بود.
در ادامــه، محمــد حاتمــی، بازیگری که 
همکاری هــای متعددی با صابری داشــته 

اســت، با حضور روی صحنه، یادداشتی را 
درباره این هنرمند ارایه کرد.

حاتمی در این نوشتار با اشــاره به آشنایی 
خود با صابری عنوان کرد: ۳۷ ســال پیش 
با ایشــان آشنا شــدم و پیشــنهاد حضور 
در نمایش »بــاغ عرفان« درباره ســهراب 
سپهری را داد که سرشار از ایران و فرهنگ 
ایران بود. موســیقی در نمایش های او غوغا 
می کرد. متاســفانه امروز نام بر برخی از آثار 
نام کنسرت نمایش گذاشته اند که با اجرای 

موسیقی های بی محتوا همراه است.
ایــن بازیگــر ادامــه داد: بــرای صابری، 
ادبیــات تجملــی و دور از دســترس نبود 
و او شــگفتی های ادبیــات را بــه نمایش 

می گذاشــت. صابری هنرمنــدی اندرزگو 
نبود، حضور زن در آثــارش پررنگ  بود و تا 
آخرین لحظه عمرش زنانه زندگی کرد و در 
ذهن ها جاودانه شد.سپس فروغ قجابگلی، 
دیگر بازیگری که با صابری همکاری داشته، 
به عنوان سخنران بعدی برنامه، از حاضران 
خواســت به احتــرام او کف بلنــدی بزنند 
همان طور که بعد از اجــرای نمایش هایش 
برای او دســت می زدند.او با خوانش شــعر 
مولوی »مرده بدم، زنده شــدم« افزود: این 
شــعر در جای جای نمایش های او جریان 
داشت. او قلب ها را فتح می کرد. من با دیدن 
نمایش های او با تئاتر آشــنا شدم. هر جای 
جهان کارش اجرا می شــد، مُهــر فرهنگ 
ایرانی بر خود داشــت چراکــه کارهایش 

شناسنامه و موسیقی ایرانی داشت.
این بازیگر با اشاره به جایگاه مهم موسیقی 
در نمایش هــای صابری اضافه کــرد: مگر 
می شود با شنیدن صدای تنبور، او و ابراهیم 
اثباتــی )آهنگســاز فقید تئاتــر( و محمد 

حاتمی را به یاد نیاوریم.
او با بیان خاطره ای از دوران دانشجویی خود 
و نخستین همکاری اش با صابری ادامه داد: 
در نمایش او دستیار صحنه شدم. به من باور 
و عشقی داد که همچنان با آن کار می کنم. 

بعدها فهمیدم رازهــای او رازهای بازیگری 
استلا آدلر )استاد بزرگ بازیگری( است.

این بازیگر در پایان سخنانش، از صابری به 
عنوان شکوه و عظمت یاد کرد و از مهندس 
مرتضی کاظمی )معاون هنری پیشــین( و 
حسین پاکدل )مدیر پیشین مجموعه تئاتر 
شــهر( قدردانی کرد که در دوران مدیریت 
خود زمینه را برای فعالیــت صابری فراهم 

کردند.
این مراســم با حضور چهره هایی همچون 
حســین پاکدل، ایرج راد، هــادی مرزبان، 
مهنــدس مرتضی کاظمــی، فرزانه کابلی، 
شهره سلطانی، مارال فرجاد، مهوش وقاری، 
شــکرخدا گودرزی، اردشیر صالح پور، یارتا 
یاران، محمد ســاربان، ســعید داخ، عباس 
عظیمی، حمید نیلی،کاظم نظری، مهدی 
شــفیعی، اصغر همت، منظر لشگری، داود 
فتحعلی بیگی، امیر کاوه آهنین جان، فرزانه 
نشاط خواه، شهرام کرمی، بهرام ابراهیمی، 
بابک محمــدی، محمــد بهرامــی، مریم 
معترف، مسعود میرطاهری، فرهاد شریفی، 

سید محمد طباطبایی و ... برگزار شد.
بدرقه پیکر پری صابری با صدای موسیقی 
و ساز انجام شــد و با حضور حجت الاسلام 

خطیب بر پیکر او نماز میت خوانده شد.

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین 
نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی 

و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره ۱۴۰۳۶۰۳2۹۰۱۰۰۰۴۰۱5 مورخ ۱۴۰۳/۰۶/۱۳ هیات اول/دوم موضوع 
قانون تکلیف وضعیت ثبتی اراضی ساختمان های فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک شاهرود تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای/خانم فیروزه سماوات 
فرزند حسین بشمار شناسنامه ۶5۸ و کد ملی ۰۰۶72۴۶5۹۱ در ششدانگ یک قطعه 
باغ محصور به مساحت 5۶۸.۸۹ مترمربع قسمتی از پلاک 7۳۸ فرعی از 5۰ اصلی واقع 
در دهملاء بخش 2 شاهرود خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی احمد مریمی 
محرز گردیده است   لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله ۱5 روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند 
می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و 
پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع 
قضایی تقدیم نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد 
 تاریخ انتشار نوبت اول : شنبه ۱۴۰۳/۰۶/2۴ تاریخ انتشار نوبت دوم :یکشنبه ۱۴۰۳/۰7/۰۸
حمیدرضا حسین پور رییس ثبت اسناد و املاک شهرستان شاهرود 
از طرف محمد علی یارمحمدی
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میدان

خریدار  منصور قنبرزاده، نایب رئیس دوم 
فدراســیون فوتبال بعد از حواشی به وجود 
آمده پیرامون سقف بودجه، در یک نشست 

خبری به ابهامات پاسخ داد.
مســئولان فدراســیون فوتبال تصمیم به 
اصلاح قانون ســقف بودجه گرفتند و مبلغ 
۱.۳ میلیــون دلار به عنــوان پاداش های 
حضــور در لیگ نخبگان آســیا به ســقف 
بودجــه اســتقلال و پرســپولیس اضافه 
شــد و مبلغ یک میلیون دلار هم به ســقف 
بودجه تیم های ســپاهان و تراکتور که در 
لیگ قهرمانان آســیا ۲ حضور دارند، افزوده 
شد. این مسئله زمینه ســاز طرح انتقاداتی 
پرشــمار به ویژه از ســوی رضــا درویش، 
مدیرعامل پرسپولیس شد و بعد از حواشی 
به وجود آمده، منصور قنبرزاده، نایب رئیس 
دوم فدراســیون فوتبال با برگــزاری یک 
نشست خبری به سوالات و ابهامات به وجود 
آمده پاسخ داد و خبرهای جدیدی را هم از 
تغییر و تحولات در قوانیــن نقل وانتقالات 

اعلام کرد.

قرار بود 800 هزار دلار اضافه 
شود اما ...

قنبرزاده با اشــاره بــه تغییر رقم ســقف 
بودجه ۴ تیــم آســیایی گفــت: »خیلی 
از کارشناســان و بعضــی از دوســتان به 
فدراســیون فوتبال توصیه کردند که برای 
حداقل ها ســخت گیری نکنیــم. حالا که 
وضعیــت فوتبال ما به این شــکل اســت، 
آن چیــزی کــه قابل اغماض هســت مثل 
پاداش هــای آســیایی و ... را بــا انعطــاف 
بیشتری نگاه کنیم. این موضوع در کارگروه 
هــم مخالف هایی داشــت و در کمیته های 
مختلف به همین شــکل بود. توصیه هایی 
کارشناسان و پیشکســوتان فوتبال ایران 
از طیف های مختلف داشــتند، بررسی و در 
یک جمع بنــدی در یکی و دو روز گذشــته 
نهایی و تصمیم گرفته شد که بحث پاداش 
آسیایی را تا سقف یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
دلار در بحــث تیم های آســیایی به اجماع 
هیات رئیسه برسانیم. البته مبلغ ۸۰۰ هزار 
دلار نهایی شــده بود و فقط ظرف روزهای 

گذشته مبلغ ۵۰۰ هزار تا به آن اضافه شد«.

 عنوان دقیق تر سقف بودجه
 تراز مالی باشگاه ها است

منصور قنبرزاده با تشــریح بیشتر جزئیات 
قانــون ســقف بودجــه و آنچــه مدنظر 
کنفدراسیون فوتبال آســیا است، توضیح 
داد: »جا دارد یک توضیحی بدهم که مکرر 
تکرار شــده اســت . عنوان دقیق تر سقف 
 )AFC( بودجه تراز مالی باشگاه ها است، در
هم از چنین عنوانی یا بازی جوانمردانه مالی 
صحبت می کنند . در ســال های گذشــته 
اســتانداردهای مجوز حرفه ای را وسیع تر 
کرده اند . حدود سه چهار سال قبل در برخی 
موارد اغماض می شــد. مثــلًا در آن زمان 
 )B( برخی موارد مربوط به معیارهای درجه
و )C( الزامی نبود، ولی الان تبدیل به معیار 

)A( و الزامی شده است«.

از سال آینده اگر باشگاهی تیم زنان 
نداشته باشد، مجوز حرفه ای نمی گیرد

نایب رئیس دوم فدراسیون فوتبال با اشاره 
به الزامی شــدن تیمــداری در فوتبال زنان 
گفت: »از سال آینده اگر باشگاهی تیم زنان 
نداشته باشــد، مجوز حرفه ای نمی گیرد یا 
اگر باشگاهی ســه دوره متوالی نتواند مجوز 
ملی بگیرد، باید از لیگ برتر هم خارج شود . 
این  مسائل مواردی است که )AFC( برای 
نزدیک کردن به اســتانداردها اعلام کرده 
است. نباید شــرایطی پیش بیاید که لیگ 
برتر ایــران از حالت حرفه ای خارج شــود  
و نتوانیم تیمــی در لیگ نخبــگان و لیگ 

قهرمانان داشته باشیم«.

هر 3 ماه باشگاه ها باید تراز مالی خود 
را به )AFC( ارائه کنند

منصور قنبرزاده با دفاع از وضع قانون سقف 
بودجه توضیح داد: »از سال گذشته مصوب 
شد نظم مالی باشــگاه ها مدنظر قرار بگیرد، 
یعنی درآمد و هزینه باشــگاه ها مشــخص 
شــود. در ســال اول نواقصی هم داشــت، 
ولی آنچه توسط خود باشــگاه ها در سایت 
)AFC( بارگذاری شــد، هزینــه و درآمد 
بود. یکی از معیارهایی که از امســال خیلی 
ســخت گیرانه اعمال می شــود این است 
که هر ســه ماه یک بار خود باشــگاه ها باید 
تراز مالی را با نظارت کمیتــه صدور مجوز 

حرفه ای بارگذاری کنند«.

اگر هزینه نسبت به درآمد بالاتر باشد، 
قطعاً مجوز حرفه ای صادر نخواهد شد !

قنبــرزاده درباره تراز مالی باشــگاه ها گفت: 
»زمانی که )AFC( بخواهــد مجوز حرفه ای 
صادر کند ، تــراز مالی را در نظــر می گیرد. 
اگر هزینه نســبت بــه درآمد بالاتر باشــد، 
قطعاً مجوز حرفه ای صادر نخواهد شــد . در 
سال های گذشته ۳-۲ باشــگاه ما توانستند 
مجــوز حرفــه ای بگیرنــد و باشــگا ه های 
پرطرفدارمان بــه تلخی از لیــگ قهرمانان 
حذف شــدند. برقراری تراز مالی سبب شد 
هفت باشگاه ما امسال مجوز حرفه ای بگیرند، 
آن هم طبق اســناد واقعی که خود باشگاه ها 
بارگــذاری کردند. هر تغییری بــا مقاومت و 
سختی مواجه است. باشــگاهی داشتیم که 
ســال قبل تعهداتی ایجاد کرده بود، ولی به 
هر حال پس از مذاکره با بازیکنانش، قرارداد 
خــود را تقلیل داد و توانســت به شــرایطی 

نزدیک شود که مجوز حرفه ای کسب کند«.

رقم ۵00 هزار دلار قطعاً در همین مرحله 
مقدماتی به تیم ها تحقق پیدا می کند

نایب رئیــس دوم فدراســیون فوتبــال در 
واکنشــی به ســوالی درباره تقلیل شــمار 
ســهمیه های فوتبــال ایــران در آســیا و 
سرنوشت پاداش اعمال شــده برای تیم ها 
در ســقف بودجه فصل آینده آن ها، گفت: 
»اختلاف برای لیگ نخبــگان ما ۵۰۰ هزار 
دلار اســت و برای ســطح دو آســیا رقمی 
معادل ۳۰۰ هــزار دلار که هر دو باشــگاه 
تراکتور و ســپاهان تراز مالی مثبتی دارند و 
مشکلی برای ســال آینده نخواهند داشت. 
البته این رقم هم این طور نیســت که تحقق 
پیدا نکند، چون تیم ها هر بــازی که انجام 
می دهند، با توجه پاداشــی که برای حضور، 
برد و مساوی کسب می کنند، یک مبلغی به 
حساب شان واریز می شود و در بدبینانه ترین 
حالت رقم در نظر گرفته شــده، نزدیک به 
۵۰۰ هزار دلار خواهد شــد. این رقم ۵۰۰ 
هزار دلار قطعاً در همیــن مرحله مقدماتی 

به تیم ها تحقق پیدا می کند«.

دوره گُذار استقلال و پرسپولیس 
خیلی سخت گذشت

منصور قنبرزاده درباره واگذاری سرخابی ها 
و تاثیــر آن در مســیر مثبت شــدن تــراز 
بودجه شــان گفت: »ما به این مسائل اصلًا 
فکر نکردیم. بهتر است که بگوییم استقلال 
و پرســپولیس در یک حالتِ گذار بودند که 
بدهی زیادی داشــتند. ما در همین سالن با 
مالکان دو باشگاه جلســاتی داشتیم، هر دو 
گروه مشکل مالی نداشــتند، ولی این دوره 
گذار، سخت گذشــت. جای امیدواری دارد 
که شــرایط اقتصادی دو باشگاه بهتر شود و 
هر دو گروه هلدینگ و گروه بانک ها شرایط 
نرمالی پیدا کنند و با توجه به عملکردی که 

دارند نباید مشکلی پیش بیاید«.

در هفته اخیر، عربستان و امارات 
سهمیه بازیکن خارجی خود را 

افزایش دادند!
قنبرزاده در واکنش به اعتراض رضا درویش، 
مدیرعامل پرســپولیس توضیــح داد: »این 
موضــوع هم مخالف داشــت و هــم موافق، 
اما هر وقت به اجماع رســید همه باید از این 
قانون حمایت کنند. همه مــا می پذیریم که 
این تیم ها نمایندگان ما در آســیا هســتند، 
اما یک چیزی را فرامــوش نکنید که بعضی 
از دوستان یک مقدار عجله کردند و شاید اگر 
زودتر اتفاق می افتاد، قــدرت تصمیم گیری 
تیم ها بهتر می شــد. ما در یک هفته گذشته 
متوجه شــدیم کــه امــارات و عربســتان 
سهمیه های بازیکنان خارجی شان را افزایش 

دادند، پس ما یک ضرب الاجلی داشتیم«.

امروز شنبه درباره افزایش سهمیه 
بازیکن خارجی تصمیم می گیریم

نایب رئیس فدراســیون فوتبال با اشاره به 
مهلت تیم ها برای جذب بازیکن آزاد گفت: 
»ما تا ۱۰ آبان ماه سهمیه آزاد فیفا را داریم 
که بتوانیم ســه بازیکــن آزاد جذب کنیم. 
در این شرایط ســقف که تغییر نمی کند و 
پاداش ها هم ســر جای خودش هست، اما 
الان که با شــما صحبت می کنــم برخی از 
باشگاه ها خواستار این هستند که یک یا دو 
بازیکن خارجی جــذب کنند، موضوعی که 
قابل بحث است، چون رقبای ما سهمیه شان 
افزایش پیدا کرده اســت. ما روز شنبه یک 
جلسه ای می گذاریم و اگر به اجماع برسیم، 

اعلام خواهیم کرد«.

در هر مرحله ای باشگاه های ما نتایج 
قابل قبولی نگیرند، از سهمیه ما کم 

خواهد شد
منصور قنبــرزاده درباره محاســبه امتیاز 
کشــورها برای تخصیص ســهمیه در لیگ 
نخبگان و لیگ قهرمانان آســیا ۲ و احتمال 
تغییر سهمیه های ایران گفت: »اکنون ۷۵ 

درصد امتیازها در مورد ســهمیه کشورها 
در لیگ نخبگان براســاس نتایج باشگاه ها 
در ســال های اخیر محاســبه می شود و به 
همین دلیل ســهمیه ما در فصل آینده کم 
شــد. ۲۵ درصد باقیمانده هــم مربوط به 
نتایج تیم های ملی اســت. در هر مرحله ای 
باشــگاه های ما نتایج قابل قبولی نگیرند، به 

همین شکل از سهمیه ما کم خواهد شد«.

اورونوف به فهرست زیر 2۵ سال 
پرسپولیس منتقل می شود

نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال درباره 
احتمال حضــور اورونوف در فهرســت زیر 
۲۵ ســال پرســپولیس گفت: »بحثی که 
مدیرعامل و رئیس هیئــت مدیرعامل این 
باشــگاه با ما داشــتند، درســت بود. آن ها 
می گفتند ما در سال گذشته سهمیه زیر ۲۵ 
سال نداشتیم و اورونوف هم ۲۳ سال و شش 
ماه بود که ما نامش را در لیســت بزرگسالان 
قرار داده بودیــم. طبیعی اســت که قانون 
جدید یک مقدار گُنگ بود و نظر من به عنوان 
رئیس کارگروه، با قبول کردن درخواســت 
پرسپولیس و چند باشگاه دیگر هیچ ضرری 
به وجود نمی آید و ایرادات ایــن قانون باید 
اصلاح شود و ســعی می کنیم در جلسه روز 
شنبه این موضوع را هم نهایی کنیم و خیلی 

امیدوار هستیم که حل شود«.

مجموعه فدراسیون پدر فوتبال است 
و نباید خیلی به مسائل دامن بزنیم!

قنبــرزاده با اشــاره دوباره بــه صحبت های 
انتقادی مدیرعامل پرســپولیس گفت: »ما 
همه اهالی فوتبال و از یک خانواده هســتیم. 
یــک عزیــزی در عصبانیت یــک صحبتی 
می کند. مجموعه فدراســیون پــدر فوتبال 
اســت و نباید خیلی به مســائل دامن بزنیم. 
الان هم ما چیزی غیر از آرامــش در فوتبال 
نمی خواهیــم و اگر صحبتی می شــود و ما با 
پرخاشگری پاســخ بدهیم درست نیست. ما 
نمی گوییم که همه تصمیمات فدراســیون 
فوتبال درست است، اما با غرض و جانبداری 
صورت نمی گیرد. در این دســتورالعمل یک 
جاهایی شاید به نفع یک باشــگاه باشد و یا با 
شــرایط باشــگاهی متفاوت، ولی مجموعه 
فدراسیون نمی آید به خاطر یک باشگاه یا یک 
فرد خودش را زیر سؤال ببرد. خواهش ما این 
اســت که طاقت، صبر و حوصله مان را بیشتر 
کنیم. اگر دوســتان صحبتی هم کردند روی 
عصبانیت بوده اســت و نشست می گذاریم و 

سوءتفاهم ها را برطرف می کنیم«.

درباره باهویی، دستورالعمل 
فصل الخطاب است

منصور قنبــرزاده درباره از بیــن رفتن یک 
ســهمیه بازیکــن خارجی پرســپولیس 
توضیح داد: »نبیــل باهویی در یک مقطعی 

بــه پرســپولیس آمــد، اما دســتورالعمل 
فصل الخطــاب اســت و نه فدراســیون، نه 
هیئت رئیسه و نه سازمان لیگ و ... صلاحیت 
تشخیص این مسائل را ندارند و ثبت قرارداد 
یک بازیکن خارجی بایــد به تأیید ایفمارک 
برســد. براســاس آخرین تأییدیــه ای که 
گرفتیــم رئیس ایفمارک به مــا گفت که ما 
نظرات مان را اعلام کردیم و چون این مسائل 
محرمانه اســت، به ما گفتند که رســانه ای 
نشــود. اینکه مشــکل باهویی چه بوده به 
باشگاه پرســپولیس اعلام شده است و آن ها 

اگر صلاح بدانند رسانه ای خواهند کرد«.

سهمیه خارجی برای تمام تیم های 
لیگ برتری لحاظ خواهد شد

نایب رئیــس دوم فدراســیون فوتبــال در 
واکنش به احتمال احیای ســهمیه بازیکن 
خارجی سرخ پوشان پایتخت گفت: »اصلًا 
تفاوتی بین باشــگاه ها نیســت، اما عرض 
کردم با عنایت به شــرایطی کــه پیش آمد 
و با توجه به اینکه حریفان ما ســهمیه های 
خارجی شــان را تغییر دادند یک دیدگاهی 
هست که یک یا دو بازیکن با دیدگاه مثبت 
و بــدون اینکه بودجه شــان تغییــر کند، 
باشــگاه ها بگیرند. نماینده های ما چون در 
لیگ برتر هم حضور دارند، این شرایط برای 
ســایر تیم های لیگ برتری هم باید لحاظ 
شود. به نظر می رسد این اتفاق می افتد. نظر 
من این است که ســهمیه پرسپولیس و هر 
باشگاهی که متقاضی است باید اضافه شود. 
همان طور کــه گفتــم نمی توانیم تبعیض 
قائل شویم و این سهمیه برای تمام تیم های 

لیگ برتری لحاظ خواهد شد«.

هر تصمیمی بگیرید، یکسری مزایا و 
معایب دارد

قنبرزاده با اشــاره بــه اینکــه راه دریافت 
درآمدهای آسیایی به شکل تهاتر حل وفصل 
شــده، دربــاره انتقــاد اکثریــت تیم ها از 
بسته شــدن لیست شــان براســاس سقف 
بودجه قبلی گفت: »هر تصمیمی که در هر 
برنامه  عملیاتی و اجرایی بگیرید، یکســری 
مزایا و معایــب دارد و نمی توانیم بگوییم که 
همه این تصمیم خوب بوده است. در فوتبال 
یک زمان می بینید که تیــم مقابل تان یک 
تاکتیکــی را اتخاذ می کند و شــما هم باید 
یک تاکتیک جدید لحــاظ کنید. ما متوجه 
شدیم که تیم های عربی اماراتی و عربستانی 
سهمیه های خارجی شــان را اضافه کردند و 
باشگاه ها و کارشناســان به ما فشار آوردند و 
نمی توان حرف منطقــی را نادیده گرفت. به 
هر حال تقاضاهایی در مورد بحث بازیکنان 
زیر ۲۵ سال شــد که ظرفیت دستورالعمل 
اجازه حل شدن این موضوع را می دهد. بحث 
اضافه شدن یک ســهمیه خارجی باشگاه ها 

هم موضوعی است که قابل حل است«.

اگر از 10 نفر پنج نفر هم موافق تصمیمی 
باشند، تصمیم گرفته می شود

منصــور قنبــرزاده در بخــش پایانــی 
صحبت هایش در پاســخ به این سوال که با 
وجود بیماری مهــدی محمدنبی، چطور از 
او تأییدیه افزایش سقف بودجه گرفته شده 
اســت، گفت: »من گفتم به سمت همدلی و 
وحدت برویم. من در جزئیات مسائل نیستم و 
ان شاءالله خدا سلامتی به آقای نبی عطا کند. 
فرض کنیم به هر دلیلی یــک نفر از اعضای 
هیئت رئیسه نباشــند، اگر از ۱۰ نفر پنج نفر 
هم موافق تصمیمی باشــند، تصمیم گرفته 
می شود. یک ضرب الاجلی وجود داشته است 
و مطمئن باشــید تا زمانی که هیئت رئیسه 
موافق نبود این اتفــاق نمی افتاد. یک نفر در 
هیئت رئیسه می گفت ای کاش این موضوع 
را زودتر از اینها انجام می دادیم تا باعث ایجاد 
چالش نشــود، اما باید بگویم کــه اکثریت 

هیئت رئیسه موافق این تصمیم بودند«.

مربی تیم ملی فوتسال:

نسبت به بقیه عقب افتادیم
خریدار  مربی تیم ملی فوتســال ایران بر 
حضور قدرتمند بازیکنــان تیم ملی در جام 
جهانی تاکیــد کرد و گفت: همــه تیم ها را 
آنالیــز کردیم امــا به دلیل نداشــتن بازی 

تدارکاتی مناسب از آنها عقب افتادیم.
رقابت های جــام جهانی ۲۰۲۴ فوتســال 
ازبکستان از ۲۴ شــهریور با حضور ۲۴ تیم 
برگــزار خواهد شــد و تیم ملی فوتســال 
ایران در گروه F این رقابت ها باید به مصاف 

فرانسه، ونزوئلا و گواتمالا برود.
شهاب سفال منش، مربی تیم ملی فوتسال 
ایران گفت و گویی اختصاصــی با خبرنگار 
مهر انجام داد و به تشــریح آخرین شرایط 

تیم پرداخت.
ســفال منش در خصــوص برنامه های تیم 
ملی و هدف گذاری هــا از زمان قهرمانی در 
جام ملت های آســیا تا آغاز مسابقات جام 
جهانی گفت: مــا بعد از قهرمانــی در جام 

ملت های آسیا، از یک ســو به مجموعه تیم 
ملی اســتراحت دادیم و از ســوی دیگر هم 
در انتظار قرعه کشی جام جهانی بودیم که 

تیم های رقیب خود را بشناسیم.
وی ادامه داد: به طور همزمان تلاش کردیم 
با تیم هــای مختلف وارد مذاکره شــویم تا 
زمان بنــدی اردو بازی هــای تدارکاتی را 
انجام دهیم. ضمن اینکه ســازمان لیگ هم 
به دنبال برگزاری بازی های تدارکاتی بود و 
همسو با کمیته فوتسال، مسیر را جلو بردیم 
و در نهایــت در جمع بندی بــه این نتیجه 
رسیدیم که بازی های لیگ به مدت ۶ هفته 
برگزار شــود و یک ماه قبل از بازی های جام 

جهانی اردوی تیم ملی را شروع کنیم.
وی گفت: برنامه ما این بود که در خلال این 
اردو و در شــرایطی که همه بازیکنان را به 
صورت کامل و ۲۴ ســاعته در اختیار داشته 
باشــیم مســابقات و بازی هــای تدارکاتی 

را به طور موازی بــا اردو و در ۳ فــاز برنامه 
ریزی کردیم. بعد از مســابقات لیگ ما وارد 
فاز آماده سازی شــدیم. قرار بر این بود که 
با تیم ملی کرواســی بازی کنیم و سپس به 
قزاقســتان برویم و ســپس وارد فاز نهایی 
تمرینــات و اصلاح آنچه کــه در بازی های 
تدارکاتی به دست آوردیم، بپردازیم و برای 

جام جهانی آماده شویم.
نمی توانــم بگویــم کــه به همه مــواردی 
مدنظر ما بود رســیدیم. در کارزار بازی های 
تدارکاتی نســبت به تیم های مختلف عقب 
افتادیــم که دلایــل مختلفی داشــت و با 
بهانه هــای مختلفی مواجه شــدیم. بعضی 
تیم ها به ایران نیامدنــد، برخی تیم ها به ما 
اجازه رفتن ندادند و همه اینها موجب شــد 
برنامه های آماده ســازی با تغییراتی مواجه 
شــود. اما در نهایت با همین بضاعت کار را 

پیش بردیم.

سفال منش در خصوص آخرین تمرین تیم 
ملی گفــت: امروز آخرین جلســه تمرینی 
تیم برگزار شــد و همه نفــرات را صحیح و 
ســالم در اختیار داریم و مصمم هســتیم 
که فلسفه و اســتراتژی بازی خود را شکل 
دادیم. با همین دستاوردی که از دو بازی با 
قزاقستان به دست آوردیم عازم جام جهانی 

خواهیم شد.

وی گفت: فکر می کنم بازیکنان در بهترین 
شــرایط خود قرار دارند و بازیکن مصدومی 
نداریم. جلسه آخر تمرین هم با نشاط بالایی 
برگزار شــد و به مرور برنامه های تاکتیکی 
پرداختیــم. همه بازیکن ها منتظر ســفر و 
حضور در بخارا هستند. انرژی بالایی در تیم 
وجود دارد و تلاش می کنیم بهترین نتیجه 

را برای مردم عزیزمان کسب کنیم.

احمد دنیامالی:
بابت کیفیت بد زمین بازی ایران - قرقیزستان 

عذرخواهی می کنم
وزیر ورزش و جوانان گفت: حق مردم این اســت که زمین خوب داشته 
باشند و بابت برگزاری دیدار تیم ملی فوتبال ایران و قرقیزستان در یک 

زمین با کیفیت بد از مردم عذرخواهی می کنم.
احمد دنیامالــی در خصوص برگــزاری دیدار تیم ملــی فوتبال ایران 
مقابل قرقیزستان در مرحله سوم انتخابی جام جهانی ۲۰۲۶ در زمین 
ورزشگاه فولادشــهر اصفهان که کیفیت خوبی نداشت، اظهار داشت: 
در این خصوص عذرخواهی می کنم حتماً انتقاداتی که مردم داشــتند 

درست بود حقشان است و ما نباید چنین شرایطی را می داشتیم.
او ادامه داد: بــه مردم قــول می دهم کــه حتماً زمین هــای مرتب و 
استادیوم های خوب خواهیم داشــت. همین هفته یکی از جلساتی که 
دارم در مورد چند استادیومی است که مسابقات لیگ برتر در آن برگزار 
می شود. کار حرفه ای من ساخت و ساز و توسعه و کارهای عمرانی است، 
ما ابتدا باید داشته های خودمان را قدر بدانیم و بعد به فکر توسعه فضای 
جدید باشــیم.وزیر ورزش و جوانان تصریح کرد: ورزشگاه آزادی ثروت 
ملی است، همچنین ورزشگاه هایی مانند تختی، ورزشگاه تبریز )یادگار 
امام )ره((، ورزشــگاه شــهید وطنی در قائم شــهر و ورزشگاه مرحوم 
قایقران انزلی هم از ثروت های کشور به حســاب می آیند. بالاخره این 
موارد بحث هایی است که ما باید از ظرفیت های خودمان استفاده کنیم 
البته دنبال توسعه هم هستیم و انشــاالله برنامه های توسعه خودمان را 

پس از تصویب در دولت اعلام خواهیم کرد.

ووشو قهرمانی آسیا - ماکائو
زهرا کیانی طلا گرفت

روز دوم از رقابت های ووشــو قهرمانی آسیا با کســب یک نشان طلا و 
حذف سه نماینده تیم مردان ایران در ماکائو پیگیری شد.

در ادامه دهمین دوره مسابقات ووشو قهرمانی آسیا که در ماکائو جریان 
دارد، در رقابت های نوبت صبح روز دوم و مســابقات بخش تالو یا همان 
اجرای فرم زهرا کیانی در فرم »جین شــو« با ثبت امتیاز ۹.۶۸۶ بالاتر 
از همه رقبا موفق به کسب نشان طلا شــد. در این فرم که ۱۱ ووشوکار 
حضور داشــتند »یوی یو« از هنگ کنگ بــا ۹.۶۸۶ و »وی دوانگ« از 

ویتنام با ۹.۶۸۳ مدال های نقره و برنز را کسب کردند.
در ادامه رقابت ها همچنین مصطفی حســن زاده در فــرم »نن دائو« با 
ثبت امتیاز ۹.۶۸۰ رتبه ای بهتر از ششــم کســب نکرد. در همین فرم 
شــاهین بنی طالبی با ۹.۶۰۰ یازدهم شــد. در این فرم ۲۲ ووشوکار 
حضور داشتند که نمایندگان چین، مالزی و ماکائو مدال های طلا، نقره 

و برنز را کسب کردند.

ابوالفضل قره باغی در فرم »جین شــو« با امتیاز ۹.۶۸۶ چهارم شد. در 
این فرم هم ۱۱ نفر حضور داشــتند که چین، ماکائو و مالزی مدال های 

طلا، نقره و برنز را کسب کردند.

درخشان:
 با شکست امارات، نباید از ضعف های تیم ملی 

غافل شویم
کاپیتان پیشــین تیم ملی فوتبال کشــورمان معتقد است، علی رغم 
شکســت امارات در دومین بازی از مرحله ســوم انتخابی جام جهانی 

۲۰۲۶ در قاره آسیا نباید از ضعف های ساختاری تیم ملی غافل شویم.
حمید درخشــان درباره پیروزی تیــم ملی فوتبال مقابــل امارات در 
مرحلــه مقدماتی جــام جهانی ۲۰۲۶ اظهار داشــت: بــه عقیده من 
مهمترین موضوعی که در این مقطع وجود دارد، کســب شــش امتیاز 
اســت که باعث بالا رفتن روحیــه و اعتمادبه نفس اعضــای تیم ملی 
می شود تا در ادامه مسابقات با شرایط بهتری کار را ادامه دهند. دیدار با 
امارات بازی بدی نبود و قطعاً سه امتیاز این مسابقه در راه صعود به جام 

جهانی کمک زیادی خواهد کرد.

وی ادامه داد: البتــه در این بین نباید از ضعف های ســاختاری تیم هم 
غافل شویم. تیم ملی همچنان در ساختار دفاعی با مشکلات عدیده ای 
روبه روست، به ویژه در ســمت راســت ما فضاهای زیادی به بازیکنان 
امارات دادیم که اگر این اتفاق در بازی بــا تیم های بزرگ تر رقم بخورد 
ممکن است به دردســر بیفتیم. ما شــروع خوبی در نیمه اول داشتیم 
و حریف را تحت کنترل داشــتیم. خوشــبختانه در لحظات پایانی این 
نیمه به گل برتری هم رسیدیم، اما در نیمه دوم با توجه به اینکه امارات 
برای جبران گل حمله می کرد، لحظات زیادی از بازی را تحت فشار قرار 
گرفتیم، هرچند که موقعیت های خوبی هم روی ضدحمله به دســت 

آوردیم که متأسفانه از دست رفتند.
کاپیتان پیشــین تیم ملی فوتبال کشــورمان راجع بــه موقعیت های 
فراوانی که بازیکنان این تیــم در دیدار مقابل امارات از دســت دادند، 
تصریح کرد: اعضای کادر فنــی تیم ملی باید روی ایــن موضوع هم با 
بازیکنان هجومی تیم به صورت اختصاصی کار کنند. ما در هر دو نیمه 
موقعیت صد درصد گلزنی داشتیم، اما فقط یک گل زدیم. ما نمی توانیم 
در همه بازی هــا به یک گل اکتفا کنیم و ممکن اســت با یک اشــتباه 
پیروزی را از دســت بدهیم. در همین بازی با امارات چیزی نمانده بود 
که گل تســاوی را دریافت کنیم. اگر مهاجمان مــا از موقعیت هایی که 
به دست می آورند به خوبی استفاده نکنند، باید بگویم که در بازی های 
آینده ممکن است جریمه شویم.درخشان در مورد بازی آینده تیم ملی 
با ازبکســتان در خانه این تیم، خاطر نشــان کرد: به طور قطع ایران و 
ازبکستان برای صدرنشــینی در این گروه مدعیان اصلی خواهند بود. 
ما در چند وقــت اخیر بازی های زیادی با ازبک ها داشــتیم و هر دو تیم 
شناخت خوبی از هم دارند. ازبکســتان بازیکنان خوب و باکیفیتی دارد 
که می توانند کار را برای بازیکنان ما سخت کنند. همیشه بازی نزدیکی 
را در تقابل ایران و ازبکستان دیدیم و باید این بار هم خیلی مراقب باشیم 
و از کوچک ترین فرصت ها استفاده کنیم. ما بازیکنان خوب و باکیفیتی 
داریم، اما به نظر مــن تیم ملی جا برای بهتر شــدن دارد و باید با تلاش 

بازیکنان و تدابیر کادر فنی این اتفاق بیفتد.



مدیرکل  بریمانی  فر   ساری-امیری 
بهزیستی استان با بیان این مطلب که سازمان 
بهداشت جهانی و مجمع بین المللی پیشگیری 
روز  عنوان  به  را  دهم سپتامبر  از خودکشی، 
نامگذاری  خودکشی  از  پیشگیری  جهانی 
کرده اند، گفت: به همین مناسبت موضوع سه 
سالانه روز جهانی پیشگیری از خودکشی برای 
سالهای۲۰۲۶_۲۰۲۴ "تغییر روایت در مورد 

خودکشی" انتخاب شده است.
وی خودکشی را یکی از معضلات بهداشت روان 
و مشکل جدی سلامت عمومی در کشورهای 
مشکل  پدیده  این  افزود:  و  دانست  مختلف 
پیچیده ای است که در نتیجه تعامل عوامل 
متعدد زیست شناختی، ژنتیک، روانشناختی، 

اجتماعی، فرهنگی و محیطی به وجود می آید .
بهزیستی  سازمان  اینکه  به  اشاره  با  بریمانی 
کشور نیز طبق تقسیم کار مندرج در برنامه 
کشوری از سال ۱۳۹۷ اقداماتی را در زمینه 
پیشگیری از خودکشی ابتدا به صورت پایلوت 
و محدود و به تدریج به صورت فراگیر در همه 

در  کرد:  تصریح  است،  کرده  اجرایی  استانها 
از  پیشگیری  های  طرح  و  ها  برنامه  اجرای 
خودکشی در سالهای اخیر، نقش تسهیلگران 
محلی به عنوان مجریان اصلی و میدانی طرح 
ها با رویکرد اجتماع محور مورد توجه طراحان 

برنامه ها قرار گرفته است.
وی در ادامه به بخشی از اقدامات و عملکرد 
بهزیستی مازندران در راستای برنامه پیشگیری 
از خودکشی اشاره و عنوان کرد: برنامه های 
طول  در  که  آگاهسازی  و  آموزش  با  مرتبط 
سال از طریق تسهیلگران محلی آموزش دیده 
)مدرسین دارای گواهی تسهیلگری پیشگیری 
از خودکشی( انجام می شود مبتنی بر افزایش 
آوری  تاب  ارتقاء  و  اجتماعی  های  مهارت 
اجتماعی می باشد تا از طریق توانمندسازی 
بتوان گامی در جهت پیشگیری  افراد محلی 
از خودکشی برداشت که در این راستا یکصد 
تسهیلگر آموزش دیده و متخصص با تهیه و 
انتشار پیام های آموزشی، کلیپ های علمی، 
اینفوگرافیک، موشن گرافیک و انتشار آن در 

کانال ها و فضای مجازی و همچنین اجرای 
از  پیشگیری  به منظور  آموزشی  کارگاه های 

خودکشی، آگاهی رسانی می کنند.
وی ادامه داد: در سال ۱۴۰۲ ، ۲۶ دوره آموزشی 
برای گروهای هدف؛ نوجوانان، والدین دارای 
فرزند نوجوان و جوانان برگزار که در مجموع 
بیش از ۳ هزار نفر از آموزش های مرتبط با 
موضوع پیشگیری از خودکشی در غالب آگاه 
سازی خود مراقبتی برای طیف سنی مختلف در 
مدارس، مقابله با خشونت خانگی و تاب آوری 
اجتماعی، بلوغ و نوجوانی و اهمیت آگاه سازی 
خود مراقبتی در خانواده ها و مدارس، آگاهسازی 
اهمیت سواد رسانه ای در کاهش آسیب های 
کنترل خشم،  مهارت  )خودکشی(،  اجتماعی 

مهارت حل مساله و غیره بهره مند شدند.
بریمانی از اجرای برنامه جامع غربالگری افراد 
در سطح محلات در خصوص خودکشی خبر داد 
و گفت: این برنامه از سال ۱۴۰۱ اجرا و بدین 
منظور پرسشنامه های غربالگری افکار و اقدام 
به خودکشی برای ۵۰۰ نفر در پنج محله پرخطر 

شهرستان های نوشهر، بهشهر، بابل، ساری و 
فریدونکنار تکمیل و آموزش های لازم به منظور 

کنترل و پیشگیری از این پدیده اجرا شد. 
وی ادامه داد: همچنین در سال ۱۴۰۲ نیز تعداد 

۱۵۰۰ پرسشنامه در ۱۵ محله پرخطر، تکمیل 
و بر همین اساس برنامه ریزی آموزشی در سطح 
های  داده  استناد  به  جاری  سال  در  محلات 

بدست آمده از پرسشنامه های فوق انجام شد.

محیط  حفاظت  مدیرکل  آباد-فرزانه هداوند   خرم 
زیست لرستان گفت: نمونه برداری و پایش تالاب های استان 

در راستای بررسی وضعیت کیفی منابع آبی آغاز شد.

 علی سالاروند بیان کرد: در این راستا تالاب های ۱۱ گانه 
شهرستان پلدختر توسط کارشناسان اداره پایش و امور 
آزمایشگاه اداره کل به منظور تعیین پارامتر های فیزیکی 

و شیمیایی منابع آبی مورد ارزیابی و نمونه برداری قرار 
گرفتند.

با توجه به ضرورت پایش مستمر و فصلی  وی افزود: 
تالاب های استان، نمونه های برداشت شده به آزمایشگاه 
تا  اداره کل حفاظت محیط زیست منتقل شده است 
نتایج تحلیل و بررسی ها، جهت برنامه ریزی های آتی 
به منظور کنترل آلاینده های احتمالی مورد استفاده قرار 

گیرد.
تالاب می باشد که  لرستان دارای ۱۴  اظهار داشت:  وی 
دیگر  تالاب  سه  و  پلدختر  شهرستان  در  آن  تالاب   ۱۱
در شهرستان های بروجرد، دورود و ازنا است که به عنوان 
مهمترین مناطق طبیعی و زیستگاه پرندگان آبزی و کنار 
اکوسیستم های  مهمترین  جمله  از  و  تلقی  استان  آبزی 

طبیعی محسوب می شوند.
براساس بررسی های زمین شناسی، تالاب های ۱۱ گانه 
معروف پلدختر حدود ۱۰ تا ۱۱ هزار سال پیش بر اثر وقوع 
زلزله ای به بزرگی بیش از هفت ریشتر به وجود آمده اند 
که موجب رانش لایه های سنگی یال شمالی طاقدیس 
کبیر کوه و مسدود شدن رودخانه های سیمره و کشکان 

شده است.

بیش از ۵۰ تالاب کوچک و بزرگ در پلدختر بوده که از زمان 
تشکیل تا ۱۰۰ سال پیش تحت تاثیر عوامل طبیعی، بیشتر 
آنها خشک و منقرض شده و تنها ۱۱ تالاب که از تغذیه 

بهتری برخوردار بوده باقی مانده اند.
"گری  از ۴۵ هکتار است که  تالاب ها بیش  این  وسعت 
جمجمه" بزرگترین و "گری سیه" کوچکترین آنها است 
و همگی به جز "گرگر" در همه فصول سال از طراوت قابل 
توجهی برخوردار هستند و هرگز خشک نمی شوند، آب 
شیرین تالاب تنگ فنی و گیاهانی، چون بلمک، نی، بلوط، 
پونه و بابونه در حاشیه همه تالاب های این منطقه مناظر دل 

فریب و چشم نوازی را به وجود آورده است.
در جنوب شرقی شهرستان بروجرد نیز تالابی به نام "بیشه 
دالان" وجود دارد که زیستگاه پرندگان مهاجر و بومی است 
و در شهرستان دورود نیز تالاب هایی وجود دارد که اکنون 

پرندگان مهاجری همچون فلامینگو هستند.
طی سالیان گذشته مصارف غیرکارشناسی و غیر علمی از 
عرصه تالاب ها، این اکوسیستم های با ارزش را دچار چالش 
نزولات جوی  امسال در پی  کرده است که خوشبختانه 
وضعیت تالاب های استان نسبت به سال های قبل در شرایط 

بهتری قرار دارد.

کرمانشاه-حسنا فخارزاده  نمایشگاه گل و گیاه در 
محل برپایی نمایشگاه های بین المللی شهر کرمانشاه واقع 
در بوستان شاهد آغاز به کار کرد و به مدت پنج روز پذیرای 

علاقمندان است.
این نمایشگاه حوالی ساعت با حضور شهردار و جمعی از 
مسوولان شهرداری و شورای اسلامی شهر کرمانشاه افتتاح 
شد و از ۱۹ الی ۲۳ شهریورماه همه روزه از ساعت ۱۶ تا ۲۱ 
برای بازدید عموم دایر است. رئیس سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز شهری شهرداری کرمانشاه در حاشیه برپایی این 

نمایشگاه به خبرنگار ایرنا توضیح داد که این نمایشگاه در 
قالب ۶۰ غرفه تخصصی گل و گیاه از ۱۸ استان کشور و با 

بیش از ۵۰۰ گونه گیاهی و گل آپارتمانی برپا شده است.
»کامجو غلامی« افزود: این نمایشگاه با همکاری سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرمانشاه و 
و علاقمندان می توانند ضمن  برپا شده  شرکت سفیران 

بازدید از تخفیف ۱۰ درصدی نیز برخوردار شوند.
رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری 
کرمانشاه در ادامه با اشاره به جمعیت بیش از یک میلیون 
نفری کلانشهر کرمانشاه گفت: در این کلانشهر اکنون ۲۳۷ 
بوستان وجود دارد و سرانه فضای سبز به ازای هر نفر شهروند 

نیز ۱۰.۶۵ مترمربع است.

به گفته او این اولین نمایشگاه گل و گیاه در سال جاری و 
دوازدهمین نمایشگاه از این نوع در طول سال های گذشته 

در شهر کرمانشاه است.
غلامی همچنین به آموزش رایگان کاشت و نگهداری گل 
و گیاه آپارتمانی در غرفه اختصاصی سازمان سیما، منظر و 
فضای سبز  شهری در نمایشگاه نیز اشاره کرد و گفت: هر 
روز از ساعت ۱۸ تا ۱۸ و ۴۵ دقیقه این آموزش ها توسط خانم 
مهندس محبی کارشناسی ارشد کشاورزی ارائه می شود و 

علاقمندان می توانند از این آموزشها بهره مند شوند..

لرستان

کرمانشاه

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان : 

پــایش تــالاب هـای لــرستان آغـاز شد

اهواز –محمد مجدم  مدیر منطقه آزادگان شرکت نفت 
و گاز اروندان گفت: عملیات توپک رانی )پیگ رانی( خط لوله 
۲۰ اینچ چند راهی شماره هفت میدان آزادگان جنوبی تا 
گاسپ جنوبی به طول ۶ هزار و ۷۰۰ متر برای نخستین بار با 
سیال نفت در شرکت نفت و گاز اروندان با موفقیت به انجام 

رسید.
اینچ چند   ۲۰ لوله  )پیگ رانی( خط  توپک رانی  عملیات 
راهی شماره هفت میدان آزادگان جنوبی برای نخستین 
بار با سیال نفت در شرکت نفت و گاز اروندان با موفقیت به 
انجام رسید. رضا جعفری مدیر منطقه آزادگان شرکت نفت 

و گاز اروندان در این خصوص گفت: توپک رانی خط ۲۰ اینچ 
چندراهی شماره میدان آزادگان جنوبی تا گاسپ جنوبی 
به طول ۶ هزار و ۷۰۰ متر با هدف تمیز کاری خط لوله و به 
منظور جلوگیری از نشتی های احتمالی در آینده با موفقیت 

به اتمام رسید.
وی افزود: این عملیات با سیال نفت در حالی بدون کاهش 
تولید نفت میدان مشترک آزادگان جنوبی انجام شد که خط 

لوله در کل زمان انجام عملیات در سرویس بود.
ادامه  اروندان  گاز  و  نفت  شرکت  آزادگان  منطقه  مدیر 
داد: عملیات مذکور با همکاری تمامی تیم های عملیات 

خدمات   ،HSE لوله،  خطوط  تعمیرات،  بهره برداری، 
پشتیبانی و حراست صورت گرفت.

وی عنوان کرد: تاکنون در سال جاری بیش از ۱۷ هزار متر 
خط ۶ اینچ خطوط جریانی چاه ها در میدان آزادگان جنوبی 

پیگ رانی شده است.
سید رسول پژوهنده سرپرست تعمیرات میدان آزادگان 
جنوبی نیز اظهار کرد: سال گذشته در این میدان خط ۳۲ 
اینچ از چندراهی شماره ۲ به تاسیسات غرب کارون به طور 
کامل پیگ رانی شد. وی اضافه کرد: تا پایان سال جاری نیز 
توپک رانی خط ۳۲ اینچ به غرب کارون پیگ رانی خواهد شد.

پژوهنده درخصوص اهمیت این کار گفت: با تمیز کردن 
تولید  راندمان  و  و گاز روان تر شده  نفت  لوله ها، جریان 
افزایش می یابد. همچنین حذف رسوبات از داخل لوله ها، از 

خوردگی و آسیب دیدن لوله ها جلوگیری می کند.
این موفقیت بزرگ، نشان از تلاش های مستمر شرکت نفت 
و گاز اروندان در جهت افزایش بهره وری و کاهش هزینه های 
عملیاتی دارد. پیگ رانی یا توپک رانی فرآیندی است که در 
آن یک ابزار خاص به نام پیگ )توپک( داخل خطوط لوله 
نفت و گاز حرکت می کند و با جمع آوری رسوبات و سایر 

آلودگی ها، لوله ها را تمیز می کند.

خوزستان
مدیر منطقه آزادگان شرکت نفت و گاز اروندان خبر داد:

وندان موفقیت آمیز بودن نخستین عملیات توپك رانی با سیال نفت در شرکت نفت و گاز ار

رئیس سازمان سیما، منظر و فضای سبز شهری شهرداری کرمانشاه:

کاشت گل های آپارتمانی آموزش داده می شود

مشهد-یاسر وطن پور  مدیرعامل شرکت شهرکهای 
صنعتی خراسان رضوی گفت : شهرک صنعتی "خادم 
الرضا" ۲ هزار و ۳۰۰ هکتار وسعت دارد و بزرگترین 
شهرک صنعتی شرق کشور است که در آینده به پنج هزار 
هکتار خواهد رسید، تاکنون با ۱۵۰ سرمایه گذار در این 
شهرک قرارداد منعقد و زمین واگذار شده و واحدها در 

حال ساخت است.
بازدید از شهرک  »جعفر فرشچی طوسی« در حاشیه 
صنعتی خادم الرضا )ع( ، اظهار کرد : با وجود مشکلاتی 
که در مقابل سرمایه گذاران وجود دارد، مشکل کمبود 
زمین برای استقرارواحدهای صنعتی در مشهد در قالب 
راه اندازی شهرک صنعتی "خادم الرضا" در شرق این شهر 

برطرف شد.
وی با اشاره به بزرگترین اقدام این مجموعه در توسعه 
زیرساختهای شهرکها صنعتی استان ، افزود : این شهرک 
از موقعیت استراتژیکی برخوردار است به طوری که در 
نزدیکی شهر فرودگاهی، گمرک شهید مطهری، خط 
ریلی، دهکده لجستیک، آزادراه حرم تا حرم و جاده های 
مواصلاتی قرار داشته و نزدیکترین شهرک صنعتی به 
مشهد است، علاوه بر این در محور توسعه شرق قرار گرفته 

که درآمدزایی و اشتغالزایی فراوانی دارد.
رضوی  خراسان  شهرکهای صنعتی  مدیرعامل شرکت 

گفت: این شرکت ۲ رسالت عمده دارد که یکی ایجاد و 
توسعه شهرکها و نواحی صنعتی و دیگری توانمندسازی 

واحدهای صنعتی کوچک در داخل شهرکها است.
به گفته فرشچی صنایع کوچک ۹۴ درصد از کل صنایع 
و ۵۵ درصد از اشتغال صنعتی کشور را به خود اختصاص 
داده اند لذا نیازمند حمایت بیشتری از سوی دولت هستند. 
خراسان  صنعتی  شهرکهای  شرکت  کرد:  اظهار  وی 
رضوی در راستای توانمندسازی واحدهای صنعتی یک 
سری خدمات شامل برگزاری تورهای صنعتی، پرداخت 
تسهیلات در قالب وجوه درآمدی، کمک به دانش بنیان 
شدن آنها، برگزاری کلاسهای آموزشی، کمکهای مالی 
برای حضور در نمایشگاه های داخلی و خارجی را به آنها 

ارائه داده است.

علمی  دانشگاه  سرپرست  مومنی   اصفهان-مریم 
و کاربردی اصفهان گفت: ۱۷ کد رشته جدید با تضمین 
اشتغال به رشته های دانشگاه علمی کاربردی اصفهان 

اضافه می شود.
غلامرضا مالکی ضمن اعلام این خبر، اظهار کرد: در 
پذیرش مهرماه، در ۲۱ مرکز و در قالب ۱۲۴ رشته در 
مقطع کاردانی و ۱۰۲ رشته در مقطع کارشناسی در 
خواهیم  پذیرش  اصفهان  کاربردی  علمی  دانشگاه 
داشت. از این تعداد کد رشته، ۱۷ کد رشته، رشته های 
اجرا  اشتغال  تضمین  صورت  به  که  هستند  جدیدی 

خواهند شد.  
مالکی افزود: برای این ۱۷ کد رشته، حدود ۴۰۰ نفر 
ظرفیت پیش بینی شده است که به صورت مستقیم و 

غیرمستقیم مراکز مجری برای این ۴۰۰ نفر تعهد اشتغال 
داشته اند. وی با بیان اینکه از سال گذشته تا به امروز فقط 
یک مرکز جدید به نام دانشگاه علمی کاربردی شهرک 
سلامت ارم را داشته ایم، ادامه داد: از مهرماه سال گذشته 
هیچ مرکزی اجازه فعالیت پیدا نکرد مگر اینکه بحث 

تضمین اشتغال رشته ها را به عهده بگیرید.
سرپرست دانشگاه علمی و کاربردی اصفهان یادآور شد: 
مرکز هلال احمر یکی از مراکز تخصصی ما است که بنا به 
دلایلی از سال گذشته نتوانستیم از ظرفیت هلال احمر 
استفاده کنیم، اما با مصوبه  دبیرخانه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی، مجددا از مهر امسال با چهار کد رشته ما این 
مرکز را در جمع مراکز علمی کاربردی استان خواهیم 
داشت. غلامرضا مالکی در پایان اضافه کرد: ثبت نام مقطع 
کاردانی دانشگاه جامع علمی کاربردی از تارخ ۱۹ الی ۲۴ 
شهریور ماه و ثبت نام کارشناسی ناپیوسته از تاریخ ۲۱ الی 

۲۶ شهریور ماه آغاز انجام خواهد شد.
وی در پایان افزود: در پذیرش مهرماه، در ۲۱ مرکز و در 
قالب ۱۲۴ رشته در مقطع کاردانی و ۱۰۲ رشته در مقطع 
کارشناسی در دانشگاه علمی کاربردی اصفهان پذیرش 
خواهیم داشت. از این تعداد کد رشته، ۱۷ کد رشته، 
رشته های جدیدی هستند که به صورت تضمین اشتغال 

اجرا خواهند شد.

خراسان رضوی اصفهان
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی خراسان رضوی اعلام کرد: 

انعقاد ۱۵۰ قرارداد با سرمایه گذاران 
در شهرک صنعتی خادم الرضا )ع(

سرپرست دانشگاه علمی و کاربردی اصفهان اعلام کرد:

افزایش رشته های دانشگاه 
جامع علمی کاربردی اصفهان

مدیرکل بهزیستی استان عنوان کرد:

بهره مندی بیش از ۳ هزار نفر از انواع آموزش پیشگیری از خودکشی در استان مازندران

 بازدید مدیر کل امور اقتصادی و دارایی گلستان  
وژه یاسان دیار  از پر

گرگان-مهنازمحمدزمانی  روح اله صلبی مدیر کل امور اقتصادی و دارایی 
گلستان در راستای پیگیری از روند سرمایه گذاری در استان از پروژه یاسان 

دیار گلستان بازدید نمود.
 در راستای پیگیری از روند سرمایه گذاری در استان  به همراه دودانگی معاون 
اقتصادی و زینلی رییس گروه سرمایه گذاری اداره کل از پروژه یاسان دیار 
گلستان بازدید نمود.صلبی گفت: ایجاد اشتغال پایدار و تولید صادرات محور 
یکی از دغدغه های مسئولین استان می باشد که پروژه یاسان دیار گلستان در 
این راستا بسیار خوب و عالی عمل نموده است.طرح سرمایه گذاری یاسان دیار 
با مشارکت سرمایه گذار خارجی به ارزش ۴.۵میلیون دلار جهت ایجاد گلخانه 
هیدروپونیک در حال اجرا می باشد این پروژه در زمینی به مساحت ۱۴ هکتار 
با ایجاد ۶ هکتار گلخانه در حال بهره برداری و ۲ هکتار گلخانه در حال ساخت 

یکی از بزرگترین گلخانه های شمال کشور محسوب می شود.
لازم به ذکر است این پروژه صادرات محور و اشتغالی بالغ بر ۲۰۰ نفر دارد

کردستان آماده حضور در دومین نمایشگاه 
بین المللی گردشگری سلیمانیه عراق

سنندج-فاطمه ملایی  معاون گردشگری و سرمایه گذاری کردستان 
گفت: استان کردستان ۵ مهرماه در دومین نمایشگاه بین المللی گردشگری 

سلیمانیه عراق حضور می یابد.
 آرمان وطن دوست در نشست هم اندیشی با نمایندگان بخش دولتی و فعالان 
بخش خصوصی حوزه گردشگری استان برای حضور در دومین نمایشگاه 
بین المللی گردشگری سلیمانیه عراق اظهار کرد: این رویداد فرهنگی از 
تاریخ ۵ لغایت ۷ مهرماه سال جاری با حضور استان های کردستان، کرمانشاه 

و همدان در شهر سلیمانیه کشور عراق برگزار می شود.
معاون گردشگری کردستان افزود: در این نمایشگاه توانمندی های استان 
کردستان با همکاری شهرداری  سنندج، علوم پزشکی، اتاق بازرگانی و فعالان 
دفاتر  گردشگری،  راهنمایان  هتلداران،  جمله  از  استان  خصوصی  بخش 
خدمات مسافرتی و گردشگری و اقامتگاه های بوم گردی در فضایی به مساحت 

۸۰ مترمربع معرفی می شود.
او عنوان کرد: ارائه بسته ها و فرصت های سرمایه گذاری حوزه گردشگری استان 
به سرمایه گذاران خارجی و تعامل دوسویه در معرفی هر چه بهتر و باشکوه تر 
ظرفیت  ها و جاذبه  های گردشگری کردستان، از جمله اهداف استان در دومین 
نمایشگاه بین المللی گردشگری سلیمانیه عراق است. وطن دوست یادآور شد: 
امید است با همکاری، انسجام و تعامل بیش از پیش بتوانیم در راستای توسعه 

گردشگری و رونق اقتصادی کردستان گام های محکمی برداریم.

مدیرکل راهداری استان:

امسال کل نقاط حادثه خیز آذربایجان غربی رفع 
خطر می شود

ای  جاده  ونقل  وحمل  راهداری  کل  مدیر  ارومیه-جباردخت  
آذربایجان غربی گفت: از ۲۴ نقطه حادثه خیز استان تاکنون ۱۴نقطه اصلاح و 
رفع خطر شده  و تا پایان سال جاری نیز کل نقاط حادثه خیز رفع خطر خواهند 

شد.
ایرج دست نشان با اشاره به اینکه یکی از دغدغه های اصلی مجموعه راهداری 
و حمل و نقل جاده ای استان، کاهش تصادفات در محورهای مواصلاتی 
است، تصریح کرد: نصب بالغ بر ۷۰۰۰ عدد تابلوی کامپوزیتی، اجرای بالغ 
نصب  و  روشنایی طولی  اورهال ۵کیلومتر  بر ۱۵۰۰کیلومتر خط کشی، 
۲۷کیلومتر نیوجرسی از جمله اقدامات اداره کل در جهت اصلاح و رفع نقاط 

حادثه خیز استان است.
دست نشان در خصوص برنامه های آتی اداره کل درجهت رفع نقاط حادثه 
خیز محورهای مواصلاتی آذربایجان غربی نیز اظهارکرد: تکمیل ۸ تقاطع 
دوربرگردان در محورهای ورودی مرکز استان، اجرای ۵۰کیلومتر نیوجرسی و 

رفع ۱۲نقطه پرتصادف از جمله این اقدامات است.
مدیرکل راهداری وحمل ونقل جاده ای آذربایجان غربی یادآورشد: همچنین 
۱۰۰۰کیلومتر خط کشی، نصب ۱۰۰۰۰عدد تابلوی مسیر نمای کامپوزیتی، 
نصب ۸۰۰متر تابلو، تعمیر بالغ بر ۱۰۰کیلومتر گاردریل در سطح استان، 
افزایش میدان دید در ۱۰پیچ خطرناک، اجرای ۵۰۰کیلومتر انواع شیار 
لرزنده و اورهال ۳۰کیلومتر روشنایی طولی از دیگر اقداماتی است که در طی 

سال جاری با هدف حذف نقاط حادثه خیز استان انجام خواهدشد.
دست نشان با تاکید به افزایش سقف حمایتی از مجتمع های خدماتی و رفاهی 
استان به عنوان یکی از مهم ترین اماکن خدمت رسانی به منظور افزایش ایمنی 
ترددهای جاده ای در سطح استان ادامه داد: در حال حاضر در سطح استان، ۵۵ 
باب مجتمع خدمات رفاهی بین راهی در مرحله استعلام، ۲۷ باب مجتمع در 

حال بهره برداری و ۳۳ باب مجتمع نیز هم اکنون در حال ساخت هستند.

با حضور مدیران عامل شرکت های تابعه:

جلسه شورای مدیران مخابرات کشور برگزار شد
اصفهان-مریم مومنی  پانزدهمین جلسه شورای مدیران ستادی و 
مناطق مخابرات کشور در سال ۱۴۰۳ و جلسه قرارگاه امام علی)ع( برگزار 
شد. به گزارش اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شرکت مخابرات ایران، 
در این جلسه که به ریاست مهندس مجید سلطانی، مدیرعامل این شرکت و 
معاونان، مدیران و مشاوران، مدیران عامل شرکت های تابعه و با حضور برخط 
مدیران مناطق سراسر کشور برگزار شد، علاوه بر ارائه گزارش های تجاری 
مناطق تهران و مازندران توسط مدیران این دو منطقه، گزارش تجاری 
تفصیلی تمامی مناطق کشور در حوزه پهن باند نیز از سوی معاونت تجاری 
و امور مشتریان ارائه شد. در ادامه این جلسه، مهندس سلطانی ضمن بررسی، 
پیگیری و تعیین تکلیف مصوبات سه  ماه گذشته قرارگاه مخابراتی امام 
علی)ع(، دستور پیگیری فوری و تسریع در اجرای طرح های توسعه ای باند 

پهن در سراسر کشور را صادر کرد.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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 شقاقی: دست به سیاست های شوک آور اقتصادی نزنید
تصمیم سخت برای بنزین

یک اقتصاددان تاکیــد کرد: به صورت یک توصیــه عمومی و کلی باید 
اشاره شود هر گونه سیاست شــوک اقتصادی همچون افزایش قیمت 
حامل های انرژی، آزادســازی قیمت ها و افزایش قیمت ارز در شرایط 

فعلی، خطرناک و اشتباه راهبردی است.
با وجود آن که تولید بنزین در کشــور به گواه آمارهای رســمی از سال 
۹۸ تا به امروز رشــد چندانی نداشــت، در عین حال طبق برآورد مرکز 
پژوهش های مجلس، تولید بنزین فقط نســبت بــه مصرف داخلی به 
میزان تولید روزانه ۱۰ میلیون لیتر کســری دارد. به این ترتیب نه تنها 
بنزینی بــرای صادرات وجود نــدارد، بلکه برای مصــرف داخلی هم با 
کمبود بنزین مواجه هســتیم؛ موضوعی که بر ناترازی بنزین در کشور 

صحه می گذارد.
با این وجود، نخســتین سناریو که برخی کارشناســان از آن سخن می 
گویند، اســتفاده از روش های غیرقیمتی همچــون مدیریت مصرف 
ســوخت، کاهش ســهمیه یا ســهمیه بندی جدید بنزین است. اما در 
مقابل، برخی نیز راهکارهــای قیمتی را ابزاری بــرای کنترل ناترازی 
ســوخت می دانند. حال باید دید دولت چهاردهم چه سیاســتی را در 

رابطه با ناترازی بنزین را در دستور کار قرار خواهد داد. 
در همین خصوص وحید شقاقی در پاســخ به این پرسش که با توجه به 
ناترازی ای که در حــوزه انرژی و به خصوص بنزیــن وجود دارد، به نظر 
شما در شرایط کنونی امکان افزایش قیمت بنزین وجود دارد؟ گفت: به  
منظور امکان تحلیل درباره افزایش قیمت انرژی که به نوعی یک شوک 
قیمتی است، ذکر چند نکته ضروری است. اولا طبق آمار بانک مرکزی، 
میانگین تورم دوره ۱۴۰۱-۱۳۹۷ به روش میانگین هندســی معادل 
۴۱.۹۶ درصد و به روش میانگین حســابی معادل ۴۲.۴۴ درصد بوده 
است.وی افزود: در ضمن برای ســال ۱۴۰۲ نیز با وجود گذشت بیش از 
۵ ماه از سال جاری، متاســفانه هنوز آماری توسط بانک مرکزی منتشر 
نشده اســت. با این حال، برآوردها حکایت از تورم حدود ۴۷ درصدی 
اســت. این کارشــناس اقتصادی تصریح کرد: بر این اساس، شواهد و 
قراین نشان می دهد متوسط تورم دوره ۱۳۹۷ تا ۱۴۰۲ بیش از دو برابر 

تورم بلندمدت اقتصاد ایران طی ۵۰ سال گذشته بوده است.
شــقاقی عنوان کرد: ثانیا طی ۵۰ سال گذشــته هیچ وقت طول دوره 
تورم های بالا از سه ســال متوالی تجاوز نکرده، این درحالی است که در 
این مقطع تاریخی با احتساب برآورد تورم سال ۱۴۰۳ در محدوده ۳۵ 
درصد، هفتمین سال پیاپی تورم های بالا )دو برابر میانگین بلندمدت( 
را شاهدیم که به شدت قدرت خرید خانوارهای ایرانی را پایین آورده و 
بین ۱۵ تا ۲۰ درصد از طبقه متوسط ایرانی کاسته شده و به طبقه فقیر 

و دهک های کم درآمد افزوده شده است.
وی تاکید کرد: از این رو در شــرایط کنونی به دلیل تشــدید میزان فقر 
در جامعه ایرانــی در کنار کاهش طبقات متوســط از حدود ۷۰ درصد 
به ۵۰ تا ۵۵ درصد، امکان اجرای هر گونه سیاســت های شوک درمانی 
و ایجاد شوک های قیمتی را ناممکن می سازد و توصیه می شود به هیچ 
عنوان دولت چهاردهم در شرایط فعلی دست به سیاست های شوک آور 
اقتصادی نزند.این اقتصاددان متذکر شد: به صورت یک توصیه عمومی 
و کلی باید اشــاره شــود؛ هر گونه سیاست شــوک اقتصادی همچون 
افزایش قیمت حامل های انرژی، آزادســازی قیمت ها و افزایش قیمت 

ارز در شرایط فعلی، خطرناک و اشتباه راهبردی است.
شقاقی در ادامه در پاسخ به این پرســش خبرآنلاین که آیا حل مشکل 
ناترازی ســوخت و انرژی فقط راهکار قیمتــی دارد؟ گفت: درباره این 
سوال باید اشاره شود که مسایل اقتصادی هیچ وقت تک بعُدی نیستند 
و ساده سازی مســایل پیچیده اقتصادی قابلیت حل را فراهم نمی کند 
و بر معضل و نگرانی هــا می افزاید.وی افزود: از جمله مســایل پیچیده 
اقتصاد ایران، بحث قیمــت انرژی به خصوص بنزین اســت که عوامل 
متعددی در حل این مســاله باید در نظر گرفته شــود و صرفا نگاه تک 

بعُدی و سیاست افزایش قیمت بنزین چاره ساز نیست.
این کارشناس اقتصادی تصریح کرد: در مســاله بنزین باید متغیرهای 
کلیدی نظیر متغیــر قیمت بنزین در جهان و همســایگان و تفاوت آن 
با قیمت داخــل، کیفیت خودروهای داخلی و میزان مصرف ســوخت 
خودروها، دســتمزد پرداختی، قیمت ســایر اقلام انرژی و جایگزین 
بنزین نظیــر گاز، میزان بالای اشــتغال اثرپذیر از قیمــت بنزین طی 
سال های اخیر نظیر افراد شاغل در اسنپ، سهم خانوارهایی برخوردار 
از خودرو و میزان مصرف بنزین آن ها، تورم بالای ۴۰ درصدی ۷ ســال 
اخیر و تضعیف شدید قدرت خرید ایرانیان، و نیز موضوع توزیع عادلانه 
یارانه انرژی در کشور، مدنظر قرار گیرد.شقاقی تاکید کرد: بدون لحاظ 
متغیرهای اشاره شــده، راهکار افزایش قیمت بنزین به نتیجه نخواهد 

رسید و دل نگرانی ها را خواهد افزود و قابل دفاع علمی نیز نیست.
وی متذکر شــد: از این منظر برای تعیین قیمت بنزین در اقتصاد ایران 
باید مدلی را طراحی کرد که شــامل متغیرهای توضیحی فوق الاشاره 

باشند و از حل این مدل چندمتغیره باید به قیمت بنزین رسید.
این کارشناس اقتصادی یادآور شــد: همگان اطلاع دارند که دستمزد 
پرداختی در کشور در مقایسه با کشورهای همسایه بسیار ناچیز است. 
کیفیت خودروهای تولیــدی داخل پایین بوده و پرمصرف هســتند. 
حدود ۵۰ درصد خانوارهای ایرانی از خودرو بهره مند نیستند و بخشی 

از خانوارهای ایرانی چندین خودرو با توجه به بعُد خانوار دارند.
شقاقی ادامه داد: موانع تعرفه ای ســنگین و غیرتعرفه ای برای واردات 
خودرو وضع شــده و اجازه دسترسی به خودروهای کم مصرف خارجی 
به راحتی مقدور نیســت. قدرت خریــد ایرانیان طی ۷ ســال اخیر به 
شــدت ســقوط کرده و بیش از ۳۰ درصد خانوارهای ایرانی در طبقه 
فقر و کم درآمد قــرار گرفته اند، بیــش از ۱.۵ میلیــون نفر به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم در اسنپ و دیگر تاکسی های اینترنتی مشغول 
به کار هستند، قیمت بنزین بصورت مســتقیم روی قیمت تمام کالاها 
و خدمات اثرگذار اســت.وی بیان کرد: به این لیســت می توان موارد 
دیگری را نیز اضافــه نمود. بنابراین تصمیم گیــری درخصوص قیمت 
بنزین و ناترازی بیــش از ۴ میلیارد دلاری در این حــوزه به این راحتی 
مقدور نیســت و حل مســاله نیازمند تصمیم گیری درخصوص چند 
مساله مرتبط با یکدیگر است؛ چراکه مســائل اقتصادی به صورت یک 
زنجیره به یکدیگر متصل هســتند و یک حرکت اشتباه همانند دومینو 

خطاهای پی درپی ایجاد خواهد کرد.
این اقتصاددان اظهار داشت: از این رو برای حل مساله ناترازی سوخت 
به خصوص بنزیــن نباید صرفا به راهکارهای قیمتی متوســل شــد و 
اصلاح یک مجموعه ای سیاســت های اقتصادی همچون سیاست های 
وارداتــی )خودرو(، نظــام تعرفه ای، اصــلاح نظام یارانه هــای پنهان 
انرژی، سیاســت توزیع عادلانه انرژی، سیاست های حمایتی خانوارها، 
سیاســت کاهش شــدت مصرف و اتلاف انرژی، سیاست های اصلاح 
الگوی مصرف و ارتقای بهره وری، باید در دستور قرار بگیرند.شقاقی در 
پاسخ به این  سوال که سناریوهای مدنظر برای حل این بحران چیست؟ 
گفت: تصمیم گیری درخصوص ناترازی بنزین و حل مســاله آن جزو 
پیچیده ترین مسایل اقتصاد ایران اســت که باید یک نگاه کلان داشت 
و زنجیره مسایل را مدنظر قرار داد. درضمن هرگونه جراحی اقتصادی 

نیازمند زمان شناسی، موقعیت شناسی و برآورد الزامات آن است.
وی عنوان کرد: درحال حاضر که ۷ ســال پی درپی تورم های بالای ۴۰ 
درصدی به مردم به خصوص دهک های میانی به پایین تحمیل شــده 
است و قدرت خرید مردم به شدت ســقوط کرده، از طرف دیگر به دلیل 
عدم رشد اقتصادی مولد، بخش زیادی از مردم در مشاغل پایین دستی 
همچون رانندگی کســب درآمد دارند، به هیچ عنوان در این شــرایط 
اقتصادی اقدام به جراحی اقتصادی نباید کرد. حل این گونه مســایل 
و بحران ها با عنوان تصمیمات سخت، نیازمند الزامات و پیش نیازهایی 

است که به چند مورد آن اشاره می شود.

 اهدای٧3 جایزه ٧3 میلیون تومانی
 به بازنشستگان کشوری

بانک صادرات ایران در آغاز هفتاد و سومین ســال فعالیت خود به ۷۳ 
بازنشسته کشوری به قید قرعه جایزه ۷۳ میلیون تومانی اهدا کرد.

به گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران، دومین مرحله قرعه کشی 
حساب های بازنشستگان کشــوری در بانک صادرات ایران برگزار و۷۳ 
جایزه ۷۳ میلیون تومانی به مناسبت آغاز هفتاد و سومین سال فعالیت 
این بانک به برندگان خوش شانس صندوق بازنشستگی کشوری تعلق 

گرفت.
 بر اســاس طــرح تکریــم پیشکســوتان در بانــک صــادرات ایران، 
بازنشستگانی که تمام یا بخشی از مبلغ حســاب حقوقی خود در بانک 
صادرات ایــران را حفظ یا افزایش داده اند، مشــمول شــرکت در این 
قرعه کشی می شوند که به مناســبت های مختلف در ایام سال، به قید 

قرعه از این جوایز بهره مند خواهند شد.
مراسم قرعه کشــی دومین مرحله این طرح با حضور مدیران واحد های 
نظارتی بانک صادرات ایران برگزار و اســامی برندگان این مرحله قابل 

مشاهده است.

صعود تیم کوهنوردی بانک سامان به بام ایران
تیم کوهنوردی بانک ســامان، به مناسبت بیســت و پنجمین سالگرد 

تاسیس بانک سامان، قله ۵۶۷۱ متری دماوند را فتح کرد.
به گزارش ســامان رســانه، تیم کوهنوردی بانک ســامان همزمان با 
فرارسیدن بیست و پنجمین سالگرد تاسیس بانک سامان به قله دماوند 
بام ایران صعود کرد. در این صعود تمامی بیســت و یــک نفر عضو تیم 
توانســتند طبق برنامه ریزی صورت گرفته به بام ایــران صعود کنند و 

پرچم بانک سامان را به اهتزاز درآورند.
تیم کوهنوردی بانک سامان برای دســتیابی به آمادگی لازم برای این 
صعود پیش از این به قلل توچال و خلنو سومین قله بلند رشته کوه البرز 

صعود کرده بودند.

عضو هیات مدیره بانک سپه در همایش بانکداری اسلامی مطرح کرد
 ایده جدید وام قرض الحسنه اموال

 )منقول و غیرمنقول( برای جهش تولید
دکتــر پرتوافکنان عضو هیات مدیره بانک ســپه در ســی و چهارمین 
همایش بانکداری اســلامی با ارائه مقاله ای، ایده جدیدی برای ارائه وام 
قرض الحسنه اموال )منقول و غیرمنقول( در راستای جهش تولید ارائه 

کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی بانک ســپه، در سی و چهارمین همایش 
بانکداری اســلامی که با حضور مدیران و کارشناســان نظــام بانکی و 
جمعی از اساتید، دانشجویان و پژوهشگران این حوزه برگزار شد، دکتر 
مصطفی پرتوافکنان عضو هیات مدیره بانک سپه ضمن ارائه مقاله ای با 
عنوان آسیب شناسی و بالفعل ســازی ظرفیت های قرض الحسنه ایده 
جدیدی برای ارائه وام قرض الحسنه اموال )منقول و غیرمنقول( برای 

جهش تولید با مطالعه موردی در بانک سپه ارائه کرد.
دکتر پرتوافکنان در این همایش اظهار داشــت: بــا توجه به بند ۲ اصل 
۴۳ قانون اساسی مبنی بر تامین امکانات و شرایط لازم برای کسانی که 
قادر به کار هستند ولی وســایل و امکاناتش را در اختیار ندارند، با لحاظ 
افزایش قیمت امکانات و تجهیزات برای شــروع به کار و عدم پوشــش 
ســقف لازم قرض الحســنه از طریق وام بدون بهره، می توان برای این 
دسته از افراد با توجه به ظرفیت وســیع عقد قرض و اجازه قرض مال و 
تعریف مال که صرفا وجه نقد نمی باشــد؛ زمینه ایجاد اشتغال و جهش 
تولید را فراهم کرد. عضو هیات مدیره بانک ســپه افــزود: در این طرح 
مردم، ســازمان ها، دولت و بانک ها می توانند اموال و دارایی های خود 
از قبیل زمین، مسکن، ماشــین آلات، تجهیزات و غیره که راکد بوده و 
مورد نیاز کارآفرینان که توان انجام کار دارند را در قالب عقدقرض تهیه 
و از طریق بانک ها و یا ایجاد سازمان و نهاد مدیریت قرض الحسنه اموال، 
در اختیار آنان قرار دهند.دکتر پرتوافکنان خاطرنشــان کرد: مطالعه 
پژوهش مورد نظر از طریق مدل داده بنیاد با بررســی پیشــینه نظری 
داخلی، خارجی و خبرگان بانکی، ۱۳۵ مفهوم را اســتخراج و با تحلیل 

داده ها، مدل اجرایی موضوع را طراحی نموده است.
مقاله مورد نظر از طریق موسســه عالی آموزش بانکــداری به زودی به 

همراه سایر مقالات در اختیار علاقه مندان قرار می گیرد.

ح تسهیلاتی برای افرادی  اجرای طر
 که حقوقشان در بانک ملت واریز می شود

بانک ملت طرح پرداخت حقوق ملــت را برای افرادی که حقوق آنان در 
بانک ملت واریز می شود، تشــریح کرد.به گزارش روابط عمومی بانک 
ملت، بر اساس طرح اعطای تســهیلات حقوق ملت، اعطای تسهیلات 
مصرف شخصی به کارکنانی که حقوق آنها در بانک ملت واریز می شود، 
به صورت ماهانه در قالب یکی از روش های عقد قرض الحســنه و عقد 

مرابحه مصرف شخصی امکان پذیر خواهد بود.
در روش عقد قرض الحســنه، مشــتری در هر دوره از واریز حقوق می 
تواند کارکنان بیمه شده خود را تا ســقف ۶ درصد مبلغ حقوق واریزی 
برای دریافت تسهیلات قرض الحســنه با بازپرداخت ۲۴ ماه و در روش 
عقد مرابحه مصارف شخصی مشتری می تواند کارکنان بیمه شده خود 
را تا ســقف ۳۰ درصد مبلغ حقوق واریزی جهت اخذ تسهیلات مرابحه 
مصرف شخصی با نرخ ۲۳ درصد و دوره بازپرداخت ۱۲ ماه یا ۲۰ درصد 
مبلغ خالص حقوق واریزی با نرخ ۲۳ درصد و دوره بازپرداخت ۲۴ ماهه 
معرفی کند.همچنین کارکنان حقوق بگیری که حقوق واریزی آنان در 
بانک ملت واریز می شــود، می توانند با رعایت تناسب معدل حساب از 
تسهیلات مساعده قرض الحسنه یک ساله بانک تا سقف خالص حقوق 
ماهیانه خود بهره مند شــوند.در طرح پرداخت حقوق ملت، اشخاص 
حقیقی و حقوقی غیــر دولتی هم که حقوق کارکنــان خود را از طریق 
بانک ملت واریز می کنند، می توانند برای تامین مالی بخشی از سرمایه 

در گردش و  پرداخت  حقوق پرسنل خود تسهیلات دریافت کنند.
سقف تسهیلات این طرح حداکثر معادل خالص حقوق مستمر ماهیانه 
پرداختی کارکنان اشــخاص حقیقی و حقوقی و مدت بازپرداخت آن 
حداکثر ســه ماه با فاصله اقساط یک تا ســه ماه در قبال دریافت وثایق 

مجاز در چارچوب خط مشی اعتباری خواهد بود.

بانک دی، حامی خانواده های ایرانی
سرپرست و رییس هیأت مدیره بانک دی گفت: در پنج ماه نخست سال 
جاری، در این بانک بیش از ۲ هزار و ۷۴۷ میلیارد ریال تسهیلات قرض 

الحسنه ازدواج و فرزندآوری به ۱۱۴۶ متقاضی پرداخت شده است.
به گزارش روابط عمومی بانک دی، اســماعیل جلیلی در حاشیه سی 
و چهارمین همایش بانکداری اســلامی با اشــاره به رویکرد بانک دی 
در حمایت از نهــاد خانواده در ایــران گفت: در حالی که کل ســهمیه 
تسهیلات قرض الحســنه ازدواج ابلاغی به بانک دی برای سال جاری 
۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال بوده اســت، این بانک در راستای مسئولیت 
اجتماعی خود در حوزه حمایت از خانواده، تا پایان مرداد ماه بیش از ۹۵ 
درصد سهمیه خود را پرداخت کرده است.وی افزود: مجموع تسهیلات 
پرداختی قرض الحسنه ازدواج توســط بانک دی از ابتدای سال جاری 
تا پایان ماه مرداد، ۲ هــزار و ۳۸۴ میلیارد ریــال و در قالب ۶۷۴ فقره 
پرونده بوده است. همچنین بانک دی بیش از ۷۲ درصد سهمیه ابلاغی 
تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری خود را به میزان ۳۶۳ میلیارد ریال 

در قالب ۴۷۲ فقره پرونده طی این مدت پرداخت کرده است.
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بلندمرتبه ها؛ بازیگران ناترازی برق در سریال خاموشی

گزارش ها نشــان می دهد در مناطقی  خریدار 
که تراکم ســاختمان های بلند زیاد است، دمای 
هوا، حدود ۵ درجه بالاتــر از مناطق کم تراکم تر 

است.
 همزمــان بــا روی کار آمدن دولــت چهاردهم، 
تابستان امسال برای بسیاری از ساکنان شهرها و 
صاحبان کسب وکار، داغ تر و سخت تر از سال های 
قبل بوده اســت. در حالی که دمای هــوا به اوج 
خودش رسیده، خاموشــی های ناگهانی، زندگی 
روزمره را تحت تأثیر قرار داده اســت و بسیاری از 
واحدهــای تولیدی را به تعطیلــی موقت مجبور 
کرد. شــاید در نگاه اول، این چالش تنها به دلیل 
افزایش مصرف برق باشد اما حقیقت، پیچیده تر 
اســت؛ بلندمرتبه ســازی های بی روی شهری، 
دمای هوا را به شدت افزایش داده و فشار بیشتری 

را به شبکه برق وارد کرده است.
قطع بــرق در ســاعات اوج مصــرف، به ویژه در 
مناطق شــهری و صنعتی، باعث ایجاد مشکلات 
جدی برای شهروندان و کسب وکارها شده است. 
یکی از بازیگران ناترازی با نقش غیرمســتقیم در 
سریال خاموشی، رشــد بلندمرتبه سازی است. 
برج های مســکونی و اداری که روزبه روز بر تعداد 
و ارتفاع شــان افزوده می شــود، تأثیر بسزایی بر 

شرایط اقلیمی و انرژی دارند.

تأثیرات بلندمرتبه سازی بر دمای شهری
در دهه هــای اخیــر، سیاســت شهرســازی در 
بســیاری از مناطق شــهری، ساخت وسازهای 
بلندمرتبه بوده اســت. این پدیده، کــه از آن به 
عنوان افزایش تراکم یاد می شود، با هدف استفاده 
بهینه تر از زمین های شــهری و پاسخ به نیازهای 
مسکن و تجاری رواج یافته اما این نوع شهرسازی، 
اثرات جانبی خســارت باری به همراه داشته که 

یکی از مهم ترین آنها، افزایش دمای هواست.
ســاختمان های مرتفع با جذب و انتشــار مجدد 
انرژی خورشــیدی، دمــای اطــراف را افزایش 
می دهند. این پدیده که »جزیره گرمایی شهری« 
نامیده می شود، به افزایش دمای مناطق شهری، 
چندین درجه بالاتر از مناطق روســتایی و حومه 
منجر شــده اســت. این افزایش دما خصوصاً در 
تابســتان، موجب افزایش مصرف بــرق به دلیل 

کاربرد گسترده سیستم های سرمایشی می شود.
گزارش ها نشــان می دهد در مناطقی که تراکم 
ســاختمان های بلند زیاد اســت، دمــای هوا، 
حدود ۵ درجــه بالاتــر از مناطــق کم تراکم تر 
اســت. این اختلاف دما، که در نگاه اول، محدود 
به نظر می رسد، ســهم غیرقابل انکاری بر مصرف 
انرژی دارد. با افزایش دما، نیاز به سیســتم های 
خنک کننده بیشتر می شود و این مسئله به فشار 

مضاعف بر شبکه برق می انجامد.

ناترازی تابستانی و گلایه صاحبان تولید
یکــی از نتایج مســتقیم افزایش دمــا و مصرف 
برق، ایجاد ناترازی در تولید و مصرف برق اســت. 
در تابستان امســال، با افزایش بی ســابقه دما و 
همزمــان با آن افزایــش مصرف انرژی، شــبکه 
برق با مشــکلات جدی مواجه شــد. این ناترازی 

که رکوردهای قبلی مصــرف را جابجا کرده و به 
بیش از ۸۰ هزار مگاوات رسانده، اکنون به بحران 
تبدیل شــده و برخی مناطق شــهری را با قطعی 

برق مواجه ساخته است.
این خاموشی ها نه تنها زندگی روزمره مردم، بلکه 
واحدهای تولیدی را نیز تحت تأثیر قرار داده است. 
کسب وکارهایی که برای ادامه فعالیت های خود 
به برق نیاز شــدید دارند، مجبور بــه توقف تولید 
شدند و این توقف، خسارات اقتصادی قابل توجه 
را به همراه داشته است. طبق آمارها، نیروگاه های 
حرارتــی، بیش از ۸۰ درصد برق کشــور را تولید 
می کنند که ســوخت آن، گاز طبیعی است. این 
وابستگی تولید برق به گاز، همراه با افت تولید گاز 
پارس جنوبی، تأمین این انــرژی حیاتی را دچار 
چالش کرده و حبات کارخانه هــا را نیز به خاطر 
انداخته اســت. کاهــش تولید حتی بــر تعدیل 
نیروهــا و کاهش حقوق و دســتمزد آنهــا تأثیر 

گذاشته است.
مدیرعامل یک شــرکت تولیــدی در حوزه نفت، 
گاز و پتروشیمی در شــهرک صنعتی شمس آباد 
در گفت وگویــی عنوان می کند: »بــه دلیل قطع 
بــرق و تعطیلی کارخانــه طــی دو روز در هفته، 
علاوه بر کاهش تولید و چالش تحویل ســفارش 
به مشتری، به ناچار ســاعات کار را کاهش داده و 
اضافه کاری پرســنل را حذف کرده ایم. کارکنانی 
که مثلًا حدود ۱۸ تا ۲۰ میلیون تومان دســتمزد 
داشته اند، الان حقوق آنها تقریباً ۳۰ تا ۴۰ درصد 

کاهش پیدا کرده است.«
وی می گوید »صنعــت در حوزه ناتــرازی برق، 
مظلوم واقع شــده و در صورت تــداوم وضعیت 
خاموشی، جبران خسارت میســر نیست و بهتر 

است کار تولید را رها کنیم!«

لزوم بازنگری در سیاست های شهرسازی
با توجه به اثــرات منفــی بلندمرتبه ســازی بر 
دمای هــوا و ناترازی بــرق، نیاز بــه بازنگری در 
سیاست های شهرســازی بیش از پیش احساس 
می شــود. در حالی که توسعه شــهری و افزایش 
تراکم ساخت وسازها اجتناب ناپذیر است، باید به 
جنبه های زیســت محیطی و تأثیرات آن بر منابع 

انرژی نیز توجه کرد.
یکــی از راه حل های پیشــنهادی بــرای کاهش 
تأثیرات جزیره گرمایی شهری، استفاده از فضای 
سبز بیشتر در مناطق شهری است. توسعه فضای 
ســبز، ضمن کمک به کاهش دمای هوا، فشار بر 
شــبکه برق را کاهــش می دهد. علاوه بــر این، 
اســتفاده از تکنولوژی های نوین در ساخت وساز، 
مانند مصالح عایق حرارتی و استفاده از پنل های 
خورشــیدی برای تأمین برق ساختمان ها نیز در 

کاهش مصرف انرژی مؤثر است.
در همیــن زمینــه، مدیریــت مصرف بــرق در 
ســاعات اوج مصرف و افزایش بهــره وری انرژی 
در ســاختمان های بلند مرتبه از طریق استفاده 
از سیســتم های هوشــمند و تنظیم کننده های 
مصرف برق به تعادل بیشــتر در شبکه برق منجر 
می شود. این اقدامات می توانند به طور مستقیم بر 
کاهش ناترازی برق و جلوگیری از قطعی ناگهانی 

تأثیرگذار باشند.

توسعه افقی سازی و دیدگاه وزیر 
پیشنهادی دولت چهاردهم

نکته مهــم دیگر، تداوم سیاســت افقی ســازی 
و مســکن یک طبقه ای بــا واگــذاری زمین به 
مردم و ارائه تســهیلات بانکی به جای توســعه 
عمودی سازی است که در دولت سیزدهم دنبال 
شــد اما با اتمام زودهنگام عمر دولت به سرانجام 
نرســید. طبق نظر کارشناســان، احداث مسکن 
ویلایی، هم ســرعت ســاخت را افزایــش و هم 

هزینه ها را کاهش می دهد.
بر این اساس، ســاخت خانه های ویلایی در طرح 
نهضت ملی مسکن، کاهش هزینه بین ۲۰ تا ۳۰ 
درصدی را در پی داشــته اســت. به گفته فعالان 
این حوزه، بلندمرتبه ســازی، سرعت گیر تسریع 
در تولید مســکن اســت و چنانچه ساخت وساز 
حیاط دار، یک طبقه یا کم طبقه باشــد، ســرعت 
ســاخت افزایش می یابد.دربــاره منتقدانی که 
معتقدند امــکان تأمین زمین و احداث مســکن 
ویلایی در شــهرها، میسر نیســت و این پروژه را 
شکســت خورده می دانند، اتفاقــاً فرزانه صادق 
مالواجرد، وزیر پیشــنهادی دولــت چهاردهم، 
بهمن ماه ۱۴۰۱، زمانی که مســئولیت معاونت 
شهرســازی و معماری این وزارتخانــه را برعهده 
داشت، اعلام کرده بود طبق مصوبه شورای عالی 
شهرسازی از بین ۱۴۴۲ شهر، حدود ۱۲۲۰ شهر 
در ایران، مشــمول ساخت مســکن یک طبقه و 
دوطبقه هســتند و واگذاری اراضی این شــهرها 
برای ساخت واحدهای مســکونی باید بر اساس 

طرح جامع شهر انجام شود.

آینده : داغ یا سبز؟!
با نگاهی به وضعیت فعلی شــهرها و روند توسعه 
بلندمرتبه ســازی، اگــر اقدامات مناســب برای 
کاهش تأثیر جزیره گرمایی شــهری و مدیریت 
مصرف انرژی صورت نگیرد، تابستان های داغ تر 
و ابَرَبحران برق در آینده، دور از انتظار نیست. این 
وضعیت، نه تنها برای ساکنان شهرها، بلکه برای 
تولیدات صنعتی، کســب وکارها و اقتصاد کشور 
نیز تبعات جبران ناپذیــری دارد. از این رو، توجه 
به پیامدهای بلندمرتبه سازی بر محیط زیست و 
منابع انرژی، باید از اولویت های سیاســت گذاری 
مســکن و شهرســازی در دولت چهاردهم باشد 
علاوه بــر هم افزایــی وزارت راه و شهرســازی 
و شــهرداری ها، متخصصــان حــوزه انــرژی و 
محیط زیســت نیز باید به عنوان اضلاع تأثیرگذار 
این حوزه برای مقابله با چالش بلندمرتبه سازی، 
افزایش گرما و رشد ناترازی برق همراه شوند تا از 
بحران های مشابه در ســال های آینده جلوگیری 
کنند.ایجاد تعادل بین توســعه شهری و حفاظت 
از منابع طبیعی، کلید دســتیابی به آینده پایدار 
اســت. این تعادل نه تنها زندگی روزمره مردم را 
بهبود می بخشــد، بلکه به تقویت اقتصاد کشور و 
کاهش وابســتگی به منابع انرژی کمک می کند. 
اینکه آینده ما سبز باشد نه داغ، با افقی سازی گره 

خورده نه عمودی سازی.

مسکن

کارشناس سیاستگذاری مسکن 
با بیان این که باید بــا افرادی که 
ســاخت مســکن ۲۵ متــری را 
پیشــنهاد می دهنــد، برخورد 
شود، گفت: مسکن ۲۵ متری در 

شان مردم ایران نیست.
 فرشید ایلاتی کارشــناس بازار 
مســکن با بیان این کــه قدرت 
خریــد مــردم در بازار مســکن 
کاهش یافته اســت، گفت: نباید 
با یک نگاه بازاری به این مســئله، 
پیشــنهادی مانند مســکن ۲۵ 
متری ارائــه دهیــم، باید کاری 
کنیم تا قدرت خرید مردم در بازار 
مسکن را افزایش دهیم. این کار 

را با یک ســری ابزارها 
ماننــد صندوق هــای 
املاک،  سرمایه گذاری 
و..   )Reits(ریت هــا

افزایش دهیم.
وی با بیــان این که باید 
مســکن را به شــرط 

تملک به مردم واگــذاری کنیم، 
افــزود: به عنوان یــک واحد ۵۰ 
متری تملک می شــود و خریدار 
فقط قدرت خریــد ۲۵ متر از آن 
را دارد. در همان ابتــدا به اندازه 
۲۵ متــر به فروشــنده پرداخت 
می شــود و طی یک بازه مثلًا ۱۰ 
ســاله با پرداخت اجاره ۲۵ متر 

بقیه به صورت اقساط، 
واحد  مالــک  خریدار 

می شود.
این کارشناس مسکن 
گفــت: در یک ســری 
تایوان،  مانند  کشورها 
سنگاپور و هنگ کنگ 
خانه هــای کپســولی و ۶ متری 
ســاخته می شــود. این کشورها 
جزیره هســتند و زمین ندارند. 
این در حال اســت کــه در ایران 
کشور وسیعی است و زمین داریم 
و زیر یک درصــد آن را به عنوان 
سکونت گاه مورد اســتفاده قرار 
داده ایم.ایلاتی با تاکید بر این که 

باید محدوده شهرها و روستاها را 
بزرگ تر کنیم، اضافه کرد: وقتی 
در جزیره ها زمین نیست چاره ای 
جز ساخت خانه کپسولی نیست. 
اما این در شأن مردم ایران نیست 
که مســکن ۲۵ متری بسازیم و 
معتقدیم باید با افرادی که چنین 
پیشــنهاداتی می دهند، برخورد 

شود.
وی با اشــاره به این که مســاله 
مسکن ۲۵ متری خط یک اخبار 
اســت و باید جلو این کار گرفته 
شــود، افــزود: ایــن کار تبعات 
اقتصادی و اجتماعی برای کشور 

به دنبال دارد.

یک کارشناس مسکن عنوان کرد؛ تضاد مسکن ۲۵ متری با فرهنگ ایران
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